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Vrvež 
problemov 
ne resu/e 

Praznični dnevi zbližujejo. Mestna občina Ptuj v teh dneh praz-
nuje svoj drugi občinski praznik. Lahko bi tretjega, če se ne bi toliko 
dogovarjali o samem datumu praznika in njegovi sporočilnosti. 
Prepričana pa sem, da tudi po drugem prazniku marsikateri Ptujčan 
še ne ne, daje novi spominski dan mestne občine 5. avgust. Pozna ga 
zgolj po sejemskemu vrvežu na mestnih ulicah in trgih, saj bo tega 
dne tudi letos sejmaril Ožbolt, eden od treh najstarejših ptujskih se-
jmov. 

Pa tudi sicer v teh dneh uličnega vrveža v Ptuju ne manjka. Zah-
vala gre poskusnemu festivalu Poetovio '97, kije pod skupno streho 
spravil več organizatorjev ptujskega poletnega dogajanja, ki se zave-
dajo, da bodo lahko le s povezovanjem pomagali sooblikovati novo 
kakovost v tem okolju. Ustvarjalni dialog pa je nasploh tisto, kar 
temu prostoru še močno primanjkuje. In ker ga ni, pogosto prihaja do 
odločitev, ki temu okolju niso in ne morejo biti v ponos. Takšne 
odločitve pomanjkanje jasne usmeritve na nekaterih področjih le še 
spodbuja. V poletnih dneh je največkrat v ospredju turizem. Za 
ptujskega smo že večkrat povedali, da se še ni uspel izviti iz 
uspešnega promocijskega obdobja in narediti koraka dalje, v več 
ponudbe, ki se lahko izraža le v kakovosti. Ptujsko mestno gostinstvo 
je že dolgo kamen spotike, spor med mestno občino in kombinatom, ki 
zanj iščeta rešitev na sodišču, ga le poglablja. Pridružuje se mu nov -
napovedana tožba za deleže v Termah. V javnost pa počasi curlja 
tudi tretji - boj za ambulantno fizioterapijo, ki kot opozarjajo nekate-
ri, lahko Terme dodatno ogrozi, če bodo v mestni občini nespametno 
in nepremišljeno ravnali ter si jemali kompetence, kiji ne gredo. Kot 
streznitev za ptujski turizem naj bi zato delovala jesenska problems-
ka konferenca o turizmu v organizaciji mestne občine Ptuj, kipa brez 
jasno postavljenih ciljev lahko izzveni kot še v eno jalovo dogajanje 
v tem okolju. Nekaj pa je že mogoče reči: iniciative si turistični dela-
vci kljub slabemu vzdušju, ki so ga ti dogodki pomagali ustvariti, ne 
bi smeli vzeti, ker bodo s tem še dodatno izgubili. Bogastvo poletnega 
"Vrveža pa tudi še ne pome-

ni daje rešttev problemov L 
olizu. Je le kulisa, za kate- \ ^ ^ ^ 

se skriva marsikaj. U * 

Novi ptujski most je dolg 155 metrov. 
Dravo prečka v petih razponih, nosilna 
konstrukcija je sovprežna. Veliko pozornost 
je projektant posvetil tudi opremi, to je 
pomostju. Most, ki je namenjen pešcem in 
kolesarjem, bodo svečano odprli v soboto 
ob 21. url. Odprtje mostu je osrednji 
dogodek ob drugem prazniku mestne 
občine Ptuj, ki naj bi se ga udeležila tudi 
Anton Bergauer, minister za promet in 
zveze, ter Jožef Školč, minister za kulturo. 

MG, Foto: Kosi 
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O R M O Ž / 2 9 . SEJA SVETA - 2 . DEL 

Sveika za 
Ormoške novrce 
29. sejo so občinski svetniki pričeli že v ponedeljek, a so jo 
zaradi družabnega srečanja prekinili. Nadaljevali so minuli 
četrtek ob 20. uri, kar se je izkazalo za precej slabo idejo. V 
četrtek zvečer je nad Ormožem vršala nevihta, ki je kar tri-
krat povzročila izpad električne energije in prav tolikokrat 
je tudi kazalo, da bodo sejo morali prekiniti. V hodnikih in 
dvoranah ormoškega gradu je bilo prav zlovešče, zunaj pa 
so nebo parale strele in bolj strašljivim je srce zastajalo od 
grmenja. V takšnem ambientu so svetniki sprejeli nekaj 
zelo radikalnih odločitev in izrekli marsikatero krepko na 
račun drugih. 

Dogovorili so se, da iz na-
menskih proračunskih sredstev, 
namenjenih za modernizacijo 
krajevnega cestnega omrežja, 
dodelijo posameznim krajevnim 
skupnostim nepovratna 
sredstva. Ta sredstva 
predstavljajo največ 50 odstot-
kov stroškov modernizacije 
posameznega cestnega odseka, 
preostanek pa bodo krajevne 
skupnosti morale zagotoviti 
same. Sredstva se dodelijo le za 
odseke, ki imajo minimalno 3 
metre široko asfaltno površino, 
razdeljena pa so bila po kriteri-
jih 50 odstotkov vsem krajevnim 
skupnostim enako, 50 odstotkov 
pa na podlagi dolžine vseh kra-
jevnih cest. Na ta način je bilo 
razdeljenih okrog 40 milijonov 
tolarjev. 

Osrednjo pozornost in energi-
jo so svetniki namenili razpravi 
o podaljšanju mandata vršilcu 
dolžnosti odgovornega urednika 
Ormoških novic Alojzu Soku. 
Ta je zaprosil za podaljšanje do 
1. septembra, ko naj bi se pripra-
vila nova organizacijska oblika, 
v kateri bi izhajale Ormoške no-
vice. Povedal je, da so bili stroški 
prvih petih številk nekaj čez mi-
lijon in pol tolarjev, za celoletno 
izhajanje Ormoških novic pa naj 

bi zadostovali 4 milijoni. Pove-
dal je tudi, da nima želje ostati 
odgovorni urednik daljše obdob-
je, saj mu čas tega ne dopušča, 
kljub temu pa je izrazil željo, da 
bi tudi ormoški časopis upihnil 
svečko na torti ob prvi obletnici 
izhajanja. Svetniki so Ormoškim 
novicam prav zares namenili 
svečko, vendar ne na torti. Že 
naslednji govornik, župan Vili 
Trofenik, je dejal, da je sicer res 
izšlo 5 številk Ormoških novic, 
toda tri so menda izšle nezakoni-
to, poleg tega pa je vršilcu 
dolžnosti odgovornega urednika 
že 30. junija potekel mandat. 
Naštel je še več stvari, ki po nje-
govem mnenju niso potekale 
povsem korektno, v stroških 
izhajanja glasila, ki jih je nave-
del Sok, pa menda ni zajet 
strošek zadnjih dveh številk. 
Trofenik je tudi ostro nasproto-
val Uradnemu vestniku kot pri-
logi Ormoških novic. Medtem 
ko je župan kritiziral organizaci-
jo, se Branko Kukec ni mogel 
strinjati z uredniško politiko 
glasila. Nanizal je nekaj manjših 
očitkov, sodu pa je izbil dno 
izjemno dolg pogovor s Stankom 
Kociprom, v katerem je med 
drugim tudi govor o domobran-
cih, škofu Rožmanu, generalu 

Rupniku in še čem. Andrej 
Pučko je dejal, da smo v Ormožu 
pripravljeni le rušiti in kritizira-
ti, namesto da bi se trudili glasi-
lo postaviti na noge. Po daljši pi-
kantni izmenjavi mnenj so svet-
niki z 10 glasovi za in 10 proti 
zavrnili predlog, da se Alojz 
Soku podaljša mandat. S tem so 
prenehale izhajati Ormoške no-
vice, kakor so se pred časom do-
govorili. 

V teh dneh je izšla tudi prva 
številka Uradnega vestnika 
občine Ormož, ki ga izdaja urad 
župana. Izšel je na osmih stra-
neh in občane seznanja s štirimi 
odloki, sprejetimi v občinskem 
svetu. Uradni vestnik so prvič 
prejeli le nekateri občani, že 
kmalu pa se bo mogoče nanj 
naročiti. Svetniki so sklenili, da 
bodo naročniki za polletno 
naročnino odšteli 300 tolarjev. 

Ker je proti koncu seje elektri-
ke ponovno zmanjkala in ni bolo 
mogoče snemati poteka seje, so 
svetniki odločili, da bodo pobu-
dam, predlogom in vprašanjem 
namenili več časa na prihodnji 
seji. 

29. seja bo ostala v spominu še 
po nečem. Prvič so svetniki tudi 
nekomu zaploskali. Sicer ne pre-
več bučno, ampak za začetek kar 
dovolj. Otmar Medik je župana 
in predsednika sveta pobaral, za-
kaj sta pripravila vsak svoje 
praznovanje ob dnevu državnos-
ti, in jima pojasnil, v kako nepri-
jeten položaj sta s tem spravila 
svetnike. Za konec sta se 
predsednik sveta in župan še 'po-
govorila', kdo je kriv, da sta bili 
ob dnevu državnosti dve prosla-
vi ob istem času. 

vk i 

UsHmovili enovHo osnovno šoh 
v četrtek, 24. jul ija, so se svetniki občine Destrnik -
Trnovska vas zbrali na nadaljevanju izredne seje, saj so 
prejšnji četrtek preložil i odločanje o ustanovitvenem 
aktu osnovnih šol v občini . 

Svetniki so tajno glasovali o 
sklepu, s katerim so podružnični 
šoli v Trnovski vasi in Vitomar-
cih izvzeli iz javnega zavoda 
Mladika Ptuj. Nato so sprejeli 
odlok o ustanovitvi enotnega 
javnega vzgojnoizobraževalnega 
zavoda Osnovne šole Destrnik -

Trnovska vas - Vitomarci z ob-
vezo, da v Trnovski vasi in Vito-
marcih v dveh letih začnejo 
gradnjo šolskih stavb in telo-
vadnic. Ustanovitveni akt so 
sprejeli tudi z zagotovilom, da 
otroci iz Vitomarcev in Trnovs-
ke vasi do končanja gradnje šol 
obiskujejo na predmetni stopnji 
OŠ Mladika na Ptuju. Ob koncu 
so s sklepom izvzeli še mali šoli v 
Trnovski vasi in Vitomarcih iz 
VVZ Ptuj. 

Kaže pa, da so občinski svetni-
ki z izvzetjem podružničnih šol 
iz OS Mladika Ptuj zagrizli v 
kislo jabolko nerešenih šolskih 
okolišev, ki že leta buri duhove 
na območju bivše občine Ptuj. 
Izvzetje podružničnih šol je v 
Trnovski vasi med delom kra-
janov dvignilo veliko prahu, saj 
pravijo, da so jih v 70. letih fun-
kcionarji prepričevali, da je na-
jbolje otroke voziti v Ptuj, čez 
nekaj let pa so isti funkcionarji 
prišli ljudem obrazložit, da je ot-
roke nesmiselno voziti v Ptuj. 

Nekateri krajani v Trnovski 
vasi so prepričani, da njihove 
šole, če bi ostala v sklopu OŠ 
Mladika, ne bi bilo možno gradi-
ti, saj mestna občina najverjetne-
je ni zainteresirana za gradnjo 
izven občine, in pravijo, da se 
bojijo, da se ne bi zgodilo tako, 
kot se je v Dornavi, da v novem 
programu ministrstva o sofinan-
ciranju gradnje šol njihova šola 
ni več zajeta. 

Zmagosldv Šalamun 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bracič, Majda Goznik, Viki 
Klemenčič - Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji), Slavko 
Ribarič, (grafično-tehnični 
urednik), Jože Mohorič (tehnični 
urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
«041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; « (062) 
771-261, 779-371, 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik® kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23158-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
Nenaročenih fotografij in 
rokopisov ne vračamo. 

P T U J / NADAUEVANJE 32 . SEJE MESTNEGA SVETA 

Svetniki o delu 
javnih zavodov 
GLASILO PTUJCAN IN GLEDALIŠČE DOBRO DELATA • MANJ KOT 24 MILIJO. 
NOV TOLARJEV ZA DOKONČANJE ŠOLE NA HAJDINI • ŠPORTNIKI IN MLEKAR. 
NA DOSEGLI SPORAZUM 
Ptujski mestni svetniki in svetnice so prejšnji četrtek nadal-
jevali 21. julija prekinjeno 32. sejo sveta. Razpravljali so o 
osmih poročilih o delu, in sicer uredništva občinskega gla-
sila Ptujčan v obdobju od leta 1995 do 15. maja letos, ko je 
pričela delati nova urednica. Knjižnice Ivana Potrča, Gle-
dališča Ptuj, Zveze kulturnih organizacij Ptuj, Pokrajinske-
ga muzeja Ptuj, Zgodovinskega arhiva. Centra interesnih 
dejavnosti in Zavoda za varstvo naravne in kulturne 
dediščine Maribor. Ugotovili so, da glasilo Ptujčan opravlja 
svoje poslanstvo, saj prihaja v vsako hišo v mestni občini 
Ptuj. V bodoče pričakujejo večji odziv občanov, bolj pa naj 
bi bil poudarjen tudi informativni vidik glasila. 

Na poročilo o delu knjižnice Ivana 
Potrča ni bilo bistvenih pripomb ra-
zen vprašanja o reševanju kadrovske 
problematike, ki je v teku, in o neiz-
koristku postavke v okviru občinske 
blagajne v tem letu, ki se nanaša na 
organizacijo pravljičnih ur. Pokli-
cno Gledališče Ptuj se je po enem 
letu delovanja uspelo uveljaviti v 
občinskem in širšem merilu. V 
prejšnjem letu je poslovalo pozi-
tivno in ustvarilo kar 30 odstotkov 
lastnih sredstev, kar je v primerjavi 
z drugimi slovenskimi gledališči, ki 
dosegajo le 15 odstotkov, zavidanja 
vreden rezultat. S predstavo Govor 
malemu človeku, ki se približuje 50. 
izvedbi, so sodelovali na Borštniko-
vem srečanju; letos bodo na njem 
sodelovali celo s tremi predstavami, 
to je z največjim številom predstav 
od vseh sodelujočih. Lani so imeli 
dve premieri. V okviru trženja 
lastne produkcije so izvedli 31 gos-
tovanj. 

Pri poročilu o delu Zveze kultur-
nih organizacij Ptuj , ki še vedno de-
luje kot zveza društev za celo 
območje bivše občine Ptuj , je bilo 
posebej poudarjeno, da je tudi za 
delo ljubiteljske dejavnosti potre-
bno izboljšati materialne razmere. V 
zdajšnjih razmerah ji proračun 
mestne občine Ptuj namenja pičla 
sredstva. Nasploh pa bi svetniki in 
svetnice radi imeli enkrat na mizi 
podrobno poročilo o tem, koliko de-
narja je potrebnega za vlaganja v 
vzdrževanje stavb, v katerih poteka 

kulturna dejavnost. Zavzeli so se 
tudi, da se v najkrajšem času konča 
sanacija Narodnega doma, kjer so 
predvsem dotrajane vse instdacije. 
Letos naj bi uredili avlo in stopnišče. 

Sanacija v Pokrajinskem muzeju 
poteka dobro, tekoče poslovanje je 
brez izgub. V prvem polletju letos je 
muzej ustvaril šest milijonov lastnih 
sredstev. Ob koncu leta naj bi muzej 
začel vračad sredstva brezobrestne-
ga kredita, vendar je že danes jasno, 
da bo za bodoče poslovanje muzeja 
najboljše izhodišče, če bodo kredit 
odpisali. Na poročilo o delu Zgodo-
vinskega arhiva ni bilo pripomb, 
več polemičnih tonov pa je bilo v 
razpravi o poročilih o delu Centra 
interesnih dejavnosti in Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine Maribor na območju 
mestne občine Ptuj. Poročilo o delu 
Centra interesnih dejavnosti naj bi 
bilo po mnenju nekaterih svetnikov 
pomanjkljivo sestavljeno, čeprav je 
bilo edino analitično, za zavod pa 
imajo svetniki nekaj konkretnih 
vprašanj, ki jih bodo skupaj z ravna-
teljem Janezom Mikužem skušali 
razjasniti na eni jesenskih sej 
mestnega sveta. Tako jih v tem tre-
nutku predvsem zanima, za koliko 
se je zaradi zavodovega oziroma 
ravnateljevega dela podražila sana-
cija Malega gradu, pod katerimi po-
goji je bila legalizirana gradnja ob-
jekta Grajska 2 in podobno. 

Nekateri svetniki so v Tedniku 
prebrali, da bodo v okviru novo-

gradnje trgovskega, poslovnega in 
stanovanjskega središča Drava Ptuj 
(ob avtobusni postaji) uredili mla-
dinska prenočišča in prostore 
Centra interesnih dejavnosti oziro-
ma mladih, ki jih le-ti nimajo že od 
leta 1990. Zadevo jim je podrobneje 
pojasnil podžupan mestne občine 
Ivan Jurkovič. 

24 MILIJONOV ZA 
ŠOLO NA HAJDINI 

Ptujski mestni svetniki in svetnice 
so prejšnji četrtek dodatno izglaso-
vali 23 milijonov 900 tisoč tolarjev, 
kolikor jih je ob petih milijonih, ki 
jih bodo zbrali v primestni četrti 
Hajdina, potrebnih, da se bo lahko z 
novim šolskim letom pričel pouk v 
novih prostorih osnovne šole Hajdi-
na. Ker teh sredstev ni v letošnjem 
proračunu, jih bodo zagotovili v 
okviru proračuna za leto 1998. Svet-
nika Milana Petka pa je ob tem zani-
majo, kako se bo rešil problem 
podružnične šole Grajena, ki ne 
izpolnjuje več pogojev za normalno 
delo, in ali bo v jeseni v tem objektu 
sploh možno izvajati pouk. 

Ptujska Mlekarna in ptujski 
športniki so dosegli sporazum, oboji 
bodo lahko realizirali svoje načrte. 
Za škodo, ki jo je Mlekarna Ptuj utr-
pela ob gradnji podvoza, ji bodo 
brezplačno prenesli zemljišče v veli-
kosti okrog šest arov, delno pa ji bo 
mestna občina Ptuj krila tudi 
stroške prestavitve cisterne in venu-
latorjev v vrednosti zemljišča v veli-
kosti okrog dveh arov. O tem bosta 
mestna občina in Mlekarna sklenili 
poseben sporazum. 

Pri informaciji o sistemih KTV v 
mestni občini Ptuj se je v glavnem 
vse sukalo okrog nujnosti povezave 
teh sistemov in o ureditvi pravnega 
statusa oziroma organiziranosti, pri 
projektu Kurendand pa posebne 
razprave ni bilo, informacija je 
služila zgolj predstavitvi projekta. 
Za infrastrukturo se že ve, da bo, ga-
rancij pa občina že po zakonu ne 
more dajati. 

MG 
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v CELJU UDELEŽENCI IZ 27 DRŽAV 

Jubilejni, 30. mednarodni obrtni sejem v Celju bo od 12. do 
21. septembra. Gre za največjo slovensko poslovno sejemsko 

prireditev in drugi največji obrtni sejem v Evropi. Na njem se bo 
letos predstavilo 1 765 razstavljavcev iz 27 držav. Sejem bo odpr l 
predsednik Mi lan Kučan. Potekal bo pod geslom Ogledalo slo-
venske uspešnosti. Podobno kot v prejšnjih letih bodo organiza-
torji poskrbeli za bogat program spremljajočih prireditev, med 
njimi za poslovna srečanja med obrtniki in podjetniki, posvet o 
delovni zakonodaj i , malem gospodarstvu, zanimiva pa bo tudi 
razprava o zakonu o davku na dodano vrednost ter o f inančnih 
spodbudah za razvoj obrti in podjetništva. 

-

PERUTNINA IN MERCATOR MED 
NAJVEČJIMI V SLOVENIJI 

Gospodarski vestnik ob pomoči Agencije za plačilni promet že 
devetnajst let pripravlja lestvico največjih slovenskih podjeti j. 

V prejšnji številki poleg največjih slovenskihi podjeti j po skupnih 
prihodkih v prejšnjem letu, kjer so med prvimi petdesetimi tri 
podjetja s širšega območ ja Ptuja: Talum Kidričevo, Mercator 
SVS, trgovina storitve, d. d. , in Perutnina Ptuj, objavl ja tudi lestvi-
co slovenskih podjetij z največjim dobičkom v prejšnjem letu, kjer 
je na visokem 39. mestu med 3 0 0 podjetj i Perutnina Ptuj, ki je 
tudi 30 . podjetje v Sloveniji po številu zaposlenih, Mercator SVS 
po je 37. No lestvici podjetij z največ sredstvi v letu 1996 je med 
podjetji s ptujskega območja najvišje Talum Kidričevo, in sicer 
no 41 . mestu. Perutnina je 62. , Mercator SVS pa 79. Med tistimi 
podjetji, ki niso dovoli la objave podatkov o prihodkih, dobičku, 
sredstvih in številu zaposlenih oziroma niso vrnili izjave, pa je s 
širšega območ ja Ptuja naveden Kmetijski kombinat Ptuj. 

SREČANJE UPOKOJENCEV PODRAVJA IN 
POMURJA 

9. avgusta bo v Markovcih veliko srečanje upokojencev iz Po-
dravja in Pomurja, na katerem pričakujejo med 3 0 0 0 in 

5 0 0 0 udeleženci. Slavnostni govornik bo Vinko Godec , 
predsednik Zveze društev upokojencev Slovenije. Srečanja se bo 
udeležil tudi vodja poslanske skupine DeSusa v državnem zboru 
Anton Delak. V kulturnem programu bo nastopilo več pevskih 
zborov in folkloristi iz Markovcev. 

VČERAJ INICIATIVA ZA OBNOVO MOSTU 

Včeraj se je sestal odbor iniciative za gradnjo porušenega 
mostu, ki je pričel delovati v začetku leta 1994 in ki je vses-

kozi vzpodbujal gradnjo novega mostu, ki naj poveže Zadružni 
trg s starim mestnim jedrom Ptuja. Oceni l i bodo svoje aktivnosti 
in se pogovori l i o izletu k izviru reke Drave, (jš) 

KLUB OBZORJE OBNAVLJAJO 

Klub Obzor je bodo obnovi l i in polepšali, sporoča Ema Ilešič, 
zato bo v prvi polovici avgusta zaprt. Kdaj ga bodo ponovno 

odprl i, bodo vsem rednim č lanom in obiskovalcem pravočasno 
sporočili. 

V SOBOTO IN NEDELJO NA PTUJSKI TV 

Na programu je informativna oddaja z več zanimivimi pris-
pevki. Zupan mestne občine Ptuj dr. Miroslav Luci bo občane 

nagovoril pred drugim praznikom mestne občine Ptuj, ki je od 
lani 5. avgust, v počastitev praznika mestne občine Ptuj bodo v 
Miheličevi galerij i odprl i razstavo o ptujskih mostovih, o letošnji 
muhasti letni kopalni sezoni bo govori la direktorica ptujskih Term 
Slavka Gojč ič , predsednik O b m o č n e obrtne zbornice Ptuj Ro-
man Tomanič je dobi l status pooblaščenega izvoznika, v 
ptujskem gledališču so na večeru magije v okviru programa 
ptujskih poletnih kulturnih prireditev Društva umetnikov in ustvar-
jalcev Ptuj nastopili ptujski čarodeji , prvi gost poletnih večerov 
ptujskega gledališča pa je bil New Svving Ouartet . V tokratni od-
daji ptujske televizije bodo našli mesto tudi utrinki s tradicionalne 
prireditve Ljudje in zemlja. V soboto bo oddaja na programu ob 
21. uri, v nedeljo jo bodo ponovil i ob desetih. 

Pripravi la: M G 

PTUJ / V S O B O T O ODPRTJE NOVEGA MOSTU ZA PEŠCE 

Most deluie lahkotno in vitko 
Novi ptujski most za pešce so 
v ponedeljek obremenili sto-
odstotno, nanj je zapeljalo 
osem 20- oziroma 25-tonskih 
tovornjakov. Osem tovornja-
kov na novem ptujskem mos-
tu je v bistvu prizor za zgodo-
vino, ki se ne bo več ponovil, 
saj je most namenjen pešc-
em, kolesarjema in mopedis-
tom. Gradnja je bila konča-
na v rekordnih petih mesecih. 

"V gradnjo je bilo potrebno 
vložiti zelo veliko napora. Zelo 
pomembno je tudi, da nam je us-
pelo nekako držati tehnološki 
razkorak, da je Ptuj znova dobil 
sodoben most, ki predstavlja 
tehnološki dosežek v svojem 
času, enako kot je bil to prejšnji 
v letu 1957," je v ponedeljek za-
dovoljen ugotavljal projektant 
novega ptujskega mostu Marjan 
Pipenbaher, dipl. ing. gradbe-
ništva, iz Inženiring biroja Pon-
ting, d.o.o., Maribor. Preizkus 
obremenitve mostu je potekal z 
osmimi kamioni, težkih dvajset 
oziroma petindvajset ton. Most 
so maksimalno obremenili in to 
je bilo dejansko pravo testiranje 
konstrukcije. Preizkus je trajal 
več ur, obremenili so posamezna 
polja, merili deformacije, speci-
fične deformacije in kontrolirali 
napetosti. 

Gradnjo novega ptujskega 
mostu so spremljali številni po-
misleki, največ je bilo v zvezi s 
tem, da naj bi kvaril veduto Ptu-
ja. Marjan Pipenbaher je o tem 
povedal: "Gradnjo mostu sem 
spremljal od začetka do konca. 
Bilo je prav zanimivo že zaradi 
polarnosti, ki jo je povzročila 
gradnja. Bolj ko je most nastajal, 
več kot je bilo zgrajenega, bolj 
mu je javno mnenje postajalo 
naklonjeno. Prijetno je bilo vi-
deti, da so ga ljudje pričeli upo-
rabljati, še preden je bila gradnja 
končana. V bistvu je bil novi 
most potreben, v bistvu smo zo-
pet povezali nekaj, kar je bilo 
nekoč potrgano." 

Novi ptujski most je dolg 155 
m in je daljši kot koroški most v 
Mariboru. Dravo prečka v petih 
razponih, krajni polji merita 26 
metrov, vmesna tri imajo po 34 
metrov. Nosilna konstrukcija 
mostu je sovprežna, jekleno 
prostorsko paličje sovprega z be-
tonsko ploščo, kar je novost pri 
nas. Veliko pozornost je projek-
tant posvetil opremi. Most delu-
je zelo lahkotno in vitko, saj se 
paličje v pokrajini izgubi. 
Ponoči se z rahlo osvetlitvijo po-
dpornikov poudarja jeklena 
konstrukcija, ki se kaže kot 
čipka. Na mostu so luči skrite v 
ograjo, svetloba nevsiljivo pada 
le do pasu pešca. 

M G 

SE ... 
so nameravali obtežilni 

Preizkus novega ptujskega mos-
^^čka opravili nadvse prepričljivo, 
Zanesljivo in koristno. Pred odpr-
tjem naj bi nanj spustili vseh 32 
letnikov s prvim možem občine 
^ čelu. Če bi most vzdržal, bi bib 
^ redu; če ne, pa tudi... 

c ^ t I D S ^ ^ ^ ^ ^ h S ^ enako 
težkih osem dvajsettonskih to-
vornjakov, ki so testno zapeljali 
Jia)wvi^šmost. Tudi najtežji 
~P^čmi lahko torej celo s polnim 
želodcem povsem varno prečkajo 
'Dravo. Garancija pa ne velja za 
nekaj karaktemo najtežjih 
mestnih oseb. 
... DA so v Podvincih storili korak 
naprej k amerikanizaciji Sloveni-
je. Saj veste, da imajo onkraj luže 
drive-in kino (vanj se pripelješ z 
avtom), pa drive-in restavracijo, 
Podvinčani pa imajo od onega 
tedna drive-in kapelo. 
... DA vse večje pridobitve v 
zadnjem času blagoslovijo duhov-
niki. Podvinško drive-in kapelo 

pa je, ker je verjetno manj pomem-
bna, krstil kar duhovniški 
pripravnik. 
... DA so Ormožani prav veseli, 
ker je njihovo kopališče zaprto. 
Kdo pa se bo kopal v takšnem vre-
menu?! 
... DA je medtem, ko je občina 
dala zgraditi pešmost na desni 
breg, v privatno lastnino ušlo po-
membno turistično premoženje, 
svetniki pa zvonijo po toči. 
... Jih je politično življenje neneh-
no razdajanje. Mestni župan je, 
sicer v državnozborski po-
dpredsedniški funkciji, rezal vrvi-
co na novem vaškem igrišču in 
celo brcal žogo. Politične točke pa 
gor. 

Slika za zgodovino: tovornjaki so na novem ptujskem mostu za pešce le za preizkus meritve 
nosilnosti, pri čemer so merili deformacije. Foto: Kos/ 
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PTUJ / OB DRUGEM PRAZNIKU MESTNE OBČINE 

Predstavliamo prejemnike priznanj 
LETOS PODELILI ZLATO PLAKETO, TRI PLAKETE IN DESET SPOMINSKIH PRIZNANJ »PEČAT MESTA PTUJA Z LIKOM SV. JURIJA« 
29. julija so se s koncertom tria Luwigana in Norine Radovan 
pričele letošnje prireditve ob praznovanju praznika mestne 
občine Ptuj, ki se bodo končale 10. avgusta z mednarodno 
karting dirko na kartodromu v Hajdošah. Največja pridobitev 
ob letošnjem drugem prazniku mestne občine Ptuj je odprtje 
novega mostu za pešce čez Dravo v Ptuju, ki ga bodo svečano 
odprii 2. avgusta ob 21. uri z bogatim spremljajočim progra-
mom. Pred tem pa bo na dvorišču minoritskega samostana 
osrednja slovesnost ob letošnjem prazniku mestne občine. 

V kulturnem programu bodo 
nastopili pihalni orkester Ptuj s 
fanfarami, harmonikar Dejan 
Vidovič in godalni orkester glas-
bene šole Karola Pahorja iz Ptu-
ja. Slavnostni nagovor bo imel 
župan mestne občine Ptuj dr. 
Miroslav Luci. Zaslužni občani, 
ustanove, podjetja in drugi bodo 
ob tej priložnosti prejeli 
občinska priznanja. Najvišje, 
zlato plaketo mestne občine 
Ptuj, bo po sklepu sveta mestne 
občine Ptuj prejel Dom upoko-
jencev Ptuj ob svoji 70-letnici. 
Župan mestne občine dr. Mi-
roslav Luci pa bo podelil plakete 
mestne občine Ptuj doc. univ. 
prof. dr. Ivanu Malešiču, ženski 
desetini gasilskega društva 
Hajdoše in podjetju Ptujske pe-
karne in slaščičarne Ptuj ob 50-
letnici uspešnega dela. Zupano-
va pa so tudi spominska priz-
nanja "pečat mesta Ptuja z likom 
sv. Jurija", ki jih bodo prejeli 
Marija Sumandl, Hilda Sleko-
vec, Tilčka Šuman, Marija Kor-
par, Andreja Razlag, Jože 
Kovačec, Zvonko Dominko, 
Vladimir Korošec, Martin Ko-
kol in Ivan Šemrl. 

PLAKETE 
MESTNE 
OBČINE PTUJ 

Doc. dr. sci. Ivan Malešič, 
dipl. farm., spec. med. biokemi-
je, že vrsto let uspešno vodi od-
delek za laboratorijsko službo v 
ptujski bolnišnici, ukvarja se z 
znanstvenoraziskovalnim delom 
in ptujsko bolnišnico predstavlja 
v samem strokovnem vrhu me-
dicinske biokemije v Sloveniji 
in Evropi. Je docent za področje 
klinične biokemije na oddelku 
za farmacijo fakultete za nara-
voslovje in tehnologijo ter je 
mentor številnim študentom pri 
pripravi diplomskih nalog. S 
strokovnimi referati se 
predstavlja na kongresih in sim-
pozijih v Sloveniji in tujini. Ob-
javil je več strokovnih analiz, 
poročil in ekspertiz. Že leta 1975 
je za svoje delo bil odlikovan z 
redom dela s srebrnim vencem. 
Je aktivni sodelavec državnih 
odborov in kolegijev na 
področju klinične kemije in la-
boratorijske medicine. 

Ptujske pekarne in slaščičarne 
Ptuj letos praznujejo 50-letnico 
uspešnega dela. Kolektiv zadnja 
leta uspešno vodi Erika Mihelač. 
Trenutno podjetje zaposluje 105 
delavcev, po proizvodnji kruha 
in peciva so šesto največje pe-
kovsko podjetje v Sloveniji. V 
severovzhodni Sloveniji so na-
jprej postali znani po krofih in 
slaščicah. S kvaliteto in vedno 
novimi izdelki skušajo pridobiti 
vedno nove kupce. Letos bodo 
proizvedli 4500 ton pekovskih 
in slaščičarskih izdelkov. 
Vzpodbudno je, da obsega proiz-
vodnje ne zmanjšujejo. Letos so 
za štiri svoje proizvode prejeli 
znak varovalnega živila. Od leta 
1994 imajo zaščitno znamko re-
gistrirano pri uradu za intelek-

tualno lastnino. 
Članice preostovoljnega gasils-

kega društva Hajdoše so letošnje 
olimpijske gasilske prvakinje v 
skupini ženskih desetin A. 
Olimpijsko zlato so prejele na 
11. gasilski olimpijadi v Hernin-
gu na Danskem, kjer je sodelo-
valo 25 držav z 2591 udeleženci. 
V ponedeljek jim je za izjemen 
dosežek čestital tudi župan 
mestne občine Ptuj dr. Miroslav 
Luci in jim pripravil slavnostni 
sprejem v poročni dvorani 
mestne občine Ptuj. 

PREJEMNIKI 
SPOMINSKIH 
PRIZNANJ 

Marija Šumandl, ravnateljica 
Osnovne šola Mladika v Ptuju, 
je ena izmed tistih pedagoških 
delavcev, ki je pedagoški rasti 
ptujskega območja vtisnila 
osebno noto. S svojim delom je 
gojila in goji individualni stro-
kovni pristop k načrtovanju, 
spremljanju in izvedbi peda-
goških ciljev. Veliko je storila za 
strokovno rast pedagoškega ko-
lektiva, ki ga vodi, in za razvoj 
vsebinsko bogatih komunikacij 
med šolo in starši. Osnovna šola 
Mladika, ki jo vodi, je pod nje-
nim vodstvom dosegla zavidljive 
rezultate in je prepoznavna v 
slovenskem pedagoškem prosto-
ru. 

Hilda Slekovec, ravnateljica 
šole dr. Ljudevita Pivka Ptuj , je, 
kot izhaja iz obrazložitve za priz-
nanje, s svojo energijo, znanjem 
in človeško toplino zgradila ot-
rokom s posebnimi potrebami 
šolo - drugi dom, kjer skupaj s 
starši najdejo varno zavetišče in 
strokovnjake, ki se posvečajo 
njihovim potrebam, predvsem 
pa razumevanje in vzpodbudo. 
Po njeni zaslugi je šola pre-
poznavna in priznana v re-
gijskem in državnem merilu. 
Uspehi, ki jih dosega na vseh 
področjih dela in življenja, so 
tudi njeni osebni uspehi. 

Tilčka Šuman, vodja ptujske 
izpostave območne enote Zavo-
da za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije Maribor, prejme priz-
nanje za dolgoletno požrtvoval-
no delo v Društvu za pomoč 
duševno prizadetim občine Ptuj. 
V njem dela že deset let, od tega 
je dve mandatni dobi predsedni-
ca. Ob vsem prostovoljnem in 
nesebičnem delu za prizadete ot-
roke in odrasle je ob pomoči 
strokovnjakov izdelala oceno 
stanja in skrbi za duševno priza-
dete v občini Ptuj. Je pobudnica 
za boljšo skrb za odrasle duševno 
prizadete osebe in glavna po-
budnica ter organiaztorica 
dobrodelnega koncerta pod slo-
ganom "Kdor hoče videti, mora gle-
dati s srcem" ki se ga je udeležilo 
okrog 2300 ljudi. 

prejme priznanje za dolgolet-
no uspešno pedagoško delo in za 
aktivnosti na humanitarnem 
področju. Službovala je v 
različnih šolah na širšem 
območju Ptuja, nazadnje v OŠ 

Olge Meglič v Ptuju. V času 
službovanja je bila vzorna učitel-
jica, cenjena sodelavka, 
predvsem pa za učence odprta in 
angažirana učiteljica. S svojo ne-
posrednostjo je znala učence 
motivirati za delo, starše pa pri-
tegniti k soodgovornemu delu z 
učenci. Tudi v pokoju je zelo ak-
tivna na različnih področjih. 
Razdaja se v Rdečem križu, poje 
v pevskem zboru, skratka nadal-
jujejo delo, ki ga je opravljala 
tudi prej, ko je še poučevala. 

Andreja Razlag je mlada 
ptujska športnica, ki bo za svoje 
dosedanje uspešno udejstvovan-
je s keglji prejela še eno priznan-
je. Obenem je to tudi priznanje 
za realizacijo humanitarnega 
projekta Odstranjevanje arhitek-
tonskih ovir v slovenskem šolskem 
prostoru. Eden zadnjih njenih us-
pehov je letošnje peto mesto v 
kombinaciji na mladinskem sve-
tovnem prvenstvu na Slo-
vaškem, ki sicer ni njen najboljši 
posamični rezultat, vendar kaže 
na to, da Andreja dozoreva v 
vrhunsko športnico. Dokaz za to 
je tudi njeno stalno mesto v prvi 
ekipi Miroteksa iz Celja, s katero 
je letos osvojila drugo mesto na 
ekipnem svetovnem prvenstvu. 

Jože Kovačec, direktor 
družbe Chiptronic, d.o.o., pre-
jme priznanje za uspehe na gos-

podarskem področju. Družba 
Chiptronic je invalidsko 
podjetje in je v pretežni meri na-
menjena rehabilitaciji invalidov 
ter izdelavi in prodaji izdelkov 
za invalide in druge osebe. 
Uspešno posluje že od leta 1990, 
sedež ima v Ptuju, trgovini pa v 
Murski Soboti in Ormožu. 
Družba ima pod Kovačcevim 
vodstvom jasne cilje tudi ze 
bodočnost, saj želi biti poslovno 
uspešno podjetje, v katerem 
bodo invalidi izdelovali pripo-
močke in opremo za invalide. 

Zvonko Dominko je obrtnik 
že od leta 1976. Njegov avtomo-
bilski servis se ponaša z visoko 
tehnološko opremljeno delavni-
co in vrhunskim strokovnim 
kadrom. Je eden tistih ptujskih 
obrtnikov, ki dajejo velik pouda-
rek izobraževanju učencev ozi-
roma vajencev po obrtnih 
programih in v okviru dualnega 
sistema izobraževanja. Za to ima 
tudi verificirano in s strani stro-
kovne komisije pregledano de-
lavnico. Njegovo visoko stro-
kovno in teoretično znanje 
poznajo daleč naokrog. Zelo ak-
tiven je pri delu avtoremontne 
sekcije pri Območni obrtni 
zbornici Ptuj in v tovrstni 
državni sekciji. 

Vladimir Korošec iz 
Kmečkega mlina Zabovci pre-
jme spominsko priznanje pečat 
mesta Ptuja z likom sv. Jurija za 
uspehe, dosežene na gospodars-
kem področju. Mlinar je že od 
leta 1957, mlinarja sta bila tudi 
že njegov oče in dedek, pa tudi 
njegov sin je. Pri Koroščevih je 
mlinarstvo že več kot tristoletna 
tradicija, enako kot je tradicija 
obrtništvo, ki mu družina pripa-
da v celoti. Vrsto let je uspešno 
vodil sekcijo živilcev pri 
Območni obrtni zbornici Ptuj, 
bil pa je tudi član izvršilnega od-
bora sekcije živilskih dejavnosti 
pri Obrtni zbornici Slovenije. 

Martin Kokol je znan ptujski 
klepar. Obrtnik je od leta 1978. 
Že vrsto let se uspešno uveljavlja 
na tujih trgih. Zelo dejaven je 
tudi pri izobraževanju kadrov, 
saj se zaveda, da je strokovno us-
posobljen kader, ki mora bid 
tudi ustrezno plačan, eden 
ključnih dejavnikov uspeha. 
Kljub stalni skrbi za širitev 
poslovnih prostorov in 
povečevanje števila zaposlenih 
njegov kolektiv ne more zado-
voljiti vsega povpraševanja. 

Ivan Šemrl je eden najbolj 
znanih in uveljavljenih ptujskih 
orodjarjev. Obrtnik je od leta 
1979. Njegova delavnica se 
ponaša z vrhunsko tehnološko 
opremljenostjo in visoko stro-
kovno izobraženim kadrom, ki 
lahko uresniči še tako zahtevne 
naloge. Za svoje dosedanje delo 
sta on in kolektiv prejela več 
priznanj na različnih strokovnih 
sejmih. Orodjarstvo Šemrl je 
znano tudi po izredno ko-
rektnem odnosu do poslovnih 
partnerjev, saj velja za zaneslji-
vega in spoštovanja vrednega 
partnerja z urejenimi odnosi 
tudi znotraj kolektiva. 

Pripravila: MG 
Fotografije: Kosi, Slodnjak, 

Langerholc, Zupanič 

Ivan M a l e š i č Er ika M i l i e l ač 

Č l a n i c e p r e o s t o v o l j n e g a g a s i l s k e g a d r u š t v a 
H a j d o š e 

Mar i ja S u m a n d l 

T i lčka Š u m a n 

Andre ja R a z l a g 

Hi lda S l e k o v e c 

Mar i j a Korpar 

J o ž e Kovačec 

Ivan Š e m r l 

Mar t in Kokol 

V lad imi r Korošec 
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BERNARDA B. PULKO / DIŠALO JE PO AMERIKI, A BILO JE LE ŽIVLJENJE NEŠTETIH DOGODIVŠČIN 

pober dan^ Amerika 
"Maska, rešilni jopič, kje ... joj, 

Icje ..•" je vrvelo med obrazi, pol-
nimi groze. Nekateri so kljub 
opozorilom vstajali s svojih 
sedežev in rinili proti izhodu, ki 
je bil še vedno skrbno za-
pahnjen. Panika je naraščala, 
gost dim je polnil trup letala, ki 
se je opotekalo med nasilnimi, 
črnimi oblaki. "Mama, mama," je 
parajoče jokalo nekaj sedežev 
pred mano in videla sem le še 
2ob plamena, ki je bruhnil z leve. 

Prijazna stevardesa me je drez-
nila iz sanjske more in hvaležno 
sem se ji oddolžila z nasmehom. 
Ljubim letenje. Vedno znova ga 
doživljam kot svobodo. A tokrat 
... Morda zato, ker sem v Lon-
don priletela z Ahtalio. To je 
bila izbira! Če je z italijansko le-
talsko družbo vse v redu, potem 
nobeno letalo ni točno, nerodno 
strežno osebje je na svojih delov-
nih mestih, letala pa so bog-si-
ga-vedi koliko stara. Ali pa kot 
da bi slutila, kaj se mi bo zgodilo 
štiri mesece kasneje... 

Neokusno oblečena steverdesa 
(to je ena od šibkih točk sicer ug-
lajene in renomirane angleške 
letalske družbe) mi je ponudila 
zajeten obrok, ki se je prilegel in 
me zazibal v mirnejši spanec. Si-
cer pa je hrana pri British Air-
ways za moj okus precej boljša 
od njihovega transportnega ser-
visa, ki skrbi za prtljago. Še 
vedno sem se živo spominjala 
solz in divje jeze lanskega sep-
tembra v Amsterdamu, ko sem 
objela smrdeči nahrbtnik, ki se 
je vlažno prikotalil iz letalskega 
drobovja. 

Pred tem se je potikanje po 
Kaliforniji ustavilo v vino-
rodnih krajih. Čudoviti kraji, še 
boljša vina. Za radovedno zani-
manje, reportažni zapis in malo 
reklame mi je odličen vino-
gradnik Mondavi namenil 
steklenico pozno obranega in 
dobro postaranega caberneta 
sauvignona. V preveliki ročni 
prtljagi, ki so mi jo vzeli ob 

vkrcanju, sem med tisoč fotogra-
fijami, nekaj knjigami in drugim 
dragocenim papirnatim materia-
lom imela na varnem tudi tekoči 
zaklad. Prtljago so zapečatili s 
"fragile" nalepko, ki da bojda 
jamči steklovini srečno pot. Po-
zabite, optimisti! 

"Are you sure the bottle is bro-
ken? (Ste prepričani, da je 
steklenica razbita?)" je vprašala 
zetegnjena blondinka na šalterju 
Britisha, ko se je moja žalost 
stopnjevala že do divje jeze. 

"Ne vidiš, budalo babje, da 
smrdi, da teče iz rukzaka, da je 
šlo vse k hudiču, da ste uničili 
tisoč slik in delo treh mesecev!!" 
si nisem mogla kaj, ker so besede 
kar same letele iz mene. 

"I am realy sorry, Madame." 
Zares da se je kesala, ko sem od-
hajala s poročilom o uničeni 
prtljagi v žepu in s smrdečim 
nahrbtnikom na ramenih. 

Pa se mi po enem letu spet pri-
meri, da jaham isto kompanijo 
in da tvegam podobne peripetije. 
Čeprav še vedno nisem videla 
tistih 350 dolarjev obljubljene 
odškodnine ... Pot se je začela 
počasi, umirjeno, v tempu, za ka-
terega sem skoraj že pozabila, da 
obstaja. Priprave nanjo so bile, 
kot je to že v navadi, divje. Pre-
več dela, premalo spanja in mili-
jon drobnarij na lističu, ki jih je 
pred odhodom še potrebno spra-
viti v red. Zato sem si noč na 
londonskem letališču Heathrow, 
ki je bilo prvo postajališče na 
poti med Trstom, Milanom in 
Bostonom, zamislila kot prijeten 
oddih v spalni vreči. Preveč lena 
sem bila tudi za to, da zavrtim 
katero od telefonskih številk 
svjih otoških prijateljev in jim 
povem, da sem ponovno na pra-
gu nekajmesečnega pobega v 
svet. Zavlekla sem se na termi-
nal, kjer smo zgodaj zjutraj nas-
lednjega dne razprli krila za po-
let prek Atlantika. Potnikov je 
mrgolelo. Od majhnega, suhlja-
tega Nemca, ki je govoril per-

fektno angleščino, sem izvedela, 
da čakajo na polet v Buenos Ai-
res. Bil je študent elektrotehnike 
na poti v Argentino, da se nauči 
jezika. Menda ni vedel niti ene 
same španske ali portugalske 
besede, a bo že kako, je dejal op-
timistično. Ah, ja, meni pa niti 
na kraj pameti ni padlo, da bom 
čez dobrih pol leta tudi sama 
žulila španske učbenike ... 

Utaborila sem se ob velikem 
oknu, skozi katerega je bilo vide-
ti letališke delavce, kako so prek-
ladali kovčke in drugo prtljago. 
Fant, ki je poležaval na klopi ob 
moji, je bil videti kot letališki in-
ventar. Nezanimiva drug za dru-
gega sva si nekaj zamomljala v 
pozdrav ali bolj v sožalje in mo-
ralno podporo, saj je bilo jasno, 
da bova oba prebila noč na leta-
liških stolih. 

Poiskala sem zobno ščetko, 
pripravila pulover namesto 
vzglavnika in razgrnila spalno 
vrečo čez tri preozke sedeže. 
"Brez panike," sem si prigovarja-
la, "to je luksuz, mala. Se še 
spomniš nnewyorškega letališča 
pred nekaj leti? Mraz zaradi kli-
me, sumljivi tipi... Danes pa mir 
in nežna glasba, ki je pomirjala 
nočne potnike. Ko sem slekla 
zgornji del trenirke vpričo svoje-
ga nemega sopotnika, se je mali 
hotel onesvestiti. S pogledom 

sem nemudoma preverila, ali ni-
sem morda pomotoma slekla 
tudi bele športne majice, ki bi 
morala biti na svojem mestu. 
Kljub temu da je bilo vse, 
vključno z majico, tam, kjer 
mora biti, so njegove oči še 
vedno visele na dolgih, 
povešenih pecljih. 

"No, kaj buljiš?" sem brez 
zadržkov morala izvedeti čim-
prej. 

"Ne morem verjeti ..." se je 
začudeno prepričeval. "Kje si 

dobila, kje si staknila to, ta T-
shirt?" je jecljal, še vedno 
začuden. 

Navadna majica, ki bi morala 
biti bela, pa je bila zaradi umaza-
nije že drugačnih odtenkov, je 
imela na desni strani temno rjav 
krog, v katerem je pisalo Dunna-
beck at Kildonan. Zanikrno 
majhen znak z imenom šole v 
New Yorku. Stavila bi, da nihče 
ni vedel, za kaj gre in kaj pome-
ni. 

"Lani sem jo dobila, ko sem 
bila tam." 

"Are you serious girl, misliš 
resno, punca?!" 

"Popolnoma," sem bila 
prepričana. 

"Ali poznaš Diano King, Bar-
baro in drugi inventar?" ga je za-
nimalo. 

"Kako da ne! Lani sem nekaj 
časa preživela v njihovi družbi. 
Prav prijetno je bilo. In veliko so 
me naučili o Američanih." 

"Veš, pred kakimi tremi leti 
sem tudi jaz pristal med njimi." 
In medtem se je tudi sam osvo-
bodil pletenega puloverja, pod 
katerim je skrival enako majico. 

Tako sva, tujca sredi Londona, 
oba na poti v Ameriko, pozabila 
na utujenost in željo po spanju, 
klepetala celo noč o ljudeh z dru-
gega kontinenta. O istih ljudeh, 
ki so nekoč zaznamovali njegovo 
življenje in označili mojega. 

Zdelo se je kot blisk. Kontrola 
prtljage, potnih listov, vkrcanje, 
let in že se je bleščal pod nami 
Labrador. Jutranje sonce je ko-
maj osvetlilo podlago in zdelo se 
je, da se bo utrujena ptica zdaj 
zdaj spustila v gnezdo. Neka-
jkrat je še zaplahutala na meji 
med kopnim in morjem, potem 
pa se počasi usmerila proti tlom. 
Mogočno telo je zdrselo po pris-
tajalni stezi. Prizemljitev je bila 
mirna, brez težav, sicer pa mi je 
bilo pri tretjem pristanku v dveh 
dneh ža popolnoma vseeno, 
kako se bo posrečilo. Bila sem 
utrujena od priprav, dela in vse-
ga drugega, kar je zapolnjevalo 
natrpani urnik, preden sem se 
udobno namestila v letalski 
sedež in pozabila na vse, kar je 
po vzletu ostalo na domačih tleh. 
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Dominikanski 
samostan 

Ponovni ogled podstrešja, ki 
ga je opravil J. Curk, je prinesel 
tudi nekaj novih rezultatov. Cer-
kev, ki je doživela gotsko in 
baročno povišanje, kaže na 
podstrešju opečne baročne ste-
ne in oboke. V cerkvenem ju-
govzhodnem delu se dobro vidi 
zvonikov nastavek, ki se nahaja 
4,5 metra pod vrhom sedanje 
stene. Južna stena ladje je ime-
la nad pultasto streho prvotne-
ga lesenega pritličnega 
križnega hodnika romansko ok-
rogloločno okno, ki je široko 
165 cm in sega 220 cm nad 
hodnikov obok, to okno pa je 
bilo okoli leta 1430 opečno zazi-
dano. Okno ima v temenu 
zašilek, ki pa je iz začetka 14. 
stoletja. Vrh drugega romanske-
ga okrogloločnega okna se v 
južni ladijski steni vidi nad stre-
ho severnega trakta križnega 
hodnika zahodno od prej omen-
jenega, je v drugi okenski osi in 
sega pod gornji rob sedanjega 
baročnega okna. Ker sta osi 
obeh ohranjenih romanskih 
oken po 7 metrov narazen, pre-
dpostavlja J. Curk še tretje 
okno, ki naj bi bilo 7 metrov od-
daljeno od zahodne fasadne 
stene ladje; prvotna strešna os 

vzhodnega trakta pa se nahaja 
7 metrov vzhodno od prvega 
(vzhodnega) romanskega okna. 

Južna ladijska stena tako kaže 
plastovito kamnito gradnjo s po-
gostim motivom ribje kosti, ta 
gradnja pa sega za 3,7 metra na 
podstrešje, nad to gradnjo sledi 
polmetrska plast mešane 
gradnje iz časa nastanka zvoni-
ka. Nato J. Curk še omeni, da se 
4,5 metra pod vrhom stene po-
javlja najprej starejša, s kamen-
jem mešana opečna gradnja 
(opeka debela 9-10 cm), okoli 
2,7 metra pod vrhom pa mlajša, 
čisto opečna gradnja (boljše 
žgana, 5-6 cm debela opeka). 

J. Curk opravi tudi ogled se-
verne ladijske stene, v katero je 
v severovzhodnem pritličnem 
delu stene vzidano originalno 
lancetasto zašiljeno okno, za 
katerega pravi, da je po stilu 
sodeč nastalo ob vzidavi "dru-
gega" slavoloka, ki se slavo-
ločne stene z lijakastim osten-
jem skoraj dotika. Pri sistema-
tični analizi stene se je izkazalo, 
da severna stena ni enotna, am-
pak da kaže na šivu med ro-
mansko in baročno gradnjo 
(blizu pete okenske osi) opazen 
zalom ter pod spodnjim robom 

lunetastih oken prvotno višino 
ladje, ki so jo okoli 1430 in 1692 
povišali za 4,5 metra. 

Glede višine omeni, da je 
prvotno ladjo presegalo sleme 
vzhodnega trakta za okoli 2,2 
metra, prvič povišano ladjo pa 
gotsko sleme (po pozidavi 
nadstropnega križnega hodni-
ka) za okoli 60 cm. 

J. Curk nato poda mere ladje. 
Dolžino pn/otne ladje označuje-
ta šiv zaloma severne ladijske 
stene in najdeni fasadni ogel v 

severnem traktu križnega 
hodnika, se pravi na južni la-
dijski steni, ki se točno ujemata. 
Tako znaša dolžina prvotne 
ladje v notranjščini 32,7 metra, 
povprečna širina (to pa zato, ker 
prostor proti zahodu rahlo kon-
vergira) 10,9 metra, s tem pa je 
izkazovala prostorsko razmerje 
1:3. Ker pa je bila po pozidavi 
"drugega" slavoloka ladja 
skrajšana za 4 metre, je ta 
prešla v prostorsko razmerje 
1:2,6, ki točno ustreza razmerju 
nekoliko mlajše ladje ptujskega 
minoritskega samostana, ki tudi 
znaša 1:2,6. Tudi pri minoritski 
cerkvi ladja rahlo konvergira 
proti zahodu. 

Na osnovi tega J. Curk sklepa, 
da to dokazuje, da je vzidavo 
"novega" slavoloka pogojevala 
ne samo gradnja zvonika, ki je 
zahtevala statično zahtevno 
gradbeno konstrukcijo, ampak 
predvsem nov občutek za ladjin 
prostor, ki se je v zgodnji gotiki 
začel krajšati na račun dolgega 
kora, ki je vse bolj pridobival na 
pomenu. Ob vseh teh spre-
membah je dominikanska cer-
kev ohranila prostorsko dvo-
jnost ladje in prezbiterija, saj je 
bila poudarjena z močno dife-
renciranima talnima nivojema, 
pa tudi z različnima višinama 
obeh prostorov. Po "obeh slavo-
lokih" in vmesni opečni banji 
sodeč, so ti segali pred prvim 
povišanjem ladje prav do višine 
njenega lesenega stropa, 
medtem ko je bil prezbiterij go-
tovo višji od njih. Po primerjavi 
višin sodeč, sta se ladja in prez-
biterij višinsko izenačila šele v 

prvi polovici 15. stoletja, vseka-
kor pa ju upodobitve iz 17. sto-
letja kažejo pokrita z enotno 
streho iz leta 1653, ki obenem 
pultasto pokriva tudi prizidano 
zakristijo. To pa pomeni, da 
ladja in prezbiterij nista nastala 
hkrati, ampak da je ladja sta-
rejša in da se je prvotno 
končevala s "prenizkim in pre-
tesnim" prezbiterijem, ki so ga v 
sredini stoletja po zaslugi sa-
vinjskega arhidiakona Konrada 
(1243-1252) zamenjali z dolgim 
korom in posvetili leta 1255. 
Domneva, da bi do dozidave 
cerkve rabila javnemu bo-
goslužju "kapela" v vzhodnem 

traktu samostana, s tem odpa-
de, o tem pa je že sicer dvomil 
F. Štele. 

Ob hkratnosti cerkvene ladje 
ter vzhodnega in južnega trakta 
pa obstajata odprti vprašanji, 
zakaj smeri ladje in južnega 
trakta proti zahodu konvergirata 
na razdalji 19,7 metra kar za 2,4 
metra in kakšen je bil prvotni 
"prenizki in pretesni" vzhodni 
konec cerkve. Na prvo 
vprašanje bi se dalo odgovoriti 
s terenskimi razmerami, na dru-
go pa z domnevo o kvadratnem 
prezbiteriju, ki ga je že čez dva-
jset let nadomestil dolgi kor. 

Tloris dominikanskega samostana v 13. stoletju po J. Curku, 
prekopirano iz J. CURK 1974, p. 234 

Prerez skozi vzhodni del 
cerkvene ladje, pogled s se-
verne strani; risal: B. Vnuk, 
M 1: 100 



STARSI, 
NE POZABITE 

Vloga za 
zniiano 
plaiilo 

Vsi starši, ki imajo otroke 
vključene v vrtce, in starši, 
katerih otroci so sprejeti za 
novo šolsko leto, to je s 1. 
septembrom, morajo do 31. 
julija oddati vlogo za 
znižano plačilo vrtca, napi-
sano na obrazcu VRT 1. Če 
ne bodo oddali vloge, bodo 
plačevali polno ceno vrtca. 

Starši iz občin Ptuj, Videm, 
Juršinci, Dornava in Zavrč 
oddajo izpolnjene obrazce 
na upravi Javnega vzgojno-
varstvenega zavoda Ptuj, 
Prešernova 29, vsak dan od 
7. ure do 15., v sredo do 17. 
in v petek do 13.ure. 
V skladu s pravilnikom o 

plačevanju vrtca je te 
obrazce potrebno oddati 
vsako leto znova z novimi 
podatki. 

Ker še veliko staršev ni od-
dalo zahtevka za znižano 
plačilo vrtca, uprava vrtca 
ponovno poziva, da to stori-
jo do 31. julija. 
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pT>J / PREDPRAZNICN] POGOVOR Z ŽUPANOM MESTNE OBČINE PTUJ 

»Mestna obiina zadovoljuje potrebe svojih obianov« 
predpra/nični utrip mestne občine Ptuj je izredno bogat, saj 
prireditve trajajo že več kot štirinajst dni. Prireditve, ki so ne-
posredno vezane na praznovanje mestnega praznika, pa so se 
pričele 29. julija in se bodo končale 10. avgusta. 

Župan mestne občine Ptuj dr. 
jVtiroslav Luci je prepričan, da 
občani mestne občine Ptuj ima-
jo razloge za praznovanje, saj 
pogled v neposredno okolico 
l^že na številne pridobitve 
zadnjega leta, ki se kažejo v ki-
lometrih preplastitev cest, v no-
vih vodovodnih priključkih, 
novi infrastrukturi... Gre za pri-
dobitve na tako imenovanem 
negospodarskem področju, pri 
gospodarstvu pa se občina glede 
na svojo vlogo trudi, da ne delu-
je zaviralno, saj je njena vloga 
zgolj v ustvarjanju pogojev za 
razvoj. 

"Na srečo je v Ptuju nekaj pod-
jetij, ki izredno dobro poslujejo. 
Na prvem mestu je Perutnina, ki 
ne samo da ohranja delovna mes-
ta, ampak ustvarja nova. Sledi 
Mercator SVS, veliko pa je tudi 
majhnih uspešnih podjetnikov. 

ki so uspeli zapolniti vrzeli po 
propadu nekaterih nekoč velikih 
ptujskih podjetij. Na drugi strani 
pa nas močno skrbi negotova uso-
da Delte, Valida, železniških del-
avnic. Razmere v teh podjetjih 
stalno spremljamo, sanacija bo po 
vseh verjetnosti zahtevala večje 
ukrepe, da se bodo dosedanja de-
lovna mesta ohranila." 

Ptuj se je v preteklosti precej 
promoviral, sedaj bo potrebno te 
iztržke tudi operacionalizirati, 
čeprav pri tem ne bo lahko glede 
na to, da so promocijski učinki 
včasih bili. preveliki glede na 
možnosti, ki jih ponuja in ima to 
okolje. Zlasti še to velja za turis-
tično dejavnost in infrastrukturo. 
"Tudi zato je usmeritev mestne 
občine v novem obdobju usmer-
jena v infrastrukturo, da bi na 
tem področju naredili nekaj več, 
kar bi ljudje privabilo v Ptuj in bi 

ga tudi zadovoljni zapuščali. Pro-
mocijske aktivnosti so spodbudi-
le zanimanje tujega kapitala za 
objekte, kot so grajska restavraci-
ja, grad Turnišče, tudi za 
bančništvo, trgovino. Precej 

daleč pa je tudi projekt Ktuent-
land, kjer se občina s financami 
ne bo vključevala, projekt pa je 
izredno pomemben za turistični 
in siceršnji utrip mesta. Podprla 
pa ga bo z objekti osnovne infra-
strukture. 

Zaskrbljujoče pa je, da ni zani-
manja za proizvodnjo. Občina je 
pripravljena zagotoviti zemljišča 
in glede na možnosti pomagati 
pri odprtju vsakega novega delov-
nega mesta." 

Delitvena bilanca je v tem tre-
nutku tako daleč, da jo bodo 
pričeli posamezno podpisovati, 
čeprav bo treba streti še kakšen 
trd oreh, zlasti na stanovanjskem 
področju, pri ustanoviteljstvu 
javnih zavodov pa problemov naj 
ne bi bilo več. Kar pa zadeva re-
gionalizacijo, zadeve še ne bodo 
tako kmalu jasne. "Lahko se zgo-
di, da bo ostalo Podravje in Po-
murje, kot je že bilo, če se tega 
vprašanja ne bomo tehtno lotili 
tako župani kot občinski sveti na 
tem področju." 

Od državnih projektov se v tem 
trenutku bije boj za novo ptujsko 
gimnazijo, ki postaja vse bolj tudi 
predmet boja med pozicijskima 
strankama. "Bojim se, da tega 
projekta eden od koalicijskih 
partnerjev ne sprejema. Ko bomo 
to videli, bomo lahko povedali, 
kdo je to. Upam, da se bodo vsaj 
politiki zavedali, kje pobirajo vo-
lilne glasove, zlasti še tisti, ki so 
jih veliko pobrali tudi na Ptuj-
skem, in da bodo temu primerne 
tudi njihove odločitve." 

Status mestne občine Ptuj je v 
tem trenutku dovolj trden, 
čeprav je občasno slišati, da ni 
tako. "Status mestne občine ni 
vprašljiv. Imamo eno ločeno 
mnenje ustavnega sodnika glede 
mestne občine. Mestna občina 
mora imeti določeno koncentra-
cijo gospodarskih objektov, 
bančništva, zdravstva in gostoto 
prebivalstva. To so znane zahteve 
in težave ne samo pri ptujski 
očini. Lahko pa rečem, da so veli-
ko bolj izražene v Kopru, Novi 
Gorici in Novem mestu, kjer se 

bodo poskušale ustanoviti nove 
občine, da bo mesto zadržalo isto 
koncentracijo prebivalstva in go-
spodarskih subjektov. Tudi na 
mestno občino Ptuj pritiskajo, da 
se temu podredi, kar lahko tudi 
pomeni, da bo v tem prostoru 
morda nastala še kakšna nova 
občina." 

Pridobitve mestne občine Ptuj 
med dvema praznikoma po župa-
novih besedah niso samo tiste, ki 
jih financira mestni proračun, so 
mnogo več; zasledimo jih v pod-
jetjih, institucija in tudi v stano-
vanjih slehernega občana v tej 
skupnosti. Proračun jih samo 
nadgrajuje. "Mestna občina Ptuj v 
dosedanjem obdobju delovanja 
uspešno zadovoljuje potrebe svoj-
ih občanov, za kar je bila tudi us-
tanovljena. Tudi sam se trudim, 
da z vsemi svojimi močmi delu-
jem za blaginjo občanov mestne 
občine. Vsem želim prijetno 
praznovanje drugega občinskega 
praznika." 

MG 

Miroslav Luci z župansko 
ovratnico. Foto: Langerholc 

TRNOVSKA VAS / PROBLEMSKA KONFERENCA SLS 

Razdružitev da aH ne? 
člani podružnice SLS v občini Destrnik - Trnovska vas so v 
petek, 25. julija, pripravili v Trnovski vasi problemsko konfe-
renco o težavab pri razdružitvi občine. Zraven članov stranke 
in nekaj krajanov so se je udeležili podsekretar ministrstva za 
lokalno samoupravo Milan Železnik, poslanca SLS Alojz Ve-
senjak in Štefan Kline, državni svetnik Simon Toplak in 
župan občine Destrnik - Trnovska vas in poslanec SDS Franc 
Pukšič. 

Zbranim je predsednik po-
družnice SLS v občini Destrnik -
Trnovska vas Franc Požegar na-
nizal težave pri delovanju občine, 
ki so po njegovem posledica nee-
nakomerno razdeljene politične 
moči med strankami in krajevni-
mi skupnosti. Svetnik in pred-
sednik KS Vitomarci Albin Dru-
zovič je povedal, da je vlada v letu 
1994 tem krajem naredila veliko 
krivico s prejetjem zakona o lo-
kalni samoupravi, in dodal: 
"Naša stranka se zavzema za po-
končnost, poštenost, pravičnost, 
razvoj podeželja, popravo krivic. 
Vse to smo zapisali v program in 
na vse to so se odzvali volilci. 
Vendar so nas v tem trenutku ne-
kako pozabili. Osebno sem 
razočaran, da nocoj ni z nami mi-
nistra, in mislim, da za to ni opra-
vičila, saj so ti kraji tej stranki 

dali veliko. Velikokrat slišim, da 
za takšno malo občino ni eko-
nomske utemeljitve. To me spo-
minja na tisto, ko so nekateri go-
vorili o samostojni Sloveniji, da 
je premajhna. Zato predlagam 
našim poslancem, da mimo vlad-
nega predloga vložite amandma 
za razdružitev te občine in 
upoštevate voljo ljudstva." Dodal 
je, da če do razdružitve ne pride, 
bodo prisiljeni uporabiti druga 
sredstva, ki pač preostanejo obu-
panemu, ta pa je zapora ceste, gla-
dovna stavka sveta KS itd. 

Podsekretar ministrstva Milan 
Železnik pa je povedal, da so na 
ministrstvu prejeli 77 pobud za 
razdružitev, od teh pa predlaga 
vlada 22 razdružitev. Gre za okol-
ja, ki izpolnjujejo vse pogoje po 
13. in 13.a členu zakona o lokalni 
samoupravi. Za ostalih 55 pobud 

pa vlada meni, da v tem trenutku 
ne izpolnjujejo pogojev za usta-
novitev novih občin. Omenil je 
primer občine Lenart, ki ima 
željo, da bi se razružila v sedem 
novih občin, pa niti nova občina 
Lenart ne izpoljnjuje pogojev, saj 
bi imela samo 4700 prebivalcev. 
Poudaril pa je, da je SLS problem 
lokalne samouprave podedovala 
in da se s predlogom 22 novih 
občin proces razdružitev ni 
končal, ampak se šele pričenja. 
Opozoril je tudi, da bo za 22 no-
vih občin potrebno iz proračuna 
zagotoviti 700 milijonov tolarjev 
dodatnih sredstev, ampak ne za 
investicije, temveč za delovanje 
občinskih uprav. Pričakovanja 
nekaterih, da če bodo imeli svojo 
občino, bodo dobili več denarja, 
so v tem trenutku zmotna. 

Prisotni poslanci so v razpravah 
podprli prizadevanja občanov in 
obljubili, da bodo vložili amand-
ma za razdružitev in zanj po-
skušali pridobiti tudi poslanske 
kolege. Nekateri člani stranke pa 
so poudarjali, da če do raz-
družitve ne pride, bodo iztopili iz 
stranke SLS. 

Zmago Šalamun 

ŠPORTNI RIBOLOV / SVETOVNO PRVENSTVO V VARZDINU 

Sfoveiicf tretji na svetv 
NAJVEČJI USPEH MLADINCEV IN KADETOV SLOVENIJE DOSLEJ # RE-
ZULTAT NAČRTNEGA DELA V RIBIŠKIH DRUŽINAH IN ZVEZAH 

S svetovnega prvenstva v 
športnem ribolovu za mladince 
in kadete se je vrnilo slovensko 
zastopstvo, ki je doseglo naj-
večji uspeh doslej. Mladinska 
reprezentanca je namreč v 
Varaždinu osvojila bronasto 
•nedaljo. Kot nam je povedal 

Srečko Lipovnik, svetovalec za 
tekmovalno področje pri 
Ribiški zvezi Slovenije, česa 
takšnega niso pričakovali, saj je 
bila konkurenca izjemno 
močna. Zadovoljni so tudi z nas-
topom kadetske reprezentance, 
ki je osvojila šesto mesto. 

Med mladinskimi ekipami so 
zmagali mladi ribiči iz Poljske 
pred vrstniki iz Italije in Sloveni-
je. Med posamezniki Mitja Kme-
tec iz RD Pesnica osvojil deveto 
mesto na svetu, kar je imeniten 
uspeh tega nadarjenega tekmo-
valca, na 20. mesto se je uvrstil 
Mitja Slatinšek iz Slovenske Bi-
strice, na 26. Emina Dobrijevič iz 
Pesnice, na 31. Marko Pešec iz 
Brežic in na 58. Boštjan Ovsenjak 
iz Mtu-ske Sobote. Gregor Štum-
berger je bil rezervni član repre-
zentance. 

Med kadeti so ekipno slavili 
Madžari pred ribiči iz Hrvaške in 
Italije. Posamično je bil Marko 
Horvat iz Ljutomera odličen sed-
mi, Sašo Smej C iz Trbovelj 12., 
Jure Kovačik iz Murske Sobote 
28., Jože Skornšek iz Pake 32., 
Janja Hernet iz Pesnice 43. in 
Blaž Mavčen iz Brežic 51. Sloven-
ski reprezentanci sta na 
letošnjem 11. svetovnem prvenst-
vu v Varaždinu vodila Martin 
Tavčar in glavni trener Franko 
Pregl. 

M.TOŠ 
'Mladinska ekipa Slovenije z bronasto medaljo na SP v ribištvu 
" Varaždinu. 

Prehrana - vir zdravja in blaginie 
člani društva gospodinj in gospodinjcev iz Juršincev so v so-
boto pripravili zanimivo prireditev - drugi praznik gospodinj 
in gospodinjcev z bogato vsebino, želijo pa, da praznik posta-
ne tradicionalna prireditev. 

Razstava sadnih dobrot in pletenic ter kruha je v lovski dom 
privabila številne obiskovalce. Foto: Kosi 

Bogato razstavo sadnih dobrot 
in pletenic je odprla kraljica sadja 
Marjetka Horvat, dijakinja me-
dicinske šole v Mariboru, s Ku-
kave. Na okrogli mizi na temo 
Kuhanje je užitek, veselje in vir 
zdravja so sodelovali učitelji go-
spodinjstva in avtorji gospo-
dinjskih knjig Marija Fras, 
Zden](a Masten, Majda Herlič, 
Nada Pignar, Peter Andlovič, 
^ r t a Hrovatin, ^ Anica 
Sušteršič in Marija Šile. Pove-

dali so veliko vsakdanjih resnic o 
zdravi prehrani, o tem, da glede 
na današnje življenje in delo po-
jemo preveč, zlasti maščob in 
sladkorja, dosti premalo pa sadja 
in zelenjave, o pomenu zajtrka 
kot prvega dnevnega obroka in 
podobno. Posledice nepravilnega 
prehranjevanja pa so vidne: ved-
no več bolezni moderne dobe, po-
sebej še srca in ožilja. 

Marija Fras je ena od ude-
leženk okrogle mize, ki je napisa-

la kuharsko knjigo. Njena nosi 
naslov Jedi naših babic. Napisala 
jo je iz več razlogov: ker ceni slo-
venske narodne jedi, ki jo 
spremljajo že od rojstva, ker jih 
rada pripravlja in ker meni, da so 
jedi naših babic zdrava prehrana. 
Se posebej je ponosna na besede, 
ki jih je ob pregledu njene knjige 
zapisal eden najbolj znanih slo-
venskih strokovnjakov za zdravo 
prehrano Dražigost Pokorn. 
"Domače jedi s širšega območja 
Slovenskih goric in Prlekije so 
naše najboljše slovenske jedi in 
sodijo v sam vrh slovenske ljud-
ske kuhinje." 

Predsednica Društva gospodinj 
in gospodinjcev Marta Toplak je 
poudarila, da je gospodinjstvo po-
klic, s katerim se srečujemo v sle-
herni slovenski družini in je ena-
kovreden vsem drugim poklicem, 
zato mora imeti potrebno veljavo. 
Predsednica Slovenske ženske 
zveze Lidija Drobnič je izredno 
pohvalila razstavljene dobrote. 
Srečanje gospodinj in gospo-
dinjcev je pozdravil tudi župan 
jtu-šinske občine Alojz Kaučič. 

Kultiu-ni program na prazniku 
gospodinj in gospodinjcev so pri-
pravili domače društvo ter gospo-
dinje in gospodinjci iz drugih 
občin. Za zabavo sta skrbela go-
spodinja Trezika in trio Merce-
des. Program sta povezovala Eri-
ka in Ivan Toplak. 

MG 

PTUJ / TURISTIČNO DRUŠTVO OB OBČINSKEM PRAZNIKU 

Zanesenjaki bogatijo ponudbo 
z bogatim programom prireditev se letos v praznovanje druge-
ga občinskega praznika vključuje tudi Turistično društvo 
Ptuj. Pripravilo je turistične dneve, ki se bodo pričeli jutri ob 
desetih s svečanim odprtjem, nadaljevali pa s sejmom domače 
obrti, cvetlično, lovsko in ribiško razstavo ter razstavo ptičev. 

Na veliki cvetiični razstavi Ptuj v 
cvetju '97 se bo predstavilo vseh 
dvanajst ptujskih cvetličarjev. 
Cvetje bo na ogled na Slovenskem 
trgu, v Prešernovi in Grajski ulici. 
Prvega avgusta bodo pri ptujskem 
podvozu ob 18. uri svečano posta-
vili tablo Ptuj - najlepše mesto v Slo-
veniji v letu 1996. V soboto in ne-
deljo bodo za prijetno vzdušje na 
sejmu in razstavah skrbeli člani 
anasambla Zlate citre iz Rogaške 
Slatine. Ptujski tiuistični dnevi 
bodo trajali do petega avgusta. 

Na sejmu domačih obrti, ki bo 
od 1. do 3. avgtista, bo s stojnicami 
sodelovalo 28 obrtnikov iz cele 
Slovenije, pridružil pa se jim bo 
tudi lajnar. Ker bo vsa dejavnost 
ptujskih turističnih dnevov pote-
kala predvsem v Slomškovi ulici. 

na Slovenskem trgu in v Prešerno-
vi do Cankarjeve, Turistično 
društvo Ptuj kot organizator 
vljudno prosi stanovalce na tem 
območju, da v času sejma na 
omenjenih tilicah ne parkirajo 
svojih avtomobilov, podjetnike pa 
naproša, da v tem času strogo 
ujKJŠtevajo dostavni čas za blago. 

Drugega avgusta bodo svečano 
podelili priznanja lastnikom naj-
lepše iu*ejenih in ocvetličenih hiš v 
mestni občini Ptuj; vseh priznanj 
je 75. Med nagrajenci bodo izbrali 
zmagovalca po oceni strokovne 
komisije. Nagrada je mamljiva -
10-dnevno brazplačno letovanje 
na morju, podelili pa bodo še nekaj 
drugih nagrad. Vrvež bo tudi na 
reki Dravi, po kateri se bo iz smeri 
Maribora, Malečnika in Dupleka 

proti Ptuju, proti novemu mostu, 
spustilo več deset plovil, pridružili 
pa se jim bodo tudi ptujska plovila. 
Novi ptujski most bodo drugega 
avgusta krstili tudi ptujski padalci, 
svoj del bodo prispevali bdonarji, 
most pa bodo svečano odprli ob 
21. tui. 3. avgusta se bodo na no-
vem mostu srečale folklorne sku-
pine iz Dolene in Ptuja, ki se bodo 
udeležile 14. mednarodne folklor-
ne revije v Markovcih. Sejem 
domače obrti se bo tretjega avgusta 
iztekel, do petega pa bo odprta lov-
ska in ribiška razstava v Murkovi 5 
v Ptuju. 

S ttuističnimi dnevi bo Turis-
tično društvo Ptuj obogatilo si-
ceršnjo bogato ponudbo mesta v 
poletnem času. Z njimi dokazuje, 
da ima v svojih vrstah sposobne 
tiuistične delavce, ki živijo za svo-
je mesto in ki si prizadevajo, da bi 
imelo čim več zadovoljnih stano-
valcev in obiskovalcev. 

MG 
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GORIŠNICA / OB OBČINSKEM PRAZNIKU 

»Združeni lahka velika naredima« 
TUDI DRUGI OBČINSKI PRAZNIK PROSLAVILI Z 
VRSTO KULTURNIH, ŠPORTNIH IN DRUŽABNIH 
DOGODKOV 

Vinogradniki so si nazdravili v gostišču Botra. 

Ob občinskem prazniku je 
bila v četrtek v kapeli borlske-
ga gradu slavnostna seja občin-
skega sveta, ki so se je udeležili 
delavci občinske uprave, pred-
sedniki vaških odborov in 
člani nadzornega odbora. Pred-
sednik občinskega sveta Sta-
nislav Vojsk je v slavnostnem 
nagovoru izpostavil nekatere 
projekte, med njimi izboljšanje 
komunalne infrastrukture, še 
posebej v hribovitem predelu 
občine. V zadnjih letih je v 
občini tudi vse pestrejše 
družabno življenje, začelo je 
delovati nekaj novih društev. 

uspesna m množična pa so ga-
silska ter športno društvo. Ob 
prazniku se je župan občine 
Gorišnica Slavko Visenjak čla-
nom sveta in odborov zahvalil 
za sodelovanje in jim čestital 
ob prazniku. Pripravili so tudi 
krajši kulturni program. 

VINO IN MI 
v okviru praznika občine 

Gorišnica je bila v sredo v gos-
tišču Botra degustacija vin 
Društva vinogradnikov in sad-
jarjev Haloze, ki jo je vodila 
enologinja iz Ormoža Lidija 
Ruški. V programu so poleg 

žlahtne vinske kapljice pred-
stavilii tudi opravila in ljudsko 
pesem na tem območju. Nasto-
pili so pevci iz Bukovcev, Lii-
karice iz Moškanjcev, člani tu-
rističnega društva Liikari iz 
Dornave in tamburaška sekcija 
prosvetnega društva Ruda Se-
ver iz Gorišnice. Predsednik 
društva vinogranikov in sad-
jarjev Zvonko Arnečič se je za-
hvalil predstavnikom občine, 
da imajo toliko posluha za nji-
hovo dejavnost. 

DR. STANKO 
OJNIK, ČASTNI 
OBČAN 

Osrednja proslava ob drugem 
prazniku občine Gorišnica pa 
je bila v petek zvečer na gradu 

Bori. Ker je bil zvest spremlje-
valec letošnjih gorišniških pri-
reditev dež, so se morali uma-
kniti pod strehov v grad. Slav-
nostni govorniki so bili župan 
občine Slavko Visenjak, pred-
sednik sveta Stanislav Vojsk 
ter podpredsednik državnega 
zbora dr. Miroslav Luci. Prire-
ditve so se udeležili tudi števil-
ni gostje iz sosednjih občin in 
državni poslanci. Na slove-
snosti so za častnega občana 
proglasili rojaka prof. dr. Stan-
ka Ojnika. Listino občine sta 
prejela domača tamburaška 
skupina ob 100- letnici delo-
vanja in najuspešnejše podjetje 
Hiša usnja Hermana Kokola 

iz Dolan, plaketo občine pa 
Jože Dernikovič za dolgoletno 
uspešno delo na področju kul-
ture. Za najboljšega športnika 
so proglasili judoista Damjana 
Petka. Slovesnost so sklenili z 
bogatim kulturnim progra-
mom, ki ga je povezoval Peter 
Kirič, nastopili pa so: mešani 
pevski zbor Ruda Sever 
Gorišnica pod vodstvom Slavi-
ce Cvitanič, osnovnošolka Sa-
bina Petrovič, vaški fantje iz 
Cirkulan, ljudske pevke iz 
Male vasi, mešani pevski zbor 
iz Cirkulan in tamburaška sku-
pina iz Gorišnice. Ker na gra-
du poteka festival Idriart, so 
idriartovci skupaj z mešanim 
gorišniški zborom ob spremlja-
vi mladinskega orkestra Wal-
dorfske šole iz nemškega Muel-
heima zapeli Alelujo. Kljub 
slabemu vremenu so tudi iz-
vedli tek iz Gorišnice na grad 
Bori. 

MNOŽIČNO 
ROMANJE K 
SV. ANI 

v soboto, na god sv. Ane, so 
se popoldan številni domačini 
udeležili križevega pota, ki 
vodi skozi gozdiček do cerkve 
sv. Ane. Slovesnost je vodil 
župnik te podružnične cerkve, 
dekan završke dekanije Emil 
Dreu. Nekaj obeležij je turis-
tično društvo iz Cirkulan ob-
novilo in jim vrnilo prvotni vi-
dez. V nedeljo pa se je k tej cer-
kvi že od zgodnjih jutranjih ur 
vila množica vernikov. Veliko 
romarjev prihaja že več let na 
tradicionalno "Anino roman-
je". 

Slovesnost letošnjih prazno-
vanj so sklenili z odprtjem lov-
skega doma v Placerovcih. 

Tekst in fotografije: 
M,Slodniak 

Častni občan dr. Stanko Ojnik v družbi predsednika občin-
skega sveta Stanislava Vojska obuja spomine na grad Bori 

Nastop tamburašev na gorišniški slovestnosti 

PREJELI SMO 
Popravek 

v Tedniku je dne 17.7.1997 v rubriki "Zani-
mivosti, reportaže", bilo zapisano mnenje, ki 
sem ga dal podpisani tega popravka. Med dru-
gim pise, da je bilo letos 5,5 milijona SIT na-
menjeno med tri župnije: Kog za obnovo stre-
he, Svetinje za obnovo župnišča, Središče za 
obnovo notranjosti cerkve. V skladu s pro-
računom bi se moral pravilen odgovor glasiti: 

Proračunska postavka Vzdrževanje sakralnih 
spomenikov - obnova cerkva 8.000.000,00 SIT 
se razdeli na Središče 2.000.000,00 SIT, Kog 
3.000.000,00 SIT in Svetinje 1^000.000,00 SIT, 

V skladu s proračunom je torej denar namen-
jen za obnovo cerkva in ne župniŠČa pri Sve-
tinjah, zato se opravičujem svetniku Koscu in 
vsem, ki so bili prizadeti zaradi mojega neav-
torizirano zapisanega mnenja. 

Predsednik občinskega sveta Ormož 
Alojz Sok 

PODVINCI / V NEDEUO BODO GASILCI PRAZNOVALI 

Pnrf cicm gmsikew 
meMtna abiina Pi^ni 
Gasilska zveza mestne občine Ptuj in Prostovoljno gasil-
sko društvo Podvinci bosta v nedeljo, 3. avgusta, pripravila 
veliko slavje ob petdesetletnici podvinškega gasilskega 
društva in ob prvem dnevu gasilcev v občini Ptuj. Že v so-
boto bo v Podvincih gasilsko tekmovanje, v nedeljo pa 
bodo na osrednji slovesnosti v uporabo predali novo mo-
torno brizgalno črpalko. Slavnostni govornik na slove-
snosti bo župan MO Ptuj dr. Miroslav Luci. 

V gasilski kroniki je zapisa-
no, da so se gasilci v Podvincih 
na ustanovnem občnem zboru 
zbrali leta 1947, ko so bile usta-
novljene tri gasilske desetine 
in izbrani trije desetarji. Kma-

lu po ustanovitvi so kupili ga-
silski avtomobil, ga hitro za-
menjali za manjšega, leta 1966 
pa namenu predali gasilski 
dom. Prvič so se na občnem 
zboru srečali leta 1967 ob 20-

letnici. Kmalu potem je 
društvo kupilo motorno briz-
galno, orodni avtomobil in ob 
25. letnici društva razvilo pra-
por. Uspehi podvinških dese-
tin so se na tekmovanjih kar 
vrstili, v lanskem letu pa so 
največ pozornosti dali prav izo-
braževanju svojih članov. 

PGD Podvinci danes šteje 87 
članov in v svojih vrstah ima 
tudi podmladek. Oeprativno in 
preventivno delujejo v Podvin-
cih in delu Rogoznice. Še pred 
letošnjim praznovanjem so ga-
silci lepo uredili svoj dom in 
poskrbeli za nakup orodja, ki je 
sestavni del obeh gasilskih av-
tomobilov. 

Nedeljsko praznovanje 50-
letnice bodo v Podvincih 
pričeli s slavnostno sejo, ob 15. 
uri nadaljevali z mimohodom 
gasilcev, nastopom godbe na 
pihala PGD Destrnik in pev-
skega zbora PGD Hajdoše, po-
delili bodo nekaj državnih ga-
silskih odlikovanj in namenu 
predali novo motorno brizgal-
no, ki so jo vaščini kupili s 
prostovoljnimi prispevki in s 
pomočjo gasilske zveze mestne 
občine Ptuj. 

Tekst in fotografija: 
T. Mohorko 

Lepo urejen gasilski dom v Podvincih s sliko sv. Florijana bo 
osrednji prostor nedeljske slovesnosti 

BUDIMPEŠTA / MAJSPERCANI TRETJI NA IGRAH BREZ MEJA 

mf^m mmn ¥ ^mmimti 
v četrtek dopoldan je v Budimpešto odpotovala ekipa 
Majšperka, ki je sodelovala na Igrah brez meja in tako Ev-
ropi predstavila ta haloški kraj. 

Sestavljali so jo tekmovalke 
Brigita Godec, študentka kme-
tijstva, Bernarda Kolar, medi-
cinska sestra, sestri Janja in Ja-
sna Marčič, dijakinji III. gim-
nazije Maribor, Mojca Mally, 
študentka Filozofske fakultete, 
in tekmovalci Aleksander Au-
belj, policist, Jože Jug, častnik 
slovenske vojske. Marko Rako-

vec, zaposlen v TVI Majšperk, 
Franci Planine, zaposlen v za-
sebnem podjetju, in Boštjan 
Lampret, študent športne fa-
kultete. Ekipo sta vodila Lidija 
Leskovar, študentka Ekonom-
ske fakultete iz Maribora, in 
trener Darko Kafl, spremljali 
pa so jih župan Majšperka 
Franc Bezjak, ki je skrbel za 
predstavitev Majšperka, prav 
tako tudi tajnik majšperške 
občine Marjan Goričenko, za 
to, da bodo lahko prebivalci 
majšperške občine na kabelski 
televiziji gledali uspeh svojih 
tekmovalcev, je skrbel Rajko 
Jurgec, da bo Majšperk ostal 
vsem tekmovalcem v lepem 
spominu, pa sta poskrbela Jože 
Rakovec in Jožica Bezjak, 
županova žena, ki sta na 

srečanju ekip v petek neu-
trudljivo točila haloško vino. 

Nastanili so se v hotelu Sta-
dion, kjer so bile tudi ekipe iz 
Grčije, Italije,^ Nizozemske, 
Portugalske in Švice. Med vse-
mi uradnimi srečanji in spoz-
navanjem so kljub temu našli 
še dovolj časa za ogled čudovi-
tega mesta ob Donavi. 

Generalka v soboto se je hitro 
približevala in časa za sprosti-
tev ni bilo več. Odpadlo je za-
bavanje po diskotekah, kartan-
je in pogovarjanje dolgo v noč. 
Začelo se je zares. Ekipa je dos-
ledno upoštevala nasvet trener-
ja Kafla, ki ga je podprl Mito 
Trefalt, naj bodo ta dva dni 
disciplinirani in uspeh ne bo 
izostal. Ta nasvet se je izkazal 
za pravilnega, saj se je ekipa 
odlično odrezala že na general-
ki, kjer so jih v zadnjih nekaj 
igrah prehiteli Portugalci - ti 
so zmagali tako na generalki 
kot tudi na pravem snemanju. 
Drugega mesta so se 
Majšperčani veselili skupaj z 
zmagovalci na avtobusu, ki jih 
je s prizorišča snemanja peljal 
nazaj v hotel. 

Nedelja. Dan snemanja odda-
je. Dan, namenjen taktiziranju 
in študiranju iger do potankos-
ti. Tekmovalci rahlo nervozni, 
spremljevalci polni pričako-
vanj. Napetost se stopnjuje, ko 
tekmovalce v hotelu obiščejo 
navijači. Na prizorišče Iger 
brez meja se odpeljejo dve uri 
prej. Ura je devet. V soju ognje-
metov so se igre začele. Prvih 
pet iger so se naši tekmovalci 
izmenjevali na prvih treh mes-
tih z Madžari, ki so bili na ge-
neralki tretji, in Italijani, ki so 
bili na generalki šesti. Nato se 
je začel udar tekmovalcev iz 
Portugalske, ki so vsi ali štu-
dentje športne fakultete ali pa 
profesorji športne vzgoje. Ven-
dar vprašanje, kdo bo zmago-
valec, še zdaleč ni bilo 
odločeno. Majperčani so 
odlično izkoristili jokerja, 
sreča pa jih je rahlo zapustila v 
predzadnji igri, kjer so dosegli 
najmanj točk. Tudi v zadnji 
igri niso imeli sreče, ker je sod-
nik princeski na ladji roke pre-
več zvezal in so tako po 
odličnem plavanju, prvi so 
prišli na ladjo, precej zaostali. 
Ko so že mislili, da so padli na 
peto ali četrto mesto, so prese-
nečeni zagledali na ekranu re-
zultate in videli, da so ostali 
tretji. V ekipi in med navijači 
je zavladalo veselje, tekle so 
solze sreče, harmonika in tro-
benta sta se oglasili, župan in 
ekipa pa so pristali v vodi. Po 
prvem veselju so se navijači od-
peljali domov, tekmovalci s 
spremljevalci pa na zabavo, 
kjer so se tekmovalcem pri" 
družili televizijci Eva Longy" 
ka, Mito Trefalt in Dajana Ma-
kovec. Zabavali so se vse do 
zore, se v hotelu malce osvežil| 
in se proti poldnevu odravilj 
domov, kamor so prispel' 
zvečer. Doma jih je pred 
občino pričakalo 150 naV' 
dušenih navijačev in jim p^' 
pravilo lep sprejem. 

GabrlielaMilošii 
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PTUJ / PRIDOBITEV DRUŠTVA ZA CEREBRALNO PARALIZO 

Nov senikov kombi 
Konec aprila so v društvu za 

cerebralno paralizo Ptuj -
Ormož težko dočakali kombi 
za prevoz otrok s cerebralno 
paralizo s širšega območja Ptu-
ja. Kupila ga je Zveza društev 
za CP Slovenije in s tem omo-
gočila zamenjavo že dotrajane-
ga vozila, s katerim so v lan-
skem letu v Ptuju pričeli 
opravljati prevoze. Trenutno 
se s kombijem vozi 10 otrok na 
relaciji Ptuj - Podlehnik -
Trnovec -Sela - Majšperk -
Lovrenc na Dr. polju-
Draženci -Placar. Otroke vozi-
jo v razvojni vrtec v Ptuju in 
osnovno šolo dr. Ljudevita 
Pivka v Ptuju. Zraven tega je 
kombi vključen v mrežo 
Sončkovih prevozov, ko vozijo 
otroke in mladostnike iz zavo-
da Vipava domov in obratno. 

Prevozi so za otroke in njiho-
ve starše res velika pridobitev. 
Vse kaže, da je za nekatere 

otroke še pravi čas posijalo 
SONCE! 

Tekst in fotografija: 
Milan Klajnšek 

Sončkov kombi 

FOLKLORNA SKUPNA IZ LANCOVE VASI NA GOSTOVANJU 
PO POUSKI 

nO se aruzi toiMora stirin naroaov 
Ljudski pevci, plesalci in muzikanti FD Lancova vas so se v 
ponedeljek vrnili z gostovanja po južnem delu Poljske, kjer 
so skupaj z Italijani, Madžari in domačimi folkloristi nasto-
pili na 1. mednarodnem festivalu folklore in mažoretk v 725 
let starem mestu Žory v Gornji Šleziji. Domov so se vrnili s 
prijetnimi vtisi in novimi izkušnjami, v štirinajstih letih ob-
stoja Folklornega društva Lancova vas pa je to eno pomemb-
nejših doživetij. 
V petih dneh gostovanja in nas-

topanja v nekaterih mestih južne 
Poljske so folkloristi predstavili 
ie delček bogate folklorne tradi-

cije - splete pesmi, plesov in ljud-
ske glasbe, prikaz starih ljudskih 
običajev in izvirne narodne noše 
iz Lancove vasi in okolice. Poka-

zali so pravo etnogafsko bogast-
vo tega konca Slovenije, na 
Poljsko pa so odšli na predlog 
strokovnega odbora za folklorno 
dejavnost pri Zvezi kulturnih or-
ganizacij Slovenije. V dneh gos-
tovanja po Pojski so spoznali le-
pote tega dela Šlezije, vsak dan 
dodobra navdušili domače 
občinstvo v povorkah po mest-
nih ulicah in v nastopih skupaj z 
drugimi skupinami udeleženka-
mi, ob tem pa navezali veliko no-
vih prijateljstev s fokloristi. 

Italijani so bili na festivalu fol-
klore temperametni in glasni kot 
zmeraj, madžarska folklorna 
skupina se je predstavila v stilu 
južnoameriške folklore, 
domačini so v pisanih nošah po-
kazali bogastvo poljske folklore, 
Slovenci pa smo bili na festivalu 
nekaj čisto posebnega že zaradi 
svečanih narodnih noš. Sloven-
ska pesem in ples sta bila na fes-
tivalu uglajena, strokovno dode-
lana in prepletena v običajih 
godu, štelinge, pripravah na 
fašenk in v šaljivem fantovskem 
pretepu na plesišču. 

Tekst in fotografija: 
Tatjana Mohorko 

Na 1. mednarodnem festivalu folklore v mestu Žory je nas-
topila tudi folklorna skupina iz Lancove vasi 

VELIKA 
NEDEUA/ 
ROKOMET 

Pred novo 
sezono v 
novi ligi 

Veiikonedeljski rokome-
taši bodo letos zaigrali v LB 
ligi. Trener Vili Trofenik je 
povedal, da se vsaka sezona 
prične z visokimi cilji, ne 
glede na to, ali so realni ali 
ne. V novi ligi se ne bodo bo-
rili le za obstanek, ampak za 
čim boljšo uvrstitev. Igranje 
je smiselno le, če gre za pre-
hodno obdobje - končni cilj 
bi morala biti I. A liga. 
Hkrati bi neuspeh v 1. B ligi 
pomenil tudi nevarnost pre-
nehanja delovanja kluba. 
Nevarnost konkurenčne 
športne ponudbe, omejena 
možnost financiamje in še 
kaj bo v športu odstranilo 
vse, kar si ne bo prizadevalo 
za kvaliteto. 

S kadrovsko zasedbo so v 
Veliki Nedelji zadovoljni, ka-
dra je dovolj, seveda pa se 
bojijo bolezni ali poškodb. 
Okrepili so se s prihodom 
izkušenega igralca Alana 
Potočnjaka in Pisarja iz Dra-
ve, ki je iste generacije kot 
moštvo. Za kaj več pa ni bilo 
ne ambicije ne potrebe. Po-
membno je, da se med igralci 
ustvari klapa in več igralcev 
iz tujih klubov gotovo ne bi 
dobro vplivalo na odnose. 
Osnovno vodilo kluba je 
vzgoja in nastop z lastnim ka-
drom in v tem smislu bo dobil 
možnost nastopa tudi 15-letni 
Cvetko. 

Priprave pričnejo 11. avgus-
ta, sledile bodo enotedenske 
skupne priprave na Rogli, 
nato pa bodo trenirali doma, 
saj so pogoji za trening zelo 
dobri. Velikonedeljčani so že 
doslej trenirali petkrat na te-
den, kar je zgornja meja za 
igralce, ki poleg igranja roko-
meta obiskujejo še šolo ali ho-
dijo v službo. Že lep čas jih 
pestijo težave s trenerjem, ker 
zanj menda ne morejo zagoto-
viti denarja. Zato Vili Trofe-
nik zaenkrat še ostaja trener 
ekipe, do pričetka prvenstva 
pa bodo vprašanje trenerja 
rešli na primeren način. 

vki 

KOZJAK ^97 / PETI TABOR MLADINSKIH DELAVNIC 

Ocfraičait/e skozi pdnose 
Tako, končal se je peti tabor mladinskih delavnic Kozjak '97. 
1*0 nepozabnih desetih dneh skupnega druženja smo se vrnili 
domov polni novega znanja in energije. 

Enaintrideset srednješolcev iz 
celotne Slovenije, med katerimi 
nas je bilo kar enajst iz Ptuja, in 
sedem inštruktorjev pod vodst-
vom mentorice Danile Jurgec je 
preživelo deset dni na kozjaških 
tleh v Centru za šolske in obšolske 
dejavnosti Škorpijon. 
Naš dan se je začel že ob 

nečloveški osmi mi zjutraj, ko 
n̂io morali vstati in oditi na ju-

^anjo telovadbo, tej pa je sledil 
^jtrk. Jutranje delavnice so bile 
obvezne, kar je pomenilo, da so si 
skozi njih sledile vse tri skupine 
^ vrsti. Letošnji moto tabora je 
•̂ il Odraščanje skozi odnose in v 
duhu tega mota so potekale nas-
lednje dopoldanske delavnice: od-
govornost, komunikacija, spol-
'̂ ost, odnosi med partnerjema, od-
nosi do okolja ... Te delavnice so 

zelo zahtevne in tako se nam 
po kosilu prilegel dvourni od-

JĴ or, po katerem smo nadaljevali 
^n z izbirnimi delavnicami, ki so 

bolj kreativne, tako da smo ob 
^Poldnevih risali na majice, iz-
delovali izdelke iz gline in das-

mase, se izživljali s čopiči in bar-
vami, ker pa nas nekaj namerava 
nadaljevati svojo pot v inštruktor-
ske vode, smo tudi sami pod okril-
jem inštruktorjev kreirali in tudi 
preskušali delavnice. Priredili 
smo si tudi tekmovanja v košarki, 
odbojki, badmintonu, namiznem 

tenisu... Po večerih smo iskali iz-
gubljeni zaklad, praznovali praz-
nik polne lune, imeli razstavo naj-
lepših poslikav teles, večer Hansa 
Christiana Andersena, nekaj zab-
avnih večerov pa smo tudi sami 
ustvarili in uprizorili vesoljski 
modni show in talkshow. Ob obi-
lici zabave smo imeli tudi literar-
ni večer in astronomski večer, ko 
smo s teleskopom opazovali 
površje Lune ter spoznali planete 
našega osončja. 

Tabor mladinskih delavnic je 
pravzaprav nadaljevanje in nad-
gradnja celoletnega dela pri mla-
dinskih delavnicah, kjer se 
naučimo še več, se bolje spozna-
mo, tako sebe kakor druge, strne-
mo svoja celoletna spoznanja in 
utrdimo svojo samozavest. Tabori 
mladinskih delavnic nam dosti 
pomenijo, kar potrjuje dejstvo, da 
smo se kljub temu, da se mladin-
ske delavnice končajo s prehodom 
v srednjo šolo, v tako velikem šte-
vilu udeležili že drugega 
srednješolskega tabora. 

Mladinskih delavnic ne moremo 
primerjati s šolo, saj se vse dogaja 
brez pritiska, vse aktivnosti so 
prostovoljne, med inštruktorji in 
delavničarji pa se izoblikuje pose-
ben prijateljski odnos, ki se nadal-
juje še dolgo po našem druženju. 
Torej če hodite k mladinskim del-
avnicam in želite svoje poglede na 
svet še izpopolniti ali pa ste hodili 
k delavnicam prejšnja leta in si še 
želite debatirati, sedeč v krogu z 
ljudmi, ki so vam blizu, ali pa jih 
šele spoznavate, se prijavite na ta-
bor rdadinskih delavnic in ne bo 
vam žal. 

Marko Hazabent 

HAJDINA / POLEINE DEJAVNOSTI 
KULTURNEGA DRUŠTVA 

Akthme poiifnice 
Kultumo-prosvetno društvo 

Staneta Petroviča Hajdina je 
bilo od začetka tega stoletja 
vedno nosilec dogajanja v kra-
ju. V njegovi sestavi so delovale 
številne sekcije, ki so skrbele 
za kulturno podobo kraja. Žal je 
v zadnjih letih po osamosvojitvi 
Slovenije to "gibanje" povsem 
zamrlo. Edini, ki sta ohranjali 
tradicijo društva, sta bili skupi-
ni ljudskih pevcev - moška in 
ženska, pa še ti sta delovali v 
okviru društva upokojencev. 

Konec fubruarja so se mladi 
Hajdinčani odločili prekiniti to 
sušno obdobje. Tako so društvo 
ponovno registrirali, že marca 
organizirali prireditev ob prazni-
ku žena in začeli ustanavljati 
pevski zbor in dramsko skupino. 
S slednjo ni bilo težav, medtem 
ko je bilo pevcev premalo in 
bodo akcijo ponovili jeseni. 

V poletnih mesecih veliko tru-
da vlagajo v ureditev dvorane in 
spremljajočih objektov, ki so v 

izredno slabem stanju. Kljub sla-
bim prostorskim razmeram so na 
pobudo predsednice društva Mi-
lene Stojadinovič organizirali 
delavnice pod skupnim naslov-
om Aktivne počitnice. Namenjene 
so osnovnošolcem in srednješol-
cem, njihov osnovni namen pa je 
kvalitetna izraba prostega časa. 
Mladim želijo predstaviti raz-
lične dejavnosti, hkrati pa jih 
tudi povezati med seboj. V okvi-
ru dejavnosti izvajajo ritmično, 
likovno, astronomsko in pe-

sniško delavnico ter izlet na Boč. 
Delavnice vodijo Milena Stojadi-
novič, Petra Kampl, Milan 
Krajnc in Cvetka Vrtič. V sep-
tembru pa bodo organizirali 
predstavitev svojih prizadevanj. 
Vsi upajo, da jim bo s finančno 
pomočjo sponzorjev uspelo po-
kriti vse stroške, ko pa bo Hajdi-
na "samostojna", bodo njeni vo-
dilni možje najbrž z veseljem 
podprli kulturno gibanje mladih 
v svoji občini. 

Milan Krajnc 

Izlet na Boč 

SREDISCE OB DRAVI / RAZISKOVAL 
NI TABOR BIOLOGOV 

Svet ob Dravi in Muri 
Raziskovalni tabori študentov biologije so že tradicional-
ni, saj so se pričeli že leta 1990 v Starem trgu in od takrat 
jih organizirajo vsako leto na drugem koncu Slovenije. 
Predel okrog Središča je med manj raziskanimi na po-
dročjih, s katerimi se ukvarjajo biologi. Omejili so se na 
raziskovanje od Ptuja do Središča po Dravi, v vrhnjem 
delu Slovenskih goric, druge skupine pa raziskujejo vse 
do Mure. 

Skupine so mobilne in zato 
lahko zajamejo večjo površino. 
Udeležencev je okrog 60, imajo 
pa tudi nekaj gostov iz Italije, 
Avstrije ter Nemčije. Skupine 
vodijo mentorji, profesorji, ab-
solventi in zunanji sodelavci. 
Pokrovitelja tabora sta Zveza 
organizacij za tehnično kultu-
ro Slovenije in Gibanje zna-
nost mladini, nekaj je prima-
knila tudi študentska organiza-
cija v Ljiibljani, med 
domačimi podjetji pa sta svoj 
delež primaknili TSO in Dro-
ga ter urad župana. Pomagala 
pa je tudi središka osnovna 
šola, ki je biologom odstopila 
streho nad glavo. Tabor bo tra-
jal še vse do 2. avgusta, vodi pa 
gâ  domačin Marijan Govedič. 

Študenti so se odločili za delo 
v osmih skupinah. Botaniki so 
se osredotočili na vlažnejše 
predele okrog Drave, kjer po-
skušajo najti čimveč redkih 
rečnih rastlin. Nekatere niso 
bile potrjene že več kot 50 let. 
Tako so potrdili nahajališče 
trirobega bička. Skupina za 
male sesalce opravlja lov na 
živali z namenom, da jim 
odvzame parazite. Ukvarjajo se 
s procentualno sestavo parazi-
tov in iz tega izhajajočih bolez-
ni - klopnega miningitisa, bo-
relioze, mišje mrzlice. Hkrati 
postavljajo pasti za živi lov, saj 
bi zelo radi ujeli hrčka, čigar 
rove so že odkrili. V okolici 
Središča je edino nahajališče 
hrčka v Sloveniji. Skupina za 
kačje pastirje obišče vse stoječe 
vode. Pričakujejo, da jim bo 

uspelo potrditi eno novo vrsto, 
vendar jim vreme zaenkrat ne 
dopušča takega dela, kot bi si 
ga želeli. Skupina za dvoživke 
pričakuje vse vrste žab, ki živi-
jo tudi drugod po Sloveniji. 
Zanima pa jih, ali se na tem po-
dročju križata jgorski in nižin-
ski urh. Skupina za pajke se 
ukvarja s klasičnimi popisnimi 
raziskavami in popisom 
vrstnega bogastva. Skupini za 
analizo vod sta se pridružila še 
dva raziskovalca z zavoda za 
zdravstveno varstvo. Opravlja-
jo analize, toksikološke teste z 
ribami in vodnimi bolhami. 
Poskusili bodo narediti analizo 
enega potoka, vendar so vode 
trenutno nekoliko visoke. Sku-
pina za plazilce je nad tem de-
lom Slovenije rahlo razočara-
na, saj sodi med manj pestre. 
Našli so že smokuljo, slepca, 
kobranko in belouško, 
pričakujejo še goža, vsi pa z ve-
liko željo iščejo močvirsko 
sklednico. Skupina za ptiče 
opravlja dnevna opazovanja 
ptičev in nočne love. Postavlja-
jo mreže na prenočišča ptičev 
in jih ujamejo. Nato jih izmeri-
jo, stehtajo, obročkajo in spus-
tijo. Nemalokrat se zgodi, da 
ptiča, obročkanega pri nas, uja-
mejo tisoče kilometrov od tod. 

Glavni namen tabora je izo-
braževanje študentov, ob tem 
pa zberejo tudi veliko podat-
kov. Te vsako leto publicirajo 
v knjižici izsledkov tabora. 
Zbrani podatki so temelj vsem 
nadaljnim raziskavam. 

vki 



- iKJiJ i / i i v i nJi, juj_aj iyy/ - i b u n i i f ^ 

SLOVENSKA BISTRICA / ODLOK O JAVNEM REDU IN MIRU 

Tudi šiuvati pse ie liaznivo 
Na zadnji predpočitniški seji slovenjebistriškega občin-
skega sveta so sprejeli tudi odlok o javnem redu in miru 
občine Slovenska Bistrica. Z njim so predpisani ukrepi 
za vzdrževanje javnega reda in miru, varstva občanov in 
premoženja, zdravja in čistoče, zunanjega videza naselij 
in zelenih površin, ravnanje z opuščenimi vozili, čas tra-
janja javnih prireditev ter varovanje pred hrupom v narav-
nem in bivalnem okolju. 

Določbe odloka veljajo za vse 
fizične in pravne osebe v 
občini Slovenska Bistrica, ki 
so dolžne uredit i svoje življen-
je in delo tako, da ne vznemir-
jajo, ovirajo ali motijo drugih 
pri delu, razvedrilu, počitku, 
da ne ogrožajo njihovega 
zdravja ali premoženja, da 
skrbijo za privlačen videz svo-
jega kraja. Za kršitev odloka so 
zagrožene denarne kazni - za 
posameznika med 5.000 in 
50.000 tolarjev ter za pravne 
osebe med 30.000 in 200.000 
tolarjev. 

Tako med drugim v dokaj za-
jetnem delu odloka, ki govori 
o javnem redu in miru, med 
drugim piše, da je za mladino 
do petnajstega leta potrebno 
poskrbeti , da se po 22. uri brez 
spremstva staršev ne zadržuje 
na prireditvenem prostoru in v 
javnem lokalu. Po tem odloku 
je prepovedano ob nedeljah in 
praznikih z motornimi kosil-

nicami kositi zelenice in s tem 
motit i prebivalce in okolico. 

Pri delu odloka, ki govori o 
varstvu ljudi in premoženja, je 
med drugim zapisano, da je 
prepovedano puščati predšol-
ske otroke brez nadzora na uli-
cah, cestah ali drugih javnih 
mestih. V tem delu odloka piše 
tudi o psih. Če so popadljivi, 
jih je prepovedano brez na-
gobčnika in nadzora voditi 
naokoli, jih dražiti ali kako 
drugače ščuvati. Prepovedano 
pa je tudi rabutanje sadja ali 
pa "oskrbovanje" na tuj ih nji-
vah in vrtovih. V delu odloka 
o varstvu zdravja in čistoče je 
zapisano tudi o prepovedi 
škropljenja sadnega drevja in 
trte v s t rnjenem naselju, še po-
sebej če je pri tem ogroženo 
zdravje ljudi. Kdo ve, ali bo to 
kaj zaleglo pri tako imenova-
nih l jubitelj ih škropljenja, ki 
jih v s t rnjenih naseljih ne 
manjka. 

Pri zunanjem videzu naselij 
in zelenih površin bodo med 
drugim stopili na prste tistim, 
ki imajo "umetniško" nagnjen-
je do "upodabljanja" po zido-
vih in drugih javnih 
površinah. Ker je na raznih 
javnih površinah čedalje več 
opuščenih vozil, so del odloka 
namenil i tudi ravnanju z nji-
mi. Tudi čas javnih prireditev 
je z odlokom natančno opre-
deljen, prav tako varovanje 
pred hrupom v naravnem in 
bivalnem okolju, kjer je na jav-
nih in drugih mestih ter tudi v 
zasebnih prostorih prepoveda-
no povzročati prekomerni 
hrup z uporabo zvočnikov, ra-
dijskih in televizijskih spre-
jemnikov in drugih naprav za 
povzročanje zvokov med 22. in 
6. uro. Podobno je tudi z vpit-
jem, hrupom motornih koles, 
uporabo petard in drugega. 

Veliko je v tem odloku zapi-
sanega v dobro vsem tistim, ki 
jim številni vzroki, opisani v 
tem odloku, kot prepovedani 
grenijo življenje in v razmislek 
vsem, ki pri svojem početju, pa 
naj bo kakršnokoli , ne mislijo 
na soljudi. Postavlja pa se 
vprašanje, ali bo občina zmo-
gla odlok izvajati tako, kot je 
zapisano. 

Vida Topoiovec 

SL. BISTRICA / GRAD KANDIDIRAL ZA FORDOVO FUNDACIJO 

teios ial niso usnoli 
V slovenjebistriškem gradu imajo trenutno postavljenih 
šest zbirk, v delu pa sta še dve: prva za prispevke k zgodo-
vini Slovenske Bistrice in druga, ena največjih tovrstnih 
zbirk na Štajerskem, ki bo predstavila glažute in glažut-
arstvo na tem območju. Zaradi tega so se pri Zavodu za 
kulturo Slovenska Bistrica, ki v gradu domuje in z njim 
ter zbirkami upravlja, odločili, da kandidirajo za Fordovo 
fundacijo. Kljub temu da so prišli v ožji izbor, niso bili iz-
brani. Iz Slovenije je bila v letošnjem letu izbrana žička 
kartuzija. 

Staneta Gradišnika, v.d. rav-
natelja Zavoda za kul turo Slo-
venska Bistrica, smo pov-
prašali, kaj bi zanje pomenilo, 
če bi bili med srečnimi izbran-
ci. Povedal je, da so se v prvi 
vrsti prijavili zaradi celostne 
ureditve bistriškega gradu. 

predvsem pa zaradi ureditve 
fasade, obzidja in no-
tranjščine, da bi svojo ponud-
bo lahko tako kompletirali . 
Pri tem so misli tudi na graj-
sko pristavo, to je stavba na 
drugi strani zunanjega graj-
skega dvorišča. "Sedaj je vse 

delo obstalo, vendar bomo pri-
hodnje leto ponovno konkuri-
rali za pridobitev sredstev iz 
Fordove fundacije. Medtem pa 
bomo izpopolnili našo doku-
mentacijo," dodaja Stane Gra-
dišnik. 

Zapisati moramo, da so od 
Henry Ford European Conser-
vation Awards prejeli diplomo 
oziroma odgovor, kjer se 
omenjena institucija Bi-
stričanom zahvaljuje, da tako 
vzdržujejo in skrbijo za 
dediščino preteklosti. Diplo-
mo je podpisal sam Wiliam 
Clay Ford jr., predsednik 
omenjene fundacije. 

VT 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

Seveda bi se morali spet in spet 
spraševati o svoji "resnici", o tem, 
kje je Slovenija s svojimi poten-
ciali, s svojimi gmotnimi in du-
hovnimi (z)možnostmi, s svojim 
stanjem duha in derTKDkracije. S 
tega vidika nedavno sporočilo 31 
slovenskih razumnikov o "evrop-
ski uri resnice za Slovenijo" pač 
ne bi smelo biti problematično ali 
celo nezaželeno. Nanj bi lahko 
gledali kot na prispevek k vses-
plošni in potrebni (slovenski) raz-
pravi o tem, kakšna je In kakšna 
naj bi bila Slovenija. Vendar pa 
pisanja "razumnikov" ni mogoče 
razumeti kot prispevek k razpra-
vi, kot eno Izmed mnenj o slo-
venski realnosti, ampak bolj kot 
nepreklicno in (edino pravilno) 
dokončno sodbo o tem, kaj v 
Sloveniji ni prav In kdo je glavni 
krivec za to. Zato seveda ni na-
kjučje, da so avtorji "ure resnice" 
naleteli na načelne ugovore tudi 
nned tistimi, ki so sicer enako ne-
zadovoljni z doseženim in z raz-
merami v Sloveniji. 

KAJ JE NAROBE 
"Razmniki" z 'Veliko skrbjo" ugot-
avljajo, da nisrTX) dosegli in izpol-
nili nobenega od osamosvojitve-

nih ciljev 'V pričakovanem obse-
gu. Nasprotno, obseg moči In 
vladanja, ki ga v Sloveniji 
označujemo s pojmom kontinui-
teta, narašča." V zvezi s tem 
pišejo, da "imamo formalno de-
mokracijo, toda skoraj vse centre 
moči zasedajo ljudje, ki so si 
oblikovali mišljenje in metode 
vladanja v času enostrankarske-
ga sistema, najsi v njegovih naj-
bolj totalitarnih, najsi bolj liberal-
nih, vselej pa nedemokratičnih 
obdobjih ... Dejstvi, da je pred-
sednik države nekdanji dolgolet-
ni predsednik Centraln^a komi-
teja Zveze komunistov in daje bil 
predsednik sedanje slovenske 
vlade predsednik nedemokra-
tične jugoslovanske države In vo-
ditelj gibanja neuvrščenih, ni 
sporno samo po sebi. Navse-
zadnje sta prišla na oblast na de-
mokratičnih volitvah, podobno 
kakor nekateri bivši voditelji v 
marsikateri postkomunistični 
državi Vzhodne Evrope in bivše 
Jugoslavije. Formalno tukaj ni 
ugovora. Sporna je njuna prak-
sa, ki je posledica stare politične 
filozofije. Ostal je avtoritaren 
način vodenja, ostala je nepri-
pravljenost na dialog, oblast s 
pomočjo medijev in sodstva de 

facto obvladujejo ljudje prejšnje-
ga režima ... Tudi formalna deli-
tev oblasti na zakonodajno, sod-
no in izvršno nI prinesla velikih 
sprememb v upravljanju države. 
Oblast je ostala v rokah ljudi 
prejšnjega režima, ki njeno izva-
janje nadaljujejo po starem vzor-
cu enotnosti oblasti..." 
Pisci Ure evropske resnice za 
Slovenijo navdajo vrsto krimlnall-
zlranlh "zadev" in "afer", ki se niso 
nikoli do konca razpletle, in ugot-
avljajo, da innamo namesto jasne 
težnje k vzpostavitvi "tržnega go-
spodarstva in pametno izdelane-
ga ekonomskega in socialnega 
programa slabo nadzorovano 
privatizacijo". V takšnih kritičnih 
pripombah imajo "razumniki" se-
veda zelo prav, vendar pa je nji-
hovo sklepanje, da gre vse to pri-
pisati predvsem (ali zgolj) silam 
"kontinuitete", vendarle preveč 
poenostavljeno in predvsem 
netočno. Denimo: dr.Drnovšek 
že ves čas vlada s koalicijo, ki ni 
avtomatični seštevek "starih sil". 
Najprej je bila to koalicija 
Dmovškove Liberalne demokra-
cije s Pučnikovimi in Janševimi 
socialdemokrati, z Bavčarjevo 
Demokratsko stranko..., pozneje 

je bila to koalicija s Peterletovo 
krščansko demokracijo in nekaj 
časa tudi z Janševo socialdemo-
kratsko stranko in Kocijančičevo 
Združeno listo. Zd^ je to vlada-
joča zveza med Liberalno demo-
kracijo in Podobnikovo Sloven-
sko ljudsko stranko. Ali ni potem-
takem domnevna Dmovškova 
"avtoritarnost' posledica napak 
in nedoraslosti ter neodgovor-
nosti "novih sil", ne pa posledica 
kontinuitete "starih sil"? 
Delo v zvezi s tem piše, da "pod-
pisniki 'Ure resnice' ugotavljajo, 
da je v Sloveniji bolj ali manj vse 
narobe (s čimer se je mogoče 
iskreno strinjati), krivda pa pade 
na režim, ki je sicer prevzel nekaj 
form demokracije, dejansko pa 
se gre še vedno kontinuiteto. 
Tudi ta trditev je seveda vredna 
razmisleka, ker ni sporno, da 
državo vodita nekdanji predsed-
nik Zveze komunistov ter nek-
danji predsednik predsedstva 
SFRJ In voditelj gibanja 
neuvrščenih. Ampak potem se je 
treba tudi pozanimati, kaj je v mi-
nulih desetletjih počelo enaintri-
deset podpisanih 'razumnikov'? 
No, Viktorja Blažiča so seveda 
zaprli, malce manj Draga 
Jančarja in precej bolj kruto 

Jožeta Pučnika, toda tu se sez-
nam prizadetih konča: vsi drugi 
so lahko bolj ali manj nemoteno 
delali in ustvarjali, tako da so da-
nes uredniki, profesorji, člani 
SAZU ... Kipar Drago Tršar, denl-
tTKD, je tudi med podpisniki, prav 
tisti Drago Tršar, čigar spomenik 
revoluciji še vedno stoji pred par-
lamentom, zdaj pa Slovencem 
soli pamet o preteklosti In sedan-
josti. Če bi vrnil honorarje za spo-
menike, ki jih je bil postavljal 
prejšnjemu režimu, bi mu še mo-
gli verjeti, tako pa..." 
Družina se je z dvema prispevko-
ma "distancirala" od tako "nizkot-
nega" pisanja Dela, ki naj bi bilo 
samo dokaz več, da je ta list v 
službi "starll sil". 

KDO JE PROTI 
SVOBODI 
V "slovenski url resnice" so nas-
ploh slovenski mediji proglašeni 
za "klavrn odsev razporeditve po-
litične moči. Redki posamezniki 
in novinarji to sliko popravlj^o, 
vendar splošnega stanja ne mo-
rejo spremeniti ... Povsem pred-
vidljivo sta po pisanju našega ti-
ska zmeraj vsega krivi opozicija 
in kritična javnost, ne pa ljudje in 

stranke, ki so v vladi. In to velja 
za vsa področja, od gospodarst-
va do financ, (xJ šolstva do kme-
tijstva. Slovenija je po svojem ti-
sku unikaten primer v demokra-
tičnem evropskem prostoru 
Težava z m^ i j l v Sloveniji pa ni 
samo v tem, kar pišejo, ampak 
tudi v tem, česar v njih ni, v tiS; 
tem, kar ponaredijo, zamolčijo ali 
potisnejo povsem na obrobje 
Pogosto gre za stvari, ki so po-
membne za stanje v družbi in 
državi... Poskusi prave plurallza-
dje medijskega prostora so se v 
zadnjih letih praviloma Izjalovili-
zlasti časopisni prostor se oži 
Tisti, ki bi bili mogli in morali ust-
variti svoboden pretok idej i'] 
prostega komuniciranja, so ostalj 
pri svoji stari politični filozofiji ;•• 
Ost kritike je seveda spet obrnje-
na na iz socializma "podedova* 
ne" medije in na njihovo "konti' 
nuiteto." Zanimivo je, da ravno 
nekdanji poslanec Demosa 
prvi direktor nacionalnega rad^ 
po osamosvojitvi Franček Rudon 
zdaj ugotavlja, daje med podpis* 
niki spisa "Ura evropske resnice 
za Slovenijo" cela vrsta "noto-
ričnih borcev proti medijski svo-
bodi in pluralnosti"... 

J a k Koprive 

SLOVENSKA BISTRICA / ZBOR ČLANOV DPD SVOBODA 

fC/e bodo deiaii? 
Ker je v statutu slovenjebistriške DPD Svoboda zapisano, 
da občni zbor deluje veljavno, če je prisotna najmanj po-
lovica članov, so minuli četrtek zaradi premajhnega šte-
vila prisotnih - od 164 jih je prišlo le 53 - izredni občni 
zbor prekvaliflcirali v zbor članov. Izredni občni zbor 
DPD Svobode so ponovno sklicali za jutri popoldan. Ses-
tali so se v kinodvorani, kjer naj bi bil v prihodnje njihov 
novi dom, v glavnem pa govorili o nastali situaciji po de-
nacionalizaciji. 

Predsednik D P D Svoboda 
Vojko Gal je povedal, da dos-
lej še niso prejeli nobenega 
uradnega obvestila o vračanju 
doma kul ture prvotnim lastni-
kom - rimskokatoliški župniji . 
"Po toliko letih smo sedaj na 
cesti. Ni nam vseeno, da se to 
dogaja na tak način. Vemo, da 
uradno nismo stranka v pos-
topku, vendar pa je po človeški 
plati drugače." 

Stane Šega, član izvršilnega 
odbora D P D Svoboda, je pris-
otnim prebral sklepe njihove 
izredne seje, kjer je med dru-
gim zapisano, da Svoboda v 
pr ihodnje s svojimi sekcijami 
v domu kulture ne bo mogla 

delovati, saj jim dotacija ZKO, 
namenjena izključno vsebin-
skemu delu sekcij, ne zagotav-
lja sredstev za plačilo najemni-
ne, kot jo določa pogodba, ki 
jo je občina sklenila z župnij-
skim uradom. Prav tako je ne-
mogoče izdelati natančen pro-
gram dela, posebej velja to za 
dramsko sekcijo ter za inten-
zivne vaje zbora pred nastopi 
in podobno, kot to določa 
omenjena pogodba, s katero se 
je izvršilni odbor D P D Svobo-
da moral seznaniti po neurad-
ni poti. 

Slišati je bilo tudi o obnovi 
denacionalizacijskega postop-
ka, pri čemer bi za pomoč za-

prosili ministrstvo za kultur^ 
in Z K O Slovenije. Predsednii^ 
Z K O občine Slovenska Bistrj, 
ca Silvo Husu je povedal, 
so z nastalo situacijo seznanili 
glavnega tajnika ZKOS Vojka 
Stoparja, ki jim je dal vedeti 
da v Ljubl jani ne bodo prvj 
potegnili vzvodov obnove pos, 
topka, to bodo morali storiij 
sami v Slovenski Bistrici. Go, 
vorili so tudi o vračanju prg, 
mičnega premoženja, ki je last 
društva, saj so večino stvari 
nakupili z lastnimi sredstvi, 
zbranimi s pr ihodki od pred' 
stav in sponzorskimi dotacija, 
mi, mnogo stvari pa so izdelali 
sami. 

Največ razprav pa je bilo 
okoli prostorov, kjer bi z je. 
senjo sekcije D P D Svobode 
pričele redno delo, še posebej 
ker so najemnine v domu kuj. 
ture neznanka. Brez dvoma 
bodo o nastali situaciji več go-
vorili na jutr išnjem ponovnem 
sklicu izrednega občnega zbo-
ra D P D Svoboda. 

Vida Topoiovec 

ORMOŽ / UUDSKA UNIVERZA 

Za IzboUšanje 
izobrazbene strukture 

Ormoška občina je po izo-
brazbeni strukturi prebival- | 
cev, starejših od 15 let, prav 
na repu v Sloveniji. P « 
Ljudski univerzi v Ormožu 
pa ugotavljajo, da se zani-
manje za učenje In izo-
braževanje povečuje, saj si 
je v iztekajočem se šolskem 
letu v najrazličnejših pro-
gramih znanje nabiralo 821 
udeležencev, od tega 685 
odraslih - to je 3,85 odstotka 
prebivalstva, starejšega od 
15 let. Vendar takšna dina-
mika vključevanja odraslih 
ne omogoča spremembe 
stanja izobrazbe in znanja 
občanov. Za spremembo na 
boljše in hitrejši družbeni 
razvoj lokalne skupnosti, bi 
bilo potrebno doseči , da se v 
tečaje vključi vsaj 10 odstot- i 
kov odraslih prebivalcev. | 

Zalo so si pr i Ljudski uni-
verzi zadali nalogo, povečati 
število tečaje in udeležencev. 
Po mnen ju njenega direktorja 
Ernesta Vodopivca pa je tudi 
obveznost in odgovornost 
občinske politike, da učenje 

in izobraževanje odraslih 
vključi v program razvoja lo-
kalne skupnosti . Kl jub temu 
da so ponosni na dosežene re-
zultate, pa v l judski univerzi 
menijo, da morajo skupaj z 
občinsko poli t iko omogočiti 
odraslim še ugodnejši vstop v 
izobraževalne programe, 
predvsem z manjšo participa-
cijo. 

V tekočem šolskem letu je v 
8 skupinah svoje znanje tuj ih 
jezikov izpopolnjevalo 100 
odraslih, v 16 skupinah pa 
136 otrok. Izvajali so progra-
me usposabljanjia za živl-
jenjsko uspešnost, za poklice 
natakarski pomočnik, elek-
t rotehnik elektronik in eko-
nomsko-komercialni tehnik. 
Udeleženci so se uspodobili 
za kletarjenje in stekle-
niČenje, za upravljanje težke 
gradbene mehanizacije, za 
delo z računalnikom po pro-
gramu Word for windows. 
Potekali so tudi telčaji varst-
va pri delu, š tudijski krožki, 
izobraževanje za demokraci-
jo, delovalo je središče za sa-

mostojno učenje in ude-
leženci, katerih materni jezik 
ni slovenski, so opravljali iz-
pit iz aktivnega znanja slo-
venskega jezika. 

V naslednjem Šolskem letu 
bodo pri L judski univerzi 
Ormož ponudil i štiri nove ve-
rificirane izobraževalne pro-
grame, namenjene odraslim 
udeležencem: komercialist, 
poslovni sekretar, turistični 
vodnik in vodenje poslovanja 
v manjš ih podje t j ih . V zakl-
jučni fazi pa je tudi priprava 
verifikacije za individualne 
izobraževalne programe ku-
har , natakar, kuhar/natakar, 
trgovec, trgovski poslovodja 
(nadaljevalni program), elek-
trotehnik (nadaljevalni pro-
gram), s trojni tehnik (nadal-
jevalni program) in ekonom-
sko-komercialni tehnik (dife-
rencirani program). Z verifi-
kacijo teh programov jih 
bodo lahko izvajali samostoj-
no, brez matične šole, kot je 
bil to običaj doslej. 

vki 
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CIRKULAME / USPESEN ZAČETEK Z JAVNIMI DELI 

Obiini se ponuja nova razvo/na priložnost 
javna dela so v občini Gorišnica ena od razvojnih priložnos-
ti, saj na eni strani predstavljajo zametek komunalnega 
podjetja, na drugi pa možnosti razvoja podjetništva. Občina 
je i Zavodom za zaposlovanje in izvajalcem - podje^em Halo 
pred dvema mesecama podpisala pogodbo, v obširen pro-
gram javnih del pa je vključenih šest občanov. 

Jarnej Gole, direktor lokalne 
razvojne agencije Halo in koor-
dinator razvojnih del, je o 
programu javnih del med dru-
gim povedal: "Program v bistvu 
2ajema dve osrednji tematiki: 
prva so intelektualna in druga 
fizična dela. Pri tako imenova-
nih intelektualnih delih imamo 
zastavljene tri glavne sklope, saj 
bodo trije delavci pripravili 
oceno ekološke ogroženosti, 
ukvarjali se bodo z organiziran-
jem turistične ponudbe in 
pripravo materiala za študijske 
krožke v Halozah, tretji sklop pa 
smo na neki način opredelili s 
kakovostjo, informiranjem in 
pripravo poslovnega načrta. Pri 
samih fizičnih delih bi lahko re-
kel, da jih v veliki meri ures-
ničujemo po programu, nekaj 
vidnih rezultatov ali opravljenih 
del pa je mogoče videti že kar na 
terenu. Naši trije delavci so ne-
kaj dni urejali grajski kompleks 
na Borlu, najprej samostojno, 
potem pa so se priključili ude-
ležencem tabora Idriart. Skupaj 
smo naredili spisek najnujnejših 
del, večja dela na javnih 
površinah pa nas še čakajo. Tre-
nutno pri intelektualnih delih 
zaposlujemo dva delavca, tretji 

naj bi se nam pridružil v teh 
dneh, smo pa že pripravili turis-
tično ponudbo za Haloze. Ak-
tivneje se pripravljamo na sode-
lovanje na letošnjem sejmu 
Gosttur v Mariboru, saj še zbira-
mo prijave po haloških občinah, 
pripravljamo program in koor-
diniramo delo. Preko javnih del 
bomo poskušali pripraviti pro-
jekt in se .prijaviti na medna-
rodni natečaj Unido, kajti radi 
bi na območje Haloz pridobili ta 
kvalitetna sredstva. Izbira jav-
nih delavcev je bila narejena po 
merilih zavoda za zaposlovanje, 
možnost sodelovanja imajo tisti, 
ki so nezaposleni eno leto in 
izpolnjujejo dva pogoja - zadnji 
pogoj v našem primeru nareku-
je, da morajo biti doma iz občine 
Gorišnica. Precej ljudi smo po-
klicali na pogovore, predstavili 
smo jim projektno delo in lahko 
bi rekel, da smo med 20 odstotki 
nazaposlenimi v občini kar lah-
ko izbrali primerne." 

Javna dela so v Sloveniji še 
redkost, zato je za gorišniško 
občino to še toliko večja pri-
ložnost, ki se bo čez leta zagoto-
vo poznala tudi pri razvoju 
občine. Sicer pa je program izva-
janja javni del sestavljen kot ena 

od razvojnih priložnosti. K 
temu pa Jernej Gole dodaja: "Za 
našo občino bodo javna dela za-
gotovo ena od smernic v razvoju 
tako fizičnih kot intelektualnih 
del. Analiza dela naj bi nam po 
desetih mesecih pokazala, ali je 
smiselno razvijati lastno komu-
nalno podjetje, kaj naj bi to 
podjetje delalo in ^akšni bi bili 
njegovi stroški. Druga plat so 
dela, ki jih težko opravljajo dela-
vci, zaposleni na občinski upra-
vi, pa bi vendarle morala biti op-
ravljena. Radi bi preko zbiranja 
in analize podatkov na terenu 
pripravili oceno okološke 
ogroženosti, v okviru turistične 
ponudbe sestavili turistične pa-
kete in več naredili pri promociji 
naših krajev. S projekti bomo 

kandidirali za sredstva iz javnih 
razpisov. S pomočjo teh treh 
projektnih nalog bomo proučili 
možnosti za morebitno ustano-
vitev javnega podjetja, da bi raz-
vili podjetništvo. Po dveh mese-
cih ugotavljamo, da smo delo 
dobro opravlili, saj nismo nale-
teli na nobene kritike." 

KAKO SO 
ZADOVOLJNI 
JAVNI DELAVCI? 

Klaudija Munda in Tone 
Podhostnik delata v sklopu in-
telektualnih del v prostorih lo-
kalne razvojne agencije Halo v 
Cirkulanah, njuno delo pa je v 
največji meri povezano z zbiran-
jem in računalniško obdelavo 

podatkov. Klaudija pripravlja 
program turistične ponudbe in 
zbira prijave za sodelovanje na 
sejmu Gosttur. V prvem mesecu 
je pripravljala spisek nočitev za 
udeležence tabora Idriart. Poleg 
omenjenega dela bo v desetih 
mesecih pripravila podrobnejši 
progranm promocije Haloz in 
okolice, kot javna delavka pa se 
bo preizkusila tudi kot turistični 
vodnik in izpeljala anketo. Tone 
bo ob pomoči mentorjev pripra-
vil osnovno za pridobitev stand-
arda ISO. 

Stanka Trunka, Viktorja 
Horvata in Vlada Emeršiča 
smo srečali na borlskem gradu, 
ko so urejali okolico. Delo se jim 
ne zdi težko, v največji meri je le 

praktično in ga lahko sami do-
volj dobro opravijo. Eden od de-
lavcev je povedal, da se je vsemu 
pač treba prilagoditi, če pa je 
zaslužek dober, je potem delo 
opravljeno z veseljem. V dveh 
mesecih so bili v pomoč 
predvsem ljudem na Borlu, ko so 
pomagali pripravljati prostore za 
letošnji tabor Idriart, potem pa 
so v dneh lepega vremena barva-
li hišice na avtobusnih postaja-
liščih in ograje na mostovih, v 
prihodnjih mesecih nanje čakajo 
še ureditve drugih javnih 
površin, dobrodošla pomoč pa 
bodo tudi pri obnovi Dominko-
ve domačije v Gorišnici. 

Tekst in fotografiji: 
Tatfana Mohorko 

V lokalni razvojni agenciji v Cirkulanah delata 
Klaudija Munda in Tone Podhostnik 

Stanka Trunka, Viktorja Bezjaka in Vlada 
Emeršiča smo zmotili pri opravljanju fizičnih del 
n» Borlu 

PREJELI SMO 
Agonija v Bofrostu 
se nadaljuje 

že v prejšnji številki Tednika je bilo 
objavljeno, da so se razmere v podjetju 
Bofrost, d.o.o., iz Ptuja bistveno pos-
labšale. Delavci so prejeli zadnjo plačo 
v aprilu 1997. To pomeni, da jim deloda-
jalec g. Dušan Grdiša dolguje že tri 
plače. Z datumom objave tega članka 
pa se je iztekel tudi zakonski rok za izp-
lačilo letnega regresa, katerega delavci, 
zaposleni v Bofrostu, prav tako niso do-
bili izplačanega. Da pa bi naše trditve 
bile popolnoma resnične, naj povemo, 
da je g. Grdiša izplačal delavcem 
stavkokazom v času stavke vsaj dve 
plači oz. denarna posojila mimo žiro 
računa podjetja Bofrost po plačilnem 
sistemu, ki je veljal v stari Jugoslaviji 
pred 15 leti - denar na roko ... Na ta 
način poskuša obdržati na delu vsaj te 
delavce in vzdrževati vsaj minimalne ak-
tivnosti podjetja. 

Stavkajoči delavci stavkajo že od 28. 
maja, kar pomeni, da stavkajo neprekin-
jeno že 65 dni. V tem času so v skladu s 
stavkovnimi pravili izgubili pravico do 
plače za junij in julij, saj so do denarne-
ga nadomestila upravičeni le prve 4 dni 
stavke. Od aprila naprej od delodajalca 
ti delavci niso prejeli niti tolarja. 

Bralcem prepuščamo v presojo ali so 
bili stavkajoči delavci dovolj tolerantni 
ali ne, kot to trdi g. Grdiša. 

In zdaj še nekaj besed o ugodnostih 
za delavce, ki jih je omenjal lastnik in di-
rektor podjetja Bofrost, d.o.o., Ptuj g. 
Grdiša. 

Res je, da so delavci dobili novoletni 
dodatek, vendar je g. Grdiša verjetno 
pozabil povedati, da večina podjetij v 
Evropi pozna tako obliko nagrajevanja 
svojih delavcev, posebej pa ga poznajo 
v prav vseh podjetjih Bofrost po svetu. 
Prav tako je res, da se je predlani 
VEČINA delavcev izobraževala oz. 
prekvalificirala za trgovca. Vendar mora-
mo povedati, da smo se delavci 
izobraževali na zahtevo podjetja 
Bofrost. Namreč podjetje Bofrost je re-
gistrirano kot trgovsko podjetje, po za-
konu o trgovini oz. minimalnih pogojih v 
podjetjih s tovrstno dejavnostjo pa mo-
rajo biti tudi delavci, zaposleni v takšnih 
podjetjih, ustrezno izobraženi kot trgo-

vci. V primeru Bofrosta podjetje sploh 
ne bi moglo več delovati, saj v svojih 
vrstah ni imelo niti enega izobraženega 
trgovca. Res je tudi, da je šolnino za 
prekvalifikacije plačalo podjetje Bofrost, 
vendar je g. Grdiša ponovno pozabil 
povedati, da so ob uspešno končanem 
šolanju vsi delavci morali podpisati po-
godbo, s katero so se obvezali, da bodo 
ostali v podjetju Bofrost, d.o.o., vsaj še 
3 leta, s čimer bi povrnili podjetju 
stroške šolanja. V primeru, da delavec 
odide prej kot v treh letih, je podjetju 
dolžan plačati 1.500 DEM odškodnine. 
Delavci pa upamo, da g. Grdiša ni hotel 
reči, da je njegovo podjetje zašlo v li-
kvidnostne težave tudi na račun 
plačanih šolnin. Le-te so bile namreč 
plačane še v času, ko je bilo podjetje 
Bofrost mednarodno podjetje z večins-
kim deležem Bofrost Italija in še preden 
je g. Grdiša ob razdružitvi s tujim partner-
jem izgubil poslovni enoti Ljubljano in 
Divačo, ki pod taktirko Bofrosta Italija oz. 
na novo ustanovljenega podjetja Bofrost 
Adria v Sloveniji še naprej dosegata 
izjemne poslovne rezultate. 

Ne drži trditev g. Grdiše, da stavkajoči 
delavci ne dovolimo prodaje blaga v 
višini 4 milijonov SIT, ki se nahaja v 
naših avtomobilih. Blago je v končni fazi 
njegova last in si je skupaj z avtomobili 
niti ne prilaščamo. Dejstvo pa je, da je 
vsak delavec, ki se je zaposlil kot dos-
tavljalec pri Bofrostu, podpisal za-
dolžnico za avtomobil in blago. Za obo-
je delavci odgovarjajo materialno in ka-
zensko. Tako na primer pogodba o za-
poslitvi govori v enem od svojih členov 
o dovoljenem inventurnem manjku bla-
ga v višini 50.000 SIT. Če delavec pre-
korači to vsoto, mu lahko delodajalec 
takoj prekine pogodbo o zaposlitvi zara-
di hujše kršitve delovnih obveznosti in 
zoper njega poda pri pristojnih organih 
kazensko ovadbo zaradi odtujitve tuje 
imovine. 

Stavkajoči delavci smo razmišljali tudi 
o prodaji blaga, ki se nahaja v naših 
avtomobilih, da bi si z izkupičkom po-
ravnali vsaj del neizplačanih plač. Ker 
pa bi nas slovenska zakonodaja smatra-
la prej za prestopnike kot upnike, se za 
prodajo nismo odločili. Dejstvo je tudi 
da se plače še vedno izplačujejo za mi-
nulo delo, ki smo ga delavci opravili 
maksimalno korektno in pošteno. Na ta 
način smo izpolnili svoj del obveznosti 

iz pogodbe o zaposlitvi, tega pa ne mo-
remo reči za svojega delodajalca g. 
Grdišo. Zaloge v višini 4 milijonov SIT 
so torej le še preostanek neprodanega 
blaga, ki pa v našem primeru neizp-
lačanih plač nima nobene prave po-
vezave. Delodajalec je bil z napovedjo 
stavke 18. maja 1997 pravočasno 
obveščen in bi lahko do 28. maja, ko se 
je stavka začela, blago iz naših avtomo-
bilov pravočasno umaknil oz. prevzel, 
za kar pa takrat, kot kaže, ni imel preve-
likega interesa. V skladu s stavkovnimi 
pravili pa se v času stavke ne izvajajo 
nobene aktivnosti, kot tudi ne razne in-
venture, razdolževanje avtomobilov, 
blaga itd. 

Naj omenimo, da je delodajalec v 
času stavke večkrat grozil, da bo avto-
mobile odprl nosilno, za kar imamo tudi 
pisna dokazila. Do danes se to še ni 
zgodilo, saj se tudi g. Grdiša verjetno 
zaveda, da bi bili potem mi tisti, ki bi zo-
per njega, predvsem pa zoper vse, ki bi 
mu pri tem pomagali, lahko podali ka-
zenske ovadbe! 

Resnici na ljubo predstavlja 4 milijone 
SIT blaga kapljico v morje v primerjavi s 
potrebami našega podjetja za normalno 
delovanje. Nam stavkajočim delavcem pa 
kljub vsemu daje neko upanje, da bomo 
dobili izplačane vse plače s pripadajočimi 
stimulacijami (po pogodbi o zaposlitvi), ki 
nam jih delodajalec dolguje. 

In še zadnja, resnična in največja 
ugodnost, ki jo je Bofrost nudil g. Grdiši! 
Kolektiv iz Ptuja je bil prvi in hkrati najus-
pešnejši koleMiv v celotnem Bofrostu v 
Sloveniji. Iz njegovega znanja, samoini-
ciativnosti, pridnosti in pomoči sta zrasli 
tudi enako uspešni enoti v Ljubljani in 
Divači. Zato so se vsi - tudi partnerji v 
Italiji - o ptujskem kolektivu izražali 
vedno zelo spoštljivo in ga tudi zelo ce-
nili! Zdaj ostaja le grenak priokus, da 
nekdaj zelo perspektivnega in izjemno 
hitro rastočega podjetja Bofrost na Ptu-
ju skoraj ni več. Na tisoče strank in ljubi-
teljev Bofrostovih izdelkov ostaja nemih 
in razočaranih, skupaj z delavci, ki so 
zaposleni v Bofrost, d.o.o., Ruj. Vsi ti 
ljudje so vsak po svoje znali ceniti 
ugodnosti, ki jim jih je nudil Bofrost, le 
prvi človek tega podjetja g. Dušan 
Grdiša jih ni znal ceniti nikdar! 

Borut Loboda, 
predsednik OO ZSSS Bofrost 

PR^ELI SMO 

Čigave so Terme 
Iz sredstev javnega obveščanja smo bili seznanjeni, da name-

rava mestna občina Ptuj vložiti tožbo v zvezi z lastništvom 
TERM, d.o.o. Svet metne občine Ptuj želimo opozoriti na nekate-
ra dejstva: 

1. TERME, d.o.o., poslujejo kot pravna oseba od vpisa v sodni 
register od 31.7.1992. 

2. TERME, d.o.o., so v skladu z zakonodajo olastninjeno 
podjetje, katerega 100 % lastnik je Kmetijski kombinat Ptuj. 

3. Družbeni kapital, ki zajema tudi kapital TERM, d.o.o., se 
lastnini v okviru programa lastninskega preoblikovanja Kme-
tijskega kombinata Ptuj. 

4. Program lastninskega preoblikovanja Kmetijskega kombi-
nata Ptuj je odobrila Agencija RS za prestrukturiranje in privati-
zacijo 17.12.1996, ko je izdala soglasje k programu. 

5. Program lastninskega preoblikovanja KK Ptuj je bil ob-
javljen v Večeru 27.12.1996 in v Uradnem listu 10.1.1997. 

6. Vse pravne in fizične osebe, ki so smatrale, da so bile s 
programom kršene njihove na zakonu temelječe pravice oziro-
ma pravna korist, so bile posebej poučene o pravici pritožbe v 
roku 15 dni od objave. 

7. Mestna občina Ptuj si je, kolikor smo seznanjeni, prizadeva-
la v času pred izdajo soglasja k programu lastninskega preobli-
kovanja KK Ptuj uveljaviti pravico na solastništvo TERM, d.o.o., 
vendar Agencija za privatizacijo teh prizadevanj ni podprla. 

8. Mestna občina Ptuj se na izdano soglasje k programu v za-
konitem roku ni pritožila. 

Zaradi navedenih dejstev predlagamo svetu mestne občine 
Ptuj, da ne začenja ponovnih pravdnih postopkov zoper naše 
podjetje, kar utemeljujemo s sledečim: 

1. Kmetijski kombinat Ptuj je na podlagi odobrenega progra-
ma lastninskega preoblikovanja izvedel vse s programom 
predvidene oblike lastninskega preoblikovanja (interna razdeli-
tev, notranji odkup, prenos na sklade in javna prodaja, delnice). 

2. Kmetijski kombinat Ptuj je eno največjih podjetij v mestni 
občini Ptuj. 

3. V Kmetijskem kombinatu Ptuj je zaposlenih preko 500 dela-
vcev, ki so v večini davkoplačevalci te iste mestne občine Ptuj. 

4. Med mestno občino Ptuj in KK Ptuj že teče postopek na 
sodišču v zvezi z neodplačnim prenosom kulturnozgodovinskih 
spomenikov na mestno občino Ptuj. 

5. Postopki na sodišču med oblastmi lokalne samouprave in 
večjimi podjetji v tej lokalni skupnosti vsekakor ne pripomorejo k 
razvoju te lokalne skupnosti, kvečjemu ga zavirajo. 

6. Kmetijski kombinat Ptuj je doslej sodeloval v vseh večjih ak-
tivnostih mestne občine Ptuj, h katerim je bil povabljen. 

Vodstvo Kmetijskega kombinata Ruj predlaga svetu mestne 
občine Ptuj, da ne pristopi k tožbi v zvezi z lastništvom TERM, 
d.o.o., Ptuj, da umakne pritožbo na Višjem sodišču v zvezi z 
odločitvijo prvostopenjskega sodišča o prenosu kultumozgodo-
vinskih spomenikov in da začnemo konstruktiven dialog, ki bo v ko-
rist tako občanom mestne občine Ruj kot tudi našemu podjetju. 

Alofz Eriač, dipl. oec. 
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Samomor povzroiajo alkohol^ osamlienost^ stiske... 
o problemu samomorov v Sloveniji in na območju bivše ptujske občine smo se pogovarjali z mag. Antunom Kolesarjem, zdravnikom specialistom splošne medicine 
in magistrom znanosti na področju suicidologije. Kot zdravnik splošne medicine dela v Zdravstvenem domu Ptuj. V svoji magistrski nalogi je raziskoval samomore 
v Hrvaškem Zagorju, konkretno v občini Ivanec, ki je najbolj obremenjena s samomori na Hrvaškem, do leta 1990. V svojih znanstvenih člankih proučuje tudi ne-
katere epidemiološko-statistične karakteristike samomorov v Sloveniji od leta 1985 do 1994. V doktorski disertaciji pa primerja nekatere sociodemografske 
lastnosti samomorov med dvema geografsko bližnjima občinama Ptujem in hrvaškim Ivancem. 

TEDNIK: Kaj kažejo podatki 
o številu samomorov v Sloveni-
ji in konkretno na ptujskem 
območju? 

Dr. Antun Kolesar: "Slovenija 
je že desetletja med najbolj obre-
menjemimi deželami v svetu, 
kjer so samomori zelo pogosti. 
Po uradnih statističnih podatkih 
Svetovne zdravstvene organiza-
cije za leto 1994 je Slovenija po 
številu samomorov na 6. mestu v 
svetu. V Sloveniji se na leto po-
vprečno zgodi 650-700 samomo-
rov. Od 1976. leta imamo pri nas 
kritično visok količnik samomo-
rov, vedno nad 30 primerov na 
100.000 prebivalcev, po štiri-
najstih letih je leta 1990 padel na 
28,4 odstotka, že naslednje leto 
pa se je ponovno dvignil na 33,4. 
Najbolj ogrožen je severov-
zhodni del Slovenije - regije 
Krško, Maribor, Celje, Novo 
mesto. Murska Sobota in Slo-
venj Gradec. Vse te občine imajo 
povprečen količnik samomorov 
v obdobju 1985 - 1994 nad re-
publiškim. Pojav samomorov 
ima v Slovenji nekatere značil-
nosti, ki se vedno ponavljajo, na 
primer razmerje med moškimi 
in ženskimi samomorilci je ena 
proti tri v 'korist' moških. Pri sa-
momorilnem poskusu so v 
prednosti ženske, ogroženost pa 
je večja pri večji starosti. Po-
vprečna starost moškega samo-
morilca je 47,6 in ženske 52,4 let. 
Skoraj polovica tistih žensk, ki 
so storile samomor, je bila 
poročenih, nekaj več kot tretjina 
je odvisnih od alkohola, 
približno 30 odstotkov samomo-
rilcev pa je zaužilo alkohol pred 
samim dejanjem - samomorom. 
Najpogostejši so samomori v 
pozni pomladi in zgodnjem po-
letju - v maju in juniju, najpo-
gostejši način samomora pa še 
vedno ostaja obešanje. Motivi za 
dejanje so skoraj pri polovici sa-
momorilcev nejasni, sicer pa si 
sledijo po vrsti: družinski prob-
lemi, med katere štejemo 
družinska in zakonska nesoglas-
ja, ter težka telesna bolezen ali 
invalidnost." 

TEDNIK: Kakšno je stanje v 
bivši občini Ptuj? 

Dr, Antun Kolesar: "Mari-
borsko območje je eno najbolj 
obremenjenih po številu samo-
morov v naši državi in v to 
območje spada tudi bivša občina 
Ptuj. Od leta 1985 do 1994 je 
občina Ptuj le dve leti imela 
količnik samomora nižji od po-
vprečja za Slovenijo, sicer pa je 
bil ta večji ali kritično visok. Na-
jvišjega je imela leta 1985, kar 
57,1, in je bila na 6. mestu v Slo-
veniji." 

TEDNIK: Kako pa je bilo s sa-
momorilnostjo v Sloveniji v 
preteklosti? 

Dr. Antun Kolesar: "Po prvih 
avstro-ogrskih statističnih virih 
slovenska dežela - tedanja 
Krajnska - še ni bila zabeležena 
kot izjemno obremenjena s sa-
momori in je imela leta 1873 
količnik samomorov vsega tri, 
celo med najnižjimi v Avstriji. 
Vse to lahko pripisujemo slabim 
civilizacijskim razmeram v tem 
času in v takratnem prostoru ter 
vplivu Cerkve na takratno pre-
težno kmečko prebivalstvo. 
Kmečko prebivalstvo je namreč 
v tem obdobju bilo vezano na 
tradicionalni sistem vrednot, 
nad katerimi je bdela Cerkev. 
Količnik samomora se je vidno 

zvišal na 19,4 med letoma 1931 
in 1935 v obdobju inten-
zivnejšega razvoja tehnične, ur-
banizirane in znanstvene civili-
zacije. Takrat se je začelo izkore-
ninjanje ljudi iz tradicionalnega 
kmečkega okolja oziroma je pri-
hajalo do hujše dezintegracije 
sveta in osebnosti. V moderni 
družbi se razvijajo novi modeli 
socialne eksistence, v katere se 
mora posameznik vključiti. Sta-
tistično se je ta količnik ohranjal 
do leta 1957. V šestdesetih letih 
se je količnik samomora dvignil 
proti 30, po letu 1976 pa je postal 
kritično visok - nad 30. Zanimi-
vo je, da je Slovenija zadržala vi-
sok količnk samomorov ves čas 
skupnega življenja z drugimi na-
rodi v zadnji Jugoslaviji in da se 
je ta celo zvišal, ne glede na to, 
da so Slovenci bili združeni z 
drugimi narodi in narodnostmi 
ter načelno povezani z njimi v 
bratstvu in enotnosti." 

TEDNIK: Zakaj je Slovenija 
tako obremenjena s samomori? 

Dr. Antun Kolesar: "Obstaja 
več razlag. Ena od možnih je 
geografska pripadnost tako 
imenovanemu srednjeevropske-
mu bazenu, kamor spadajo 
Avstrija, Koroška, Štajerska, 
južni del Madžarske, del Češke 
in Slovaške, kjer so vse regije 
obremenjene s samomorom. Ti 
narodi so v preteklosti več stole-
tij živeli v skupnih kulturnozgo-
dovinskih in socialno-političnih 
okoliščinah (Avstro-Ogrska), ki 
so se odražale na podobnem 
vrednostnem sistemu, načinu 
vzgoje otrok in v odnosu do izra-
zov agresivnosti. Iz tega obdobja 
izhaja tudi pisanje o tako imeno-
vanem nacionalnem značaju 
Slovencev, katerega prispodobo 
dobimo že iz del naših filozofov, 
literarnih zgodovinarjev, socilo-
gov in drugih. Znano je, da so 
Slovenci stopili v jugoslovansko 
državno skupnost z relativno 
dobrimi civilizacijskimi in kul-
turnimi standardi, zato so bile 
upravičeno izrečene ocene in 
pohvale, da so Slovenci delovno 
učinkoviti in natančni, redol-
jubni in urejeni. Vprašanje je 
bilo, zakaj so tedaj ti narodi bili 
obremenjeni s tako različnimi 
količniki samomora (najvišji v 
Sloveniji in Vojvodini ter na-
jnižji na Kosovem in Makedoni-
ji). Možen odgovor bi bil, da so 
pomembne razlike v njihovem 
socialnem značaju. Pri prebi-
valstvu tedanjih jugoslovanskih 
republik sta izstopala dva nas-
protna kulturno-antropološka 
vzorca družinske skupnosti. V 
prvem človek najde sigurnost v 
osamosvojitvi, emancipaciji - pri 
tem se naslanja na svojo 
izobraženst in delovni angažma 
in meni, da ga pri tem ovirajo 
pretesne emocionalne vezi. To 
tudi ovira biološko reprodukci-
jo: maloštevilne družine, zahte-
va po zgodnji osamosvojitvi mla-
dostnikov. Vse našteto je značil-
nost slovenskega oziroma vojvo-
dinskega vzorca. V drugem vzor-
cu človek išče varnost in podpo-
ro v ozki skupnosti in po-
vezanosti z bližnjimi, naslanja se 
na koeksistenco primarne 
družine ali zakonske zveze mno-
goštevilne družine, ki mla-
dostnikov ne puščajo hitro iz 
svojega kroga; to pa je značilnost 
- kosovsko-makedonskega vzor-
ca. Očitno bolj zaščitniško delu-
je, če si skupaj z bližnjimi, z 

družino, kakor če si sam zase 
emancipiran. 

Tako imenovani nacionalni 
značaj Slovencev naj bi bil tudi 
povezan z avtoritativnim veden-
jem in samomorilnostjo. Po tej 
oceni je značaj Slovencev preti-
rano pedanten, redoljuben, per-
fekcionističen, prezahteven do 
sebe in drugih. Če se k temu 
prišteje problem zlorabe alkoho-
la in v zadnjem času še zlorabe 
mamil pri mladostnikih, smo 
soočeni z vzroki, ki vodijo k 
razpadu ali slabljenju osebnosti 
v psihičnem, fizičnem in social-
nem smislu, kar se lahko odraža 
tudi v samomorilnem vedenju. 

Zanimivo sliko slovenske po-
pulacije dajejo nekateri podatki 
novejših raziskovalnih študij, ki 
se ukvarjajo z analiziranjem 
osebnostnega prostora med Slo-

venci in prinašajo dodatno razla-
go k sodobni koncepciji slo-
venskega nacionalnega značaja. 
Analizo treh temeljnih dimenzij 
osebnosti sestavljajo: intraverti-
ranost (odprtost) - ekstraverti-
ranost (zaprtost), emocionalna 
stabilnost - labilnost, nevroti-
cizem in psihoticizem, ne psiho-
ticizem. Slovenski vzorec popu-
lacije daje povprečno visoke 
vrednosti introvertiranosti, še 
posebej v razmerju z romanski-
mi in mediteranskimi narodi. 
Kaže tudi povprečen ali nekoli-
ko nadpovprečen nevroticizem, 
in kar preseneča, zelo visoko 
stopjo psihoticizma. Poudarjen 
psihoticizem pomeni nagnjenje 
k agresivnosti, dominantnosti, 
dogmatizmu, bizarnem vedenju, 
avanturizmu in nagnjenosti k 
zelo tveganim športom, kot so 

padalstvo, globoko potapljanje, 
vrhunski alpinizem. Visoka 
introvertiranost in agresivnost 
pa v psihoškem pogledu pomeni 
osebno nagnjenost k agresivnos-
ti proti sebi oziroma dispozi-
cijsko osnovo za samomoril-
nost." 

TEDNIK: Kako pa je torej s 
preprečevanjem samomora? 

Dr. Antun Kolesar: "Obstaja 
tako imenovano primarno, sekun-
darno in terciarno preprečevanje 
samomorilnosti. Primarno prep-
rečevanje poteka v kontekstu 
makrosistema zaščite duševnega 
zdravja. Tu naj bi zmanjšali vse 
dejavnike, ki povzročajo samomo-
rilne dispozicije, zajeti pa so tudi 
ukrepi, ki daleč presegajo medi-
cinske okvire, kot na primer razvi-
janje kreativnih interpersonalnih 
komunikacij, humanih sistemov 
vrednot, sistem pravočasnega nu-
denja pomoči osebam, ki so v stis-
ki, izobraževanje ljudi, kako bi 
lažje sprejemali in se soočili z real-
nostjo življenja in s svojimi 
možnostmi in nazadnje s samo 
smrtjo. V primarnem prep-
rečevanju samomora se zahteva 
multidisciplinami pristop skupi-
ne strokovnjakov - sociologov, 
psihologov, filozofov, statistikov, 
teologov, v prvi vrsti pa kulturnih 
antropologov in etnopsihologov. 
Sekundama prevencija bedi nad 
samomorilno rizičnimi skupina-
mi prebivalstva, kot so na primer 
zdravljene depresivne osebe, od-
visniki, osebe v stiski oziroma ose-
be, ki so že poskusile samomor. 
Sekundama prevencija je v dome-
ni psihiatrije, tercirana prevencija 
pa je urgentne narave in je do-
besedno reševanje oseb, ki so z 
avtoagresivnim dejanjem ogrozile 
svoje življenje." 

Kakšna je vloga zdravnika 
splošne medicine v suicido-
loški zaščiti? 

Dr. Antun Kolesar: "Menim, 
da zdravnik splošne medicine 
zavzema pomembno mesto v sui-
cidološki zaščiti, predvsem zaradi 
tega, ker pozna svojo populacijo in 
ima kar nekaj podatkov o svojih 
bolnikih in njihovih družinah ter 
tako odkriva ogrožene osebe. 
Kompleksnost in heterogenost sa-
momorilnega vedenja narekuje 
zdravnikom splošne medicine, da 
so sucidološki poučeni in da zgo-
daj prepoznavajo samomorilno 
vedenje. Znano je tudi to, da se 
polovica oseb, ki živjenje končajo 
s samomorom, v zadnjem mesecu 
pred dejanjem oglasi pri svojem 
zdravniku, kar četrtina pa v 
zadnjem tednu pred samomorom. 
Poudariti moram, da zdravnik 
splošne medicine začenja mental-
no-higiensko misliti komaj takrat, 
ko ne misli le na somatske težave 
bolnika, temveč tudi na emocio-
nalne, psihološke, socialne in dru-
ge dejavnike - torej ko misli na 
bolnika in ne samo na bolezen. Sa-
momorilna oseba je vedno in ob-
vezno v krizi in naloga splošnega 
zdravnika je, da ji da podporo in 
da jo spremlja na poti reševanja iz 
stiske in jo spodbuja v iskanju 
življenjskih alternativ. Z namen-
om pravočasnega prepoznavanja 
samotmičevalne oblike vedenja in 
ustreznega ukrepanja je Center za 
mentalno zdravje - sekcija za prep-
rečevanje samomora Slovenskega 
zdravniškega dmštva že lani 
pripravil vrsto seminarjev za 
zdravnike splošne medicine po 
vsej Sloveniji. Pomembno je, da 
zdravnik splošne medicine opazi, 
da gre za samomorilne težnje, da 
bolnika ne prepusti samega sebi 
in da ga spremlja v tej stiski." 

M a r i j a Slodnjak 
Dr. Antun Kolesar, zdravnik special ist splošne 
medic ine 

BARBARIN M O D N I 
KOTIČEK 

"New 
Age" 

Videz je nebeški, mavrici 
ukradene barve: tunike in 
obleke, ki utelešajo "soul". 
Imenuje se "New Age" in se 
nanaša na novo dobo duha. 
Gre za trenutek oživljanja 
o s e b n o s t i skoz i p o n o v n o 
odkritje notranje, kozmične 
d u h o v n o s t i . Predstavl ja 
uresničitev slavnega obdob-
ja s konca šestdesetih, ope-
vanega in čaščenega s strani 
mladih hipijev, ki so iskali 
resnico v astroloških teori-
jah, ki sovpadajo z novim 
tisočletjem. S sproščanjem 
in brzdanjem energij v člo-
veku in naravi je mogoče iz-
brisat i d r u ž b e n e super-
strukture in tako omogočiti 
globljim vrednotam, kot je 
na primer ljubezen, mir in 
spoštovanje, da priplavajo 
na površje. 

Skozi dvajseto stoletje se 
je v sklopu tega načina raz-
mišljanja razvila posebna 
oblika umetnost i , ki so jo 

p o i m e n o v a l i "Land Art". 
Gre za dela ogromnih di-
menzij, ustvarjena na odpr-
tih prostorih v naravi z upo-
rabo naravnih materialov 
( les in kamen na primer). 
Umetnik ustvarja v pokraji-
n i , tako da reorganiz ira 
"kaos" z uporabo geomet-
ričnih oblik, ki mu pridejo 
na misel. Krogi in labirinti, 
ki jih lahko občudujemo iz 
hel ikopterja, prikl icujejo 
prazgodovinsko magijo in 
rituale. "Land Art" postane 
dejansko reinterpretacija 
tako imenovane minimalis-
t ične umetnost i (Minimal 
Art). 

N e w Age v s e b u j e nove 
zaznave v č lovekov i 
izkušnji okolja, ki vodijo do 

proučevanja bivalnih četrti 
in do ustvarjanja inova-
t ivnih stavb, narejenih iz 
naravnih materialov, kate-
rih lastnosti jim dovoljujejo 
izkoristiti čiste vire energi-
je. Ambient postane startna 
točka tudi za eksperimenti-
ranje v glasbi. Mnogi avtorji 
(denimo Brian Eno) sinte-
t iz irajo g la sove , ki so v 
sozvoč ju s s v e t o m , ki Jih 
obkroža, s specifičnimi va-
riacijami glede na vrsto am-
bienta. 

New Age je tudi pravi ta-
l i lni lonec , ki povzdiguje 
e tn ične e l emente in zlitje 
različnih kultur. 

Če N e w Age apliciramo 
na m o d n o področje, vidi-
mo, da prinaša enostavne, 
min imal i s t i čne l inije, na-
ravne, lahke materiale, ki 
sijejo v mavričnih barvah in 
raznih bogatih etno vzor-
cih. Prisotno je tudi močno 
p o s n e m a n j e naravnih 
struktur (na primer dreves-
nega lubja in p o d o b n o ) . 
Oblači la so torej č imbo l j 
okoljevarstveno zavedna in 
naravi pri jazna oz iroma 
bl izu . P o s l e d i č n o dajejo 
upanje, da za rešitev planeta 
morebit i le še ni odpeljal 
zadnji vlak. 

B a r b a r a Plaveč 
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pOGOVOR S PTUJSKIM ALPINISTOM ALEKSANDROM VAUPOTIČEM 

Nad oblaki vselet sile soncel 
^rništvo je dejavnost, ki poteka daleč stran od publike. Deli se 
0 več različnih področij in eno med njimi je tudi alpinizem. 
ygrjetno ste že slišali za alpiniste, ki se kakor pajki premikajo 
čez navpične stene, plezajo po snegu in ledu, obenem pa gledajo 
0 svet iz drugačne perspektive. Doživijo nešteto zanimivih 
jgodb, ki so nam na žalost običajno neznane. Kdo ve, kaj jih 
êne iz globokih dolin v vertikalo gorskih vršaeev, kjer so bližje 

^ncu, včasih se prebijajo tudi skozi nevihte, snežne meteže in 
grkanske vetrove. A pogled na drobne cvetice, ptice, ki krožijo 

vrhovi, ali pa srečanje s ponosnimi kozorogi in urnimi gam-
ji lahko odtehta vse napore in nevarnosti, ki jih doživijo med 
,2p(>ni. Pravijo tudi, da šele v gorah spoznaš pravega prijatelja. 

Alpinisti pa ne obiskujejo samo 
domačih sten, občasno se odpravi-
jo na druge konce sveta, kjer poleg 
zanimivih gora spoznavajo tudi 
drugačne dežele in ljudi. Eden 
takšnih gornikov je tudi Ptujčan 
Aleksander Vaupotič, med znan-
ci kar Sandi, ki so ga gore zasvoji-
le že pred mnogimi leti, zadnja 
leta pa vzbuja pozornost z 
odličnimi vzponi, predvsem zim-
skimi, po stenah naših Alp. Poleg 
plezanja se ukvarja tudi z drtigimi 
zanimivimi stvarmi, njegovi pri-
jatelji pa pravijo, da je prav "fajn 
pubec", k^ršnega le redkokje naj-
deš. Kmalu se odpravlja na drugi 
konec sveta, kjer bo izkušnje iz 
naših gora poskušal izkoristiti za 
nov plezalski podvig. Ujeli smo ga 
sredi največjih priprav. Kljub de-
lovnim obveznostim, treningom, 
plezalnim vzponom in še čemu je 

z veseljem povedal nekaj zanimi-
vosti iz svojega gorniškega živl-
jenja. 

# Sandi, najprej nam povej, 
kaj te je sploh pripeljalo v gore? 

Sandi: Že kot otrokii so mi na 
izletih, ki so vodili skozi Go-
renjsko, največjo pozornost vzbu-
jali skalni vrhovi. Kar nisem mo-
gel odvrniti pogleda od njih. Proti 
koncu osnovne šole sem se začel 
ukvarjati s planinarjenjem, ki mi 
je približalo gorski svet. Organizi-
rani planinski izleti so me sčaso-
ma začeli omejevati, saj se je bilo 
preveč treba prilagajati drugim, 
zato sem začel v gore zahajati sam. 
Bilo je čudovito, saj sem se počutil 
svobodnega. Za svoje pohode sem 
vse pogosteje izbiral brezpotja. To 
sem počel, vse dokler nisem spoz-
nal mariborskega alpinista in 
inštruktorja Ljuba Hansela, ki mi 
je dejal, da je takšno početje precej 
nevarno, in mi predlagal, da se 

vpišem v alpinistično šolo, ki je 
prav tisto leto potekala v organi-
zaciji AO Kozjak na Ptuju. Ko 
sem kasneje v okviru te alpinis-
tične šole prvič spoznal plezalst-
vo, mi je postalo jasno, da bo alpi-
nizem postal del mojega življenja. 

# Kaj ti pomeni alpinizem, je 
to zate šport, rekreacija ali pa so 
to nenavadna, celo nevarna 
doživetja? 

Sandi: Alpinizem mi je postal 
način življenja, kajti zahteva cele-
ga človeka, ne dopušča polo-
vičarstva. Alpinizem ne pomeni 

samo plezanja v gorah. Če se 
ukvarjaš z alpinizmom, se to poz-
na v tvojem življenju. Ko treniraš, 
ko zbiraš in urejaš opremo, ko 
zbiraš informacije o vrhovih in 
smereh, ko lu-ejaš fotografije, ko 
se srečuješ z ljudmi... 

# Plezalstvo oz. alpinizem ima 
precej različnih področij. Katera 
so ti najbližje, s katerimi se naj-
raje ukvarjaš? 

Sandi: Zanimiva so mi vsa po-
dročja oziroma oblike alpinizma. 
Najbolje se počutim v dolgih zim-
skih kombiniranih smereh. Pozi-
mi so gore najlepše, čeprav nevar-
nejše in mnogo zahtevnejše kot 
poleti. Prav tako uživam pri ple-
zanju v kopni skali, predvsem v 
dolgih alpskih smereh, kjer pride 
do izraza vzdržljivost. 

# Ukvarjaš se tudi z nekateri-
mi drugimi športi. Kaj te še naj-
bolj veseli poleg alpinizma in 
gora? 

Sandi: Rad se usedem na gorsko 
kolo. Pred leti sem tekmoval, še 
vedno pa se udeležim kakšne re-
kreativne tekme. Pozimi izkoris-
tim del prostega časa za tek na 
smučeh. Nekoliko se ukvarjam 
tudi z jamarstvom in prav sedaj 
ustanavljamo jamarsko sekcijo pri 
Planinskem društvu Ptuj. Zelo 
rad fotografiram, skozi objektiv je 
svet veliko lepši in zanimivejši. 

# In kaj je tisto, kar povezuje 
vse te dejavnosti? 

Sandi: Vse te dejavnosti se ne-
kako dopolnjujejo, saj so vse pove-
zane z naravo. Ob vsem tem je 
zelo pomembno spoznavanje za-
nimivih ljudi. Na teh področjih 
sem spoznal veliko poštenih in 
osebnostno bogatih ljudi. 

# Vsak ima nekakšne cilje, ki 
bi jih rad nekoč dosegel. Kakšni 
so tvoji cilji oziroma želje v alpi-
nizmu? 

Sandi: Posebnih ciljev nimam 
zastavljenih, zato bi raje govoril o 
željah. Zelo si želim, da bi na Ptu-
ju ustanovili samostojen alpinis-
tični odsek in tako ponudili ptuj-
ski mladini možnost aktivnega 
preživljanja prostega časa. Sedaj 
namreč delujemo kot sekcija AO 
Kozjak iz Maribora. Pri plezanju 
si želim ostati vselej v stiku z go-
rami in seveda postopoma iz-
boljševati svoje plezalske sposob-
nosti. Zelo si želim plezati v Južni 
Ameriki, natančneje v Patagoniji. 
Ena večjih želja pa se mi počasi 
uresničuje. To je plezanje v Hima-
laji oziroma stopiti na vrh osemti-
sočaka. 

# Torej se kmalu odpravljaš v 
himalajske gore, ki so za najvišje 
na svetu. Lahko opišeš ta pro-
jekt, odpravo, vaš cilj, kdo vse se 
bo tega udeležil? 

Sandi: Konec poletja se nas 20 
alpinistov iz cele Slovenije od-
pravlja na 8027 metrov visok vrh 
Siša Pangma v Tibetu. Ideja za 
odpravo se je rodila v Mariboru, 
vendar je zaradi velikega zani-
manja kmalu prerasla mariborske 
okvire. Vrh, ki ga želimo osvojiti, 
je edini osemtisočak, ki v celoti 
leži na kitajski strani Himalaje. 
Lotili se bomo severozahodne ste-
ne, v načrtu pa imamo dve smeri: 
angleško, ki pelje po sredini stene 
direktno na vrh, in britansko, ki 
poteka nekoliko bolj desno in 
doseže greben nad steno nekje na 
višini 7000 metrov in nato poteka 
po grebenu do vrha. Odprava bo 
trajala predvidoma dva meseca. 
Najprej se bomo ustavili v Nepa-
lu, kjer bomo uredili vse formal-
nosti in-dovoljenja za odpravo ter 
se deloma tudi klimatizirali, se 

pravi privadili na višino, nato pa 
se odpravili čez mejo s IGtajsko in 
do baznega tabora pod Siša Pang-
mo. 

O Veliko alpinistov obišče Hi-
malajo, Ande in druga visoka 
gorstva. V čem pa se vzponi v 
teh gorstvih razlikujejo od vzpo-
nov v domačih gorah? 

Sandi: V Himalajo se odpravl-
jam prvič, zato o razliki v plezanju 
tam in pri nas ne morem govoriti 
iz svojih izkušenj. Mislim, da v 
Himalaji glavno težavo predstavl-
ja višina, razdalje so večje, razme-
re običajno slabše, mraz, veter ... 
Skratka plezanje v Himalaji 
zahteva precej večji fizični in psi-
hični napor. 

# Takšna odprava v Himalajo 
zahteva veliko finančnih sred-
stev. Kako pa jih udeleženci zbe-
rete? 

Sandi: V Sloveniji je veliko alpi-
nistov, ki bi lahko bili zelo 
uspešni v Himalaji, vendar nikoli 
ne odpotujejo tja, ker ne morejo 
zbrati dovolj den^a . Žal je tokrat 
med njimi tudi Damjan Kar-
ničnik, prijatelj in soplezalec, s 
katerim sva se sijajno ujela in pre-
plezala že veliko lepih in težkih 
smeri. Naša podjetja vse težje 
sponzorirajo takšne projekte, 
čeprav jim lahko prinesejo kar 
precej reklame. Sicer pa se pri nas 
zelo malo vlaga v gorništvo oziro-
ma alpinizem, čeprav je eden na-
juspešnejših slovenskih športov. 
Večina alpinistov sama zbira de-
nar, prepričujejo sponzorje, neka-
teri opravljajo višinska dela in po-
dobno. Vse to seveda vzame precej 
časa, ki bi ga morali porabiti za 
trening pred odpravo. Sam imam 
kar srečo, saj mi veliko ljudi po-
maga pri zbiranju sredstev. Tukaj 
bi omenil Planinsko društvo Ptuj, 
občino Ptuj in še posebej podjetje 
Avto Jarc in njegovega direktorja 
Milana, seveda pa so tukaj še dru-
gi, ki sem jim zelo hvaležen. 
Sredstva zbiramo tudi s prodajo 
razglednic in majic odprave, kar 
lahko interesenti dobijo na PD 
Ptuj, Prešernova 27. Vsakemu, ki 
bo za odpravo prispeval 500 tolar-
jev, pošljemo razglednico iz Hi-
malaje s podpisi vseh članov od-
prave. 

# Kako pa na tvoj odhod v Hi-
malajo gledajo tvoji domači, tvo-
je dekle in prijatelji? 

Sandi: Moja okolica težko spre-
jema takšne podvige. Opažam, da 

ljudje, ki sami ne zahajajo v gore 
oziroma ne plezajo, zelo težko ra-
zumejo in odobravajo takšno 
početje. Najbolje me razume moje 
dekle, čeprav je njej najtežje. 

# Za konec nam zaupaj še 
kakšno nevarno doživetje na 
tvoji gomiški poti. 

Sandi: Z Damjanom sva dožive-
la kar nekaj težkih trenutkov. Ko 
sva letos pozimi v jugovzhodni 
steni Stenarja v Julijskih Alpah 
poskusila preplezati prvenstveno 
smer, so se prej ugodne razmere 
nenadoma spremenile. Plezala sva 
po snegu, prilepljenem na skalo 
navpične stene. Ko sva bila pri-
bližno 150 metrov visoko, se je v 
steno uprlo sonce, zato se je pričel 
sneg taliti in v kosih odpadati od 
stene, za nameček pa so se iz 
zgornjega dela pričeli prožiti pla-
zovi. Varoval sem Damjana, ki je 
plezal čez razmehčan sneg, ta pa 
ni več vzdržal obremenitve in se je 
skupaj z Damjanom odlepil od 
stene. Zgrmel je v globino, klini, 
ki jih je zabijal med plezanjem, pa 
so se pulili eden za drugim. Na 
koncu je vzdržal eden dva metra 
nad varovališčem, Damjan pa je 
obvisel na vrvi kakšnih 20 metrov 
pod menoj. Za napredovanje ni 
bilo več nobenih možnosti, zato 
sva se morala umakniti iz stene, 
pri čemer so naju nenehno zasipa-
vali plazovi. 

# Kateri dogodek pa ti ostaja v 
najlepšem spominu? 

Sandi: Lepih doživetij je v hri-
bih veliko. Že vsak stik z gorami 
je lepo doživetje. Lepo je, ko pre-
magaš steno, ki si jo lahko včasih 
le od daleč z občudovanjem opa-
zoval. Veliko je lepih sten in 
težkih smeri, ki vodijo čez njih. 
Da jih uspeš preplezati, se moraš 
zelo potruditi. Večji je trud, tem 
lepši so občutki na vrhu. Nikjer 
ne moreš doživeti takšnih 
sončnih vzhodov in zahodov, ka-
kor v hribih, pozimi pa je čudovi-
to, ko se iztrgaš iz turobnega 
mestnega smoga in se i^vzpneš 
nad oblake, kjer je svet čisto dru-
gačen. Nad oblaki vselej sije son-
ce. 

Sandi ju lahko le zaželimo, da bi 
mu še velikokrat sijalo sonce, še 
posebej pa v Himalaji, kamor se 
odpravlja konec avgusta S poti po 
daljni deželi bo poleg vzponov za-
gotovo prinesel veliko zanimivih 
zgodb, nekatere pa bo predstavil 
tudi nam. Srečno in na svidenje! 

Boris Strmšek 

Pred Matterhornom 

Sandi Vaupotič 

PISMO IZ NOVE GORICE 

Mllcfova Zala presenetilti 
v Veliki Nedelji pri Ormožu sem si bolj po naključju ogledala 
amatersko gledališko predstavo Jakoba Sketa Miklova Zala. Po 
Ogledu ji še komaj lahko rečem predstava, prej bi si zaslužila iz-

amaterski spektakel. Česa takega res ne vidimo vsak dan. 
^pektakle imajo v Veroni, v svojem amfiteatru, imajo jih v 
I-jubljani v času kulturnega poletja ali poletnega festivala, ima-
jo jih Mariborčani, a da bi videli spektakel na podeželju, tega 
Pa najbrž še nismo doživeli. Bil pa je spektakel v pravem pome-
iiu besede s preko sto igralci in drugimi sodelujočimi. 

Glavni igralci so bili več kot 
odlični, tako Miklova Zala kot 
'^rko in njegov oče, Davorin, 
^ k i paša, Zalin oče in mati in 
^^čina drugih. Občudovala sem 
P''epričljivost konjenikov, ki so 
^••igalopirali na oder, folkloro, ki 

skozi vso predstavo poplesavala 
•koroške plese, skratka ni ga bilo 
'Sralca ali stvari, ki bi bila slabo 
Pripravljena - ozvočenje, svetlob-

efekti, spremljajoča glasba, 
•"av čutil si, da je za vsem tem 

ĵ ka nekoga, ki je izredno sposo-
da drži skupaj vse te nevidne 
Funkcionirale so kot prava, 

''"̂ ava umetnina. Lahko samo 
JjPanio, da bodo prihodnje leto 

Sodelujoči našli moč za kaj po-
dobnega. 

Prav tako je napravilo name vtis 
prizorišče, za katerega so spretno 
izkoristili naravno vaško središče 
med cerkvijo, šolo in nekdaj 
mogočno vaško zgradbo. Cerkve-
ni zvonik je bil imenitno ozadje, 
uporabljen pa je bil tudi za 
zvočne in svetlobne efekte. Ves 
trg je bil ograjen, desno od njega 
je bila "zgrajena" trdnjava, levo 
Miklova domačija, ki si ji lahko 
videl v notranjost, sredi vasi je 
lipa tvorila naraven ambient 
vaškega središča, v ozadju pa so 
se dvigale koroške "planine". 

Nasproti odra so bili številni 
sedeži za občinstvo, ki so bili gra-
jeni stopničasto v obliki pol-
krožnega amfiteatra, kar je še bolj 
dajalo vtis spektalda. Sklepala 

sem, da si je predstavo ogledalo 
številno občinstvo, da pa je bilo 
na vsaki predstavi preko tisoč 
gledalcev, je bilo še bolj prese-
netljivo. Sicer sem videla ljudi 
prihajati, a tudi odhajati, ker ni 
bilo več prostora. Osrednje prizo-
rišče je moralo namreč ostati 
prazno zaradi dvanajstih konjeni-
kov, ki so aktivno sodelovali v 
predstavi. 

Poseben čar predstavi - za tiste, 
ki so to vedeli - je bil tudi obisk 
družine Miki iz avstrijske 
Koroške. Prišli so iz kraja, kjer še 
vedno gojijo običaje, omenjene v 
predstavi, kot na primer zbijanje 
obroča s konja. 

In kdo je bil Jakob Sket, avtor 
dela Miklova Zala? Bil je pril-
jubljen ljudski pisatelj, ki je živel 
v drugi polovici 19. stoletja. 
Samo Koroško bi lahko imenova-
li zibelko slovenske književnosti, 
saj so prav tu nastali prvi zapiski 
v slovenskem jeziku. Ža populari-
zacijo literarnih in drugih del je 
veliko pripomogla založba Mo-
horjeva družba, ki je bila usta-
novljena 1854. leta. Posebno je 
bila zaslužna za širjenje književ-
nosti med preprostimi, zlasti 

kmečkimi bralci. To je bilo tudi 
zelo ugodno okolje za številne 
pisce, med katerimi je bil tudi Ja-
kob Sket, rojen 1852. in pokopan 
1912. leta v Celovcu. Na celovški 
gimnaziji je predaval jezike in bil 
nekaj časa urednik Mohorjeve 
družbe. Napisal je več del, a naj-
bolj se je proslavil prav s povestjo 
iz turških časov, ki je že tedaj do-
segla izreden uspeh. Bila je 
večkrat dramatizirana in je posta-
la ena najbolj priljubljenih ljud-
skih iger na Slovenskem. 

Igralci iz Velike Nedelje so se 
podobno kot Sket hoteli dotakni-
ti čustev gledalcev, kar jim je v 
veliki meri uspelo, kajti ljudje na 
podeželju želijo prav tako kot 
mestni vsaj za konec tedna poza-
biti na vsakodnevno delo in 
skrbi. Nič ni lepšega od gleda-
liške predstave na prostem! Sama 
sem si jih ogledala kar nekaj, od 
Hamleta do Sna kresne noči v 
parku sredi Londona, a morda je 
prav preprostost in iskrenost 
"Miklove Zale" tisto, kar ji daje 
moč vzbujanja čustev pri gledal-
cih, morda celo moč vzbujanja 
narodne zavesti. 

M. Kolenc 
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Kuharski nasveti 
Maline 

Klasična malina je temno rdeče barve, zraven te pa poz-
namo še sorte, ki so črne, čmordeče in bele. Črne maline 
ločimo od robidnic po tem, da jagodo malininega ploda z 
lahkoto ločimo od nastavka peelja. 

Najboljše so oslajene in deko-
rirane s sladko smetano. Nekoli-
ko sladkane so tudi primerne za 
različne nadeve pri sladkih je-
deh, na primer za linško torto iz 
mandljevega testa ali z njimi 
sladice samo krasimo. Skozi 
redko sito pretlačene maline so 
osnova za omako melba. Pri-
merne so za pripravo ledenih 
pen, sladoledov, narastkov in 
šerbetov. Prav tako kot jagode 
jih le redko kuhamo razen za 
pripravo marmelad, džemov in 
želejev. Pri kuhanju maline zgu-
bijo nekaj svojih tipičnih last-
nosti, ki sestavljajo okus. Če jih 
primerjamo z robidnicami, je 
pri robidnicah ravno nasprotno: 
te s kuhanjem pridobijo na aro-
mi. 

Iz malin si lahko pripravimo 
tudi sladice za zahtevnejše gos-
te: malinino šarloto, malinino 
sladko bombo, strjenko, rulado 
in še kaj. Malinina bomba je ses-
tavljena iz malinine rulade. Pri-
pravimo jo tako, da spečemo 
klasični biskvit za rulado. 
Zaželeno je, da pripravite čim 
tanjše biskvitno testo. Ohlajeno 
testo premažete s pretlačenimi 
malinami, ki jih po svojem oku-
su sladkate. Rulado narežete na 
tanke rezine in jih eno zraven 
druge naložite v stekleno skle-

do, ki nima ravnega dna. Rezine 
narezane rulade dobro stisnite, 
da ne bo iztekala krema, ter jih 
premažete z malinino marmela-
do ali džemom. Nato pripravite 
kremo tako, da namočite 6 lis-
tov želatine v hladno vodo. 35 
dekagramov svežih malin ope-
remo in jim dodamo 4 žlice 
sladkorja ter jih zmečkamo v 
pire. Nad soparo stalimo 
namočeno želatino in jo počasi 
prilijemo v pripravljeni pire. 
Nato dodamo 4 decilitre tolčene 
smetane, na hitro premešamo in 
vsipamo v stekleno skledo, 
obloženo z rulado. V kremo 
lahko vmešate tudi cele sadeže 
maline. Na vrhu kremo dobro 
poravnamo in jo postavimo za 2 
do 3 ure v hladilnik. Malinino 
bombo zavrnemo na pladenj, jo 
okrasimo s smetano in malina-
mi ter ponudimo. 

Iz malin si lahko pripravimo 
tudi kis. Maline mu dajo lepo 
barvo in okus. Pripravimo ga 
tako, da 45 dekagramov malin 
operemo in jih damo v nekoliko 
večjo skledo, dodamo malo be-
lega vinskega kisa in jih 
zmečkamo, da izločijo sok. Do-
damo 5 dekagramov sladkorja 
in prilijemo še 400 ml kisa. 
Zmes dobro premešamo, po 
želji precedimo in nalijemo v 

sterilizirane kozarce, zapremo 
in dobro pretresemo. Hranimo 
ga najmanj 2 tedna na hladnem 
in temnem prostoru, da okus 
dozori. Še boljše je, če kis prece-
dite, ko dozori. Če ga niste že 
prej sladkali, mu sladkor doda-
mo sedaj in ga počasi kuhamo 
10 minut. Nato ga ohladimo. 
Napolnimo v poljubne kozarce 
in lahko uporabljamo. 

Iz malin pa si lahko pripravite 
tudi okusen džem. 2,5 do 3 kg 
malin dobro operemo, prebere-
mo in jih osušimo. Nato jih 
damo v večjo posodo, prilijemo 
sok ene limone in jih na zmer-
nem ognju med nenehnim 
mešanjem kuhamo, dokler ne 
izpustijo soka. Nato zmes prev-
remo, znižamo temperaturo in 
kuhamo še 15 do 20 minut. Do-
damo enako količino sladkorja, 
kot imamo sadja. Preden slad-
kor dodamo sadju, ga segrejemo 
v pečici. Mešamo tako dolgo, da 
se stopi. Zvišamo temperaturo 
in kuhamo brez mešanja dobrih 
5 minut oziroma tako dolgo, da 
se zgosti. Posnamemo pene in 
ga nalijemo v segrete kozarce, 
zapremo in označimo. Do upo-
rabe shranjujemo v temnem in 
hladnem prostoru. Namesto 
malin lahko uporabite mešano 
jagodičasto sadje ali samo eno 
vrsto, na primer jagode. Najo-
kusnejši džem dobimo iz 

gozdnih ja-
god. 

Nada 
Pignar, 
učiteljica 

kuharstva 

ši^ka. t,ška 7,5 kg 
28-letni ribič Dušan Petrovič 
iz Ptuja se je 28. junija iz-
redno veselil plena: v ptuj-
skem jezeru je ujel ščuko, 
težko 7,5 kg in dolgo 96 cm. 
Sicer pa to ni edini njegov 
dobri ulov, iz ptujskega jeze-
ra je izvlekel tudi že 35 kg 
krapa. 

MG 

Dušan Petrovič s plenom. 
Foto: B. Lugarič 

PRIPRAVUA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. KLIN. PSIH. 
NEKATERI DRUGI PROBLEMI DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 131. NAD^ 

Staranje in starost 
SPOSOBNOSTI 
STAREJŠIH 

Glede na to, da so telesne in 
duševne sposobnosti starejših 
ljudi dobro obdelane, bi govo-
rili samo o tistih, ki so po-
membne za duševno zdravje 
starejših ljudi. 

Z naraščajočo življenjsko sta-
rostjo nastopijo spremembe v 
raznih organih. Pri tem so gle-
de na starost, ko nastopijo 
tipične organske spremembe, 
velike razlike med posamezni-
mi ljudmi, razlike so tudi gle-
de vrstnega reda prizadetosti 
organov in obsega prizadetos-
ti. Z leti peša vid, ker leča iz-
gubi svojo elastičnost in se ne 
more prilagoditi na gledanje 
na različne razdalje. Čeprav 
pri šestdesetih letih kar 90% 
ljudi slabše vidi, se ta motnja 
da večinoma korigirati z očali. 
Zato je bilo - vsaj do sedaj -
usodnejše pešanje sluha. Na-
glušnost, ki jo srečamo pri 
20,6% starejših ljudi, večkrat 
resno omejuje njihov socialni 
kontakt. Neprijetna je tudi 
vrtoglavica (občasno jo ima 
več kot 50% starejših ljudi). 

ker povzroča strah in negoto-
vost; osebe se na primer bojijo, 
da se bodo zrušile na cesti. 

Izrednega socialnega pome-
na je sposobnost starejših ljudi 
za neomejeno gibanje. Na 
žalost ta sposobnost z leti 
pada. Pri šestdesetih letih že 
več kot 20% starejših ljudi ni 
več sposobno neomejeno se gi-
bati izven hiše. 

Kvaliteta mišljenja in preso-
janja z leti življenja pada (po 
tridesetem letu). Vendar so 
glede tega med starostniki zelo 
velike razlike. Posebno hitro 
naj bi padala sposobnost ab-
straktnega mišljenja. Na drugi 
strani pa poročajo, da četrtina 
ljudi nad sedemdesetim letom 
še vedno dosega ali presega 
povprečje onih pri štiridese-
tih. 

Važen dejavnik, ki odloča o 
kvaliteti mišljenja v starosti, je 
pomnjenje. Ugotovljeno je, da 
si starejši ljudje stvari težje za-
pomninijo in jih hitreje poza-
bijo. Posebno težko si zapom-
nijo in ohranijo novejši spo-
minski material, medtem ko 
spomine na pretekle dogodke, 
na primer iz otroštva, dolgo 
ohranijo. Prav tako si starejši 

ljudje težje zapomnijo števil-
ke. Sposobnost neposrednega 
pomnjenja takega nesmiselne-
ga materiala (številke, črke, 
šifre) doseže vrh okoli dvajse-
tega leta, izraziteje upade po 
tridesetem letu, nakar je upad 
počasnejši. Zaradi peŠanja spo-
mina so starejši večkrat žrtve 
spominskih zmot. Ker se po-: 
leg tega bolje ohranijo prijetni! 
kot neprijetni spomini, se sta-1 
rejšim ljudem zdi, da so bili 
nekoč prijetnejši časi, kot so 
sedaj. 

O sposobnostih učenja je bilo 
že nekaj povedanega. Starejši 
se posebno težko naučijo tistih 
stvari, ki so v nasprotju z že 
ustaljenimi navadami in vse-
binami. To velja tako za 
učenje gibov kot tudi za usva-
janje novih pogledov, pre-
pričanj in stališč. Na drugi 
strani pa avtorji opozarjajo, da 
je treba starejšim pustiti le 
malo več časa, pa dosežejo pri 
učenju enako dobre rezultate 
kot mlajši ljudje. 

Naslednjič pa bomo nadalje-
vali to temo in še kaj povedali 
o drugih sposobnostih sta-
rejših. 

mag. Bojan Šinko 

Zahvala 
Za bolnišnico Ptuj so darovali sredstva: 
Štefan Njivar, Črmlja 18, dobrodelni pris-

pevek 10.000,00 tolarjev; Krešo in Radica 
Benčevič, Kvedrova 4, Ptuj, za otroški odde-
lek namesto cvetja pok. dr. Aljoši Planinšku 
10.000,00 tolarjev; VVZ Ptuj PE Ropznica, 
namesto cvetja pok. dr. Aljoši Planinška za 
otroški oddelek 9,000,00 tolarjev; OŠ Olge 
Meglič, namesto venca pok. Slavi Drobnič 

20,000,00 tolarjev; OŠ Kidričevo, namesto 
cvetja pok, Ivu Tušku 15.000,00 tolarjev; so-
sedje iz Panonske 5, Ptuj, namesto venca 
pok. Angeli Purg 10.000,00 tolarjev; OŠ 
Markovci, namesto venca pok. K. Jurkovič 
10.000,00 tolarjev; ZSSS - sindikat Perutni-
ne, namesto cvetja pok. K, Jurkovič 8.000,00 
tolarjev 

Delavci bolnišnice Ptuj se za prispevana 
finančna sredstva iskreno zahvaljujemo. 

Krvodajalci 
15. JULIJ: Janko Žvegla, Podgorci 
5, Jože Kokovnik, Draženci 16, Pe-
ter Brmež, Ul. Franca Kosca 12, 
Ptuj, Stanko Bosilj, Turški Vrh 98, 
Milan Marinič, Kicar 111/a, Slavko 
Petrovič, Podvinci 2. Janko Kos, 
Zg. Velovlek 22/a, Srečko Mlakar, 
Pacinje 28/a, Anton Hasemali, Zg. 
Hajdina 151. 
17. JULIJ: Milica Korpar, Podgorci 
87/a, Branko Kontarček, Hum 
21/a, Marta Rajh, Mihovce 85, Eli-
zabeta Ferčič, Sobetinci 4, Anton 

Bukšek, Žetale 51, Jože Šegula, 
Potenšak 16, Borut Šegula, 
Juršinci 48, Stanko Janžekovič, 
Prerad 40, Ivan Šegula, Juršinci 
48, Gera Čeh, Podvinci 98/c, Mari-
ja Hameršak, Sp. Velovlek 43, Ciril 
Varga, Puškinova 9, Maribor, Vin-
cenc Cvetko, Hlaponci 53, Jože 
Cvetko, Hlaponci 53/a, Vinko Cvet-
ko, Hlaponci 53, Majda Zmazek, 
Ribiška pot 20, Ptuj, Robert Krajnc, 

j Hlaponci 52, Andreja Leber, Selška 
I c. 30, Ruj, Šmiljan Kovačec, Slomi 

1, Janez Zavec, Zg. Leskovec 9/b, 
Janez Šmigoc, Polenci 46, Peter 

Pišek, Apače 299, Franček Veber, 
Ptujska 2/a, Ormož, Marjan Voda, 
Straža na gori 27, Jože Topoiovec, 
Jablovec 39, Slavko Jerebič, Za-
gorel 21, Mario Geček, Panonska 
5/b, Jože Rojko, Sp. Korena 70, 

i Vekoslav Haladeja, Markovci 42, 
Dragan Demirovič, Zlatoličje 25, 

j Boštjan Forstnerič, Turniška 25, 
Ptuj, Miha Pekiar, Zg. Duplek 53/a, 

I Marjan Puhner, Framska 4, Mari-
I bor, Vesna Komik, llčeva 21, Ptuj, 
I Dušan Dodlek, Apače 296. 
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Kompostišie - vrtni hranilnik 
Bolj ko se poletje preveša v drugo polovico, bolj se v vrtu spre-
minja potreba po rednih opravilih in bolj se preminja njegova 
podoba. V sadovnjaku je iz dneva v dan mogoče nabirati sadje 
z več vrst sadnega drevja, medtem pa opravljamo še nekatera 
zelena opravila, kot so pletev, košnja, redčenje in odstranje-
vanje nepotrebnih poganjkov. V zelenjavnem vrtu dozoreva 
vse več vrtnin in zapušča vrtne gredice, tam k pa jih pridno na-
domeščamo z novimi posevki. Cvetlični del vrta nas ob skrbni 
negi okrasnih rastlin s svojo nenehno spreminjajočo se podo-
bo navdihuje še k nadaljnjemu vrtnarjenju in urejanju zelenega 
bivalnega okolja. 

Ob vseh teh radostih in veselju z 
opravili vvrtu pri negi in pospravilu pri-
delkov nastajajo razni rastlinski ostan-
ki, ki jih je ob izteku vegetacije neke 
kulture in njenem pospravilu vse več. 
Koristno je, da te rastlinske ostanke 
kompostiramo in tako iz njih proizve-
demo nujno potrebno organsko gnoji-
lo za nadaljnje vrtnarjenje. 

V kompostišče odlagamo vse or-
ganske snovi, ki so predvsem rastlin-
skega izvora in ki imajo lastnost, da 
zlahka strohnijo in razpadejo. Vanj ne 
smemo odlagati stekla, gume, plasti-
ke, kovin, pepela neizgorelega prenno-

ga, izločkov psov, mačk in ljudi, pa 
tudi ne ostankov pesticidov. Posebno 
nevarno pa je, če bi v kompost zavrgli 
vložke električnih baterij, saj samo en 
vložek zaradi prisotnosti težkih kovin 
spremeni kompostni kup v strup. 
Večje rastlinske ostanke zrežemo na 
krajše dele ali sesekljamo na poset>-
nih strojih, da v kompostnem kupu hi-
treje in enakomerneje preperevajo. 

Odpadke zlagamo v kup v plasteh v 
višino največ do 1,20 m ali v za to po-
sebej prirejene zaboje kompostnike. 
Kompostnik naj bo sestavljen tako, da 
bo skozi njegove stene dostopen zrak. 

ki je potreben pri trohnenju oziroma 
razpadanju organske snovi. Če kom-
postni kup ali kompostnik ni dovolj 
zračen, v njem namesto trohnenja 
nastaja gnitje, ki je za kompostiranje 
škodljiv proces. 

Na vsakih 10 cm organske snovi 
oziroma odpadkov, ki smo jih vložili v 
kompostnik, posipljemo na kvadratni 
meter površine pest snovi, ki pospeši 
trohnenje in ga obogati s snovmi, ki jih 
v osnovni masi kompostni ka pri-
manjkuje. Priporočljivi dodatki so 
dušična rudninska gnojila za osnovi 
kalcija, kot je nitramonkal, apneni 
prah, kamninska moka, lesni pepel, 
kostna moka ali posebni pripravki za 
pospeševanje zorenja kompostovke. 

S skrbnim kompostiranjem organ-
skih odpadkov iz vrta in gospodinjstva 
ohranjamo čisto in urejeno bivalno ok-
olje, v obliki preperelega komposta pa 
zemlji vračamo humus in rastlinska 
hranila, ki so jih vrtnine iz predhodnih 
vegetacij prav od tod odnesle. 

Ob spreminjanju malega v veliki 
srpan v vrtu še naprej opravljamo dela 

pri negi vrtnin ter jih varujemo pred bo-
leznimi in škodljivci. 

V SADNEM VRTU škropimo jablane 
pred škrlupom v presledkih 10 do 14 
dni s kontaktnimi fungicidi, kot so dit-
hane M 45, pinozeb ali poliram DF. Pri 
sortah, občutljivih na plesen, še naprej 
sproti odstranjujemo plesnive po-
ganjke, drevesa pa škropimo z žveple-
nimi pripravki, pepelinom ali bayleto-
nom. Zdaj je tudi čas za zatiranje ja-
bolčnega zavijača, ki povzroča črvi-
vost sadja, z enim od dotikalnih insek-
ticidov, kot so zolone, reldan ali basu-
din, pri čemer strogo upoštevamo ka-
renčno dobo pripravka. 

V sadovnjaku je še tudi čas za razna 
zelena opravila, opravljamo redno 
košnjo trave in uničujemo plevele. 

V OKRASNEM VRTU na prosto po-
sejemo semena dvoletnih cvetic, iz ka-
terih doma vzgojimo sadike za ozele-
nitev cvetličnih gredic. Sadike spo-
minčic ali mačeh, ki dajejo v jeseni v 
okrasnem vrtu prav prijazno podobo, 
nam bodo prišle prav tudi za zasaditev 
na grobovih, saj jih bodo krasile poz-
no v jesen in še spomladi. 

Zadnje dni julija je še čas za sajenje 
gomoljev gladiol na prosto, kjer bodo 
vzcvetele v jeseni tik pred nastopom 
jesenskih slan. 

Vsem okrasnim rastlinam, ki cveto v 
tema času, še skrbneje sprotno izre-
zujemo odcvetele vejice ali posamez-
ne glavice, da bi rastlina potrebno 
energijo porabila za novo razraščanje 
in tvorbo cvetov, ne pa za tvorbo se-
menice ali plodov. 

V ZELENJAVNEM VRTU visoki 
stročji fižol trgamo vsaj dvakrat na te-
den, ker bo le tako sproti znova cvetel 
in razvijal mlado stročje. 

Kumare za vlaganje obiramo dnev-
no, ker tako pridelamo kakovosten pri-
delek, hkrati pa vzpodbudimo tvorbo 
novih cvetov. Pri sortah kumar za sola-
to pa pazimo, da na vrežah ne pusti-
mo zoreti plodov. Rastlina, ki se 
izčrpava s hranjenjem takih plodov, ne 
bo več cvetela in razvila mladih plo-
dov. 

Paradižnikom, ki so dosegli višino 
opore okrog 130 cm, odtrgamo rastni 
vršiček, da rastlina ne bo več razvijala 
cvetja, že nastavljeni plodovi pa bodo 
nemoteno dorastli in dozoreli. Še ved-
no skrbno odstranjujemo zalistnike, 
tokrat pa se ozrimo tudi po spodnjih 
listih, in če so se ti pričeli sušiti, jih od-
strani nr«. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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iloveinost najprej odpove pri živali 
\ Zrkovcih, ob kanalu Drave, ima svoj novi dom čez 100 
ĵ ivali. Čeprav je ta dom le začasen, je precej boljši, kot so ga 
te živali izkusile v dosedanjem življenju. Vse v svojih 
otožnih očeh nosijo zapisano svojo žalostno usodo. Postale 
so žrtev človeka, ki tega imena ne zasluži več. Že v slabe 
četrt ure, ko je pogovor s tajnico društva za varstvo in proti 
mučenju živali Marijo Miiller nenehno motil telefon, sem 
imela enkratno priložnost spoznati široko paleto delovanja 
društva. Kot nalašč so klicali ljudje, ki so zaradi svoje neo-
sveščenosti, neinformiranosti, nepremišljenosti ali nemar-
nosti tipičen primer, kako se z živalmi ne ravna. 

Poklical je gospod, da bi želel 
priti po psa v azil, in gospe Miil-
ler so se zasvetile oči v upanju, 
da bo lahko oddala kakašno ubo-
go pasjo dušo. Pa je lesk kmalu 
zamrl, saj je gospod izrazil željo, 
da bi imel "takšnega dobrega, 
ostrega, hudega psa", da se ga 
bodo vsi bali, ko bodo šli mimo 
hiše in bo lajal na verigi. V 
društvu niso proti verigi, saj je 
takšno življenje pogosto lahko 
tudi sprejemljivo, če je veriga le 
dovolj dolga in lastnik poskrbi 
za redno gibanje psa. Nato je po-
klicala gospa, ki je dejala, da bo 
pripeljala psa, ker ga pač ne 
more imeti, ker je lovski pes in si 
ona ni predstavljala, kakšen pes 
je to. Niti na misel ji ni prišlo, da 
azil ni pristojen za njeno 
napačno odločitev in da pes ni 

kos obleke, ki jo preprosto 
odvržeš, ko opaziš, da ti ne pris-
taja dovolj dobro. Povedala je, da 
je že bila pri veterinarju in da 
"nesramnež" ni hotel usmrtiti 
njenega nadležnega psa, zato ga 
bo preprosto pripeljala v azil, oni 
pa naj naredijo z njim, kar 
hočejo. Nato je poklicala gospa, 
ki se v ponedeljek odpravlja na 
počitnice, pa v petek še ne ve, kaj 
bo s svojim psom v tem času. 

Zgodbe so resnične in najbrž le 
del deformiranega odnosa, ki ga 
imajo ljudje do živali in seveda 
tudi ljudi. Veliko zgodb lahko 
oskrbniki azila vidijo na 
izmučenih živalih, ki jih je 
srečno naključje pripeljalo k 
njim. Večini živali se v novem 
okolju povrne življenjska ener-
gija, nekateri pa človeških grdo-
bij ne morejo preživeti. Najpre-

tresljivejši je gotovo lep nemški 
ovčar, ki se nenehno vrti v krogu 
in do krvi zgrize svoj rep. Kdo 
ve, kaj se je dogajalo z njim, go-
tovo pa nič dobrega. Najbrž bo 
kar držal izrek Eugena Juriča, ki 
je dejal, da ko je človek spoznal 
človeka, je pes postal njegov naj-
boljši prijatelj. 

Oskrbnik azila Zmago Miiller 
je povedal, da so bili julija ne-
nehno prisotni na Lentu, kjer so 
bili del otroškega Lenta, že tretje 
leto zapored. Obiskovalcem so 
predstavili svoje delo in po-
skušali širiti pozitiven odnos do 
živali. Svojo stran so imeli tudi 
na Internetu, kar je lepa vzpod-
buda, ki jim je dala nov zagon za 
delo. Že pri vstopu v azil je vide-
ti, da ima dobre oskrbnike. Ta-
koj za visoko ograjo so cvetlične 

gredice, lični pesjaki s še lepšimi 
hišicami, karantena, ograjice in 
lesene ograde za divje živali. 
Vsak pes ima v pesjaku okrog 12 
kvadratnih metrov prostora, na-
pajalnik za stalno oskrbo s svežo 
vodo, proti soncu jih varujejo ce-
rade, ki jih je podarila Slovenska 
vojska. Nekoliko manj udobno 
je v starejših pesjakih, kjer je 
manj prostora. Azil ima veliko 
prijateljev, ki skrbijo za to, da 
jim hrane ni treba kupovati. 
Najrazličnejše firme, ki se 
ukvarjajo s prehrano domačih 
ljubljencev, skrbijo za želodčke 
azilskih sirot. Za mačje lepotice 
primakne posladek ribarnica in 
še marsikdo. Dnevno porabijo 
od 70 do 80 kilogramov hrane. 
Veliko je tudi prostovoljcev, ki 
ob sobotah in nedeljah popoldne 
pridejo in odpeljejo pse na spre-

hod. Zato so psi IZ azila navajeni 
na človeško družbo, mačke znajo 
opravljati potrebo v pesek in so 
primerne za življenje v stano-
vanju. Nenehno sodelovanje z 
veterino jim omogoča, da odda-
jajo zdravstveno pregledane in 
zdrave živali. Pogosto se v azilu 
poleg mešančkov s poreklom 
znajdejo tudi čistokrvne živali, 
ki so se jih lastniki naveličali. 
Živalim se v azilu dobro godi, 
nič jim ne manjka - razen člove-
ka, ki se bo posvetil samo njim, 
ki bo skrbel samo za njih in bo 
njihov lastnik. V povprečju jim 
v azilu ni treba ostati dlje kot 70 
dni. Včasih se zgodi, da se žival 
po oddaji novemu lastniku vrne 
v azil, saj člani društva, ki so si v 
10-letnem delovanju izostrili čut 
za živali in ljudi, kontrolirajo, 
kako se njihovim živalim godi, 
ko jih oddajo. Včasih so prisilje-
ni novemu lastniku žival pre-
prosti vzeti. 

Člani društva dobro sodelujejo 

z inšpekcijskimi službami in po-
licijo, tako da pogosto od njih 
dobijo namig in se podajo na te-
ren, kjer rešujejo živali v raz-
ličnih stiskah. 

NASVETJ 
LJUBITELJEM 
ŽIVAU 

Pa še nekaj nasvetov, ki so jih 
za lastnike živali natrosili v ma-
riborskem društvu za varstvo in 
proti mučenju živali: 

Če greste zdoma, ne puščajte 
živali na balkonu, saj boste nare-
dili več slabega kot dobrega. Izz-
vana z dogajanji, ki jih vidi in 
sliši, v njih pa ne more sodelova-
ti, žival laja, joka in zavija do 
onemoglosti. Podobno se psu 
godi v hodniku. V stanovanjskih 
soseskah pa takšno obnašanje 
živali ni dobrodošlo. Zato živali 
namenite osrednji prostor v sta-
novanju, kjer bo odmaknjena od 

zunanjih dogajaj. Žival bo mir-
na, sostanovalci pa zadovoljni. 

Odkar so v mestih sprejeti od-
loki, da morajo lastniki poskrbe-
ti za iztrebke svojih ljubljencev, 
se pojavlja vse večja nestrpnost 
in agresivnost pri ljudeh. Zato 

pospravite za svojo živaljo in ne 
vodite je na sprehod v bližino 
otroških igrišč, saj je takšno de-
janje zares neprimerno in neod-
govorno. Na obeh straneh pa je 
potrebna dobršna mera toleran-
ca. 

Tako kot poskrbite za svoje 
počitnice, je potrebno tudi za 
žival rezervirati pasji hotel vsaj 
mesec dni prej ali pa se dogovo-
riti z osebo, ki bo skrbela za 
vašega ljubljenčka. Če vzamete 
žival na počitnice s seboj, se po-
zanimajte, ali je v vašem hotelu 
zares dobrodošla. Pri vožnji z av-
tomobilom naj ne moli glave 
skozi okno, saj lahko zelo hitro 
dobi vnetje ušes. Pred potovan-
jem poskrbite za vsa potrebna 
cepljenja, za potovanja v tujino 
pa se posvetujte s svojim veteri-
narjem. 

V času poletnih radostih pazi-
te, da ne bodo otroci vodili psa 
na sprehod v močni pripeki in 
da ne bo tekel ob kolesu ali celo 
ob kolesu z motorjem. Takšno 
početje je v vročini za psa lahko 
usodno, saj bo tekel, dokler bo 
zmogel. Neredko pa se takšne 
poletne norčije končajo zelo 
žalostno. 

Če se odločite, da boste v svoj 
dom sprejeli kakšno žival, naj se 
za to odloči vsa družina. Pred 
tem si preberite kakšno knjigo o 
želeni živali ali pasmi in razmis-
lite, ali imate pogoje, ki jih žival 
potrebuje, in ali vam takšen 
značaj živali zares ustreza. Če pa 
v živali vidite tudi kaj več kot le 
statusni simbol, ob katerem so-
sedovi obmolknejo, pa nikar ne 
oklevajte. Oglasite se v azilu, 
kjer vas pričakujejo vsak dan 
med 9. in 11. ter 16. in 18. uro, 
tudi ob koncu tedna in ob praz-
nikih. Za natančnejše informaci-
je pa jih lahko pokličete na tele-
fonsko številkoŠ 13-350. 

viki klemenčič ivanuša 

Marija in Zmago l\/luller z Babsi 

Za muce je lepo poskrbljeno, toda radosti mačjega življenja pač ni za ograjo. Vseh skupaj 
je preko 60 malih, velikih, kratkodlakih, dolgodlakih, tigrastih 

V azilu ^ se sprehaja tudi 
štorklja Špela. 

Tale črni kosmatinec čaka na novega lastnika, ki bo pokazal 
več odgovornosti kot prejšnji. V azilu je 52 psov, prostora pa 
imajo za 30 kosmatincev. 

PTUJ / GNEZDENJE NAVADNE POSTOVKE NA SILOSIH PERUTNINE 

Umetni gnezdi za postavko 
Navadna postovka (Falco tinnunculus) je manjša ujeda 
velikosti skobca. Samec je po hrbtu svetlo ijav, glava in 
rep, na katerem je dobro vidna črna črta, pa sta siva. Prsi 
in trebuh so svetlejši, bledo ijavkasti s številnimi črnimi 
pikami. Samica je manj izrazitih barv kot samec. 

Ornitološki atlas Slovenije 
postovko uvršča med pogoste 
gnezdilce predvsem v seve-
rovzhodni in osrednji Sloveni-
ji. Hrani se z mišmi, žuželkami 
do velikosti bramorja, kuščarji 
in dvoživkami. Njen živl-
jenjski prostor je odprta pokra-
jina z živimi mejami, posamez-
nimi drevesi, naseljuje pa tudi 
robove naselij in gozdov. 
Gnezdi lahko tudi v urbanih 
predelih, predvsem v starejših 
in višjih zgradbah, pa tudi v 
gnezdih vran in srak. Značil-
nost, po kateri se loči od dru-
gih ujed, je, da med lovom leb-
di v zraku, pri čemer hitro za-
mahuje s perutmi, kar lahko 
pri nas opazujemo nad travniki 
ob cestah, in strmoglavi na 
plen z majhne višine. 

V letu 1996 je postovka gnez-
dila v obratu Mešalnica podjet-
ja Perutnina Ptuj. Zaradi neu-
streznosti prostora (gnezdila je 
na železni traverzi pod preho-

dom med silosi) so vsi trije iz-
valjeni mladiči propadli. Tako 
smo člani štajerske sekcije 
Društva za opazovanje in 
proučevanje ptic Slovenije 

(DOPPS) ob gmotni podpori 
Perutnine Ptuj (ta je sponzori-
rala gnezdilnici) namestili na 
silose dve gnezdilnici za pos-
tovko, kup^eni v Nemčiji (iz-
delani v podjetju Schwegler 
naturschutzprodukte), izdelani 
iz posebnih materialov. Gnez-
dilnici sta bili nameščeni 

letošnjo zimo, proti koncu fe-
bruarja, v sredini marca pa je 
postovka že nosila material za 
gnezdo. Izvalili so se trije mla-
diči, ki so bili v času obiska 
(25. maja) puhasti le še po glavi 
in stari vsaj tri tedne. Gnezdo 
so zapustili devetega junija, 
skoraj mesec dni po tem, ko so 
se izvalili. Postovki lovita na 
okoliških travnikih in v sa-
mem obratu Mešalnica. Pod 
gnezdom so bili najdeni ostan-
ki mladega goloba, samice 
mestnega vrabca in voluharja. 
Hrano prinašata ponavadi iz-
menično samec in samica, v 
času obiska pa je bil na gnezdu 
le samec, medtem ko je samica 
krožila okoli. 

Druga gnezdilnica, obrnjena 
proti vzhodu, je ostala žal praz-
na. Po informacijah tam-
kajšnjih uslužbencev se je sa-
mica dva- ali trikrat zadrževala 
ob njenem vhodu. Mogoče je 
drugi par iskal primeren pros-
tor za gnezdenje ali pa se je tu-
kaj zadrževala samica iz prvega 
para, ki gnezdi na zahodni stra-
ni. 

Stalna prisotnost postovke je 
koristna iz vidika problema 
mestnih golobov, ki se tukaj 

zadržujejo. Problem predstavl-
jajo kot prenašalci raznih na-
lezljivih bolezni. Tega skušajo 
v podjetju rešiti z različnimi 
metodami. Navadna postovka 
se z odraslimi golobi ne 
prehranjuje, saj so zanjo preo-
bilen plen, jih pa odvrača njena 
prisotnost. Omenjeni problem 
bi lahko dokončno rešili z na-
mestitvijo gnezdilnic za ujedo, 
predstavnico sokolov - sokola 
selca (Falco peregrinus), kate-
rega glavni vir prehrane pred-
stavljajo golobi. Sokol selec se 
v zimskih mesecih redno 
prehranjuje na Mešalnici in 
tako odganja golobe. V 
letošnjem letu ali v začetku pri-
hodnjega leta člani Štajerske 
sekcije Društva za opazovanje 
in proučevanje ptic Slovenije 
nameravamo ob pomoči Perut-
nine Ptuj omenjeni projekt 
tudi izpeljati. 

V imenu DOPPS se iskreno 
zahvaljujemo vsem, ki ste omo-
gočili in pomagali pri izvedbi 
tega projekta. 

Za DOPPS: 
Luka Korošec, 

Borut Štumberger, 
Damijan Denac 
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IHr^tl ^osiM iKMPe ncrfo^e 
26. dan gasilcev občine Ormož in 110-letnico prostovoljnega 
gasilskega društva Središče ob Dravi so gasilci proslavili 
zelo slovesno. Svečanosti se je udeležilo veliko število gasil-
cev in gostov, ki so prisotnim namenili krajši nagovor. 

Župan in poslanec v DZ Vili 
Trofenik je poleg čestitk gasil-
cem izrekel zahvalo za njihovo 
delo, ki je nosi pomembno pos-
lanstvo tudi na vzgojnem, kul-
turnem in področju varovanja 
narodne identitete. Pred gasilci, 
ki opravljajo javno službo, so 
nove naloge, nove nevarnosti in 
oblike ogroženosti. Dejal je, da 
si v občini prizadevajo zagotovi-
ti sredstva za 22 gasilskih 
društev z 535 gasilci, da pa je 
država s svojimi togimi zakoni 

posegla na organiziranje priredi-
tev, ki so bile pomemben vir za-
gotavljanja sredstev za delovanje 
društev. Predsednik zveze slo-
venskih gasilcev Ernest Oery pa 
je poudaril, da so se gasilci sami 
odločili za svoje delo, in se mora-
jo truditi, da ga opravijo čim 

bolje. Prav tako se morajo pri 
svojem delovanju pripraviti za 
prehod v novo tisočletje. 

Predsednik središkega društva 
Toni Jelovica je na kratko orisal 
zgodovino društva, katerega us-
tanovni zbor je bil 7. marca 
1887. Ustanovitelj in prvi načel-
nik je bil Tomaž Zajnkovič, 
podnačelnik pa Ivan Kočevar. 
Uspeh trdega dela je bil viden že 
v naslednjih letih v naraščanju 
števila članstva in nabavi gasil-
skega orodja in opreme. Izdelali 
so tudi prva društvena pravila v 
slovenskem jeziku, ki so vsebo-
vala takšna slovenska nacional-
na stališča, da so bila kar trikrat 
zavrnjena od avstrijskih oblasti. 
Prva ročna brizgalna je bila v 
Središču že pred ustanovitvijo 
društva, kupila pa jo je takratna 
občina. V naslednjih letih so se-
veda skrbeli za posodobitev 
opreme, zadnjo ročno brizgalno 
pa so kupili 1887 in je bila v upo-
rabi vse do leta 1957. Ker so ime-
li vedno več opreme, so zanjo 
potrebovali primerno spravišče, 
ki so ga dobili v okviru občin-
skih poslopij, leta 1905 pa so tam 
postavili gasilski stolp, ki je bil 
kasneje dograjen in je služil vse 
do 1959. Poleg skrbi za požarno 
varnost se je društvo posvetilo 
kulturno-prosvetnemu udejstvo-
vanju, kar se je odražalo 
predvsem v krepitvi narodne za-
vesti. Prav zaradi nacionalne za-
vesti članov je imelo društvo 
precej težav. V času 1. svetovne 
vojne je bila večina članov pokli-
cana k vojakom, tako da je delo-
vanje društva v tem času pre-
sahnilo. Po vojni so nadaljevali z 

novim zagonom, otepali pa so se 
predvsem s finančnimi težava-
mi. Leta 1930 so kupili avtomo-
bilsko brizgalno v veliki meri s 
pomočjo zapuščine Jakopa Kle-
menčiča ter Franca in Lucije 
Horvat. V 2. svetovni vojni je 
okupator ob umiku uničil gasil-
ski dom in opremo, kar pa je sre-
diškim gasilcem uspelo rešiti, so 
pobrali Bolgari. Središki gasilci 
so tako ostali brez najnujnejšega 
orodja in prostorov. Društvo je 
vojna zelo prizadela, saj so ostali 
brez najaktivnejših članov, ki so 
postali žrtve nasilja, kot borci 
žrtvovali svoja življenja, nekate-
ri pa so morali v izgnanstvo, iz 
katerega se niso več vrnili. 

Vse povojno obdobje je 
društvo bolj ali manj aktivno de-
lovalo, vseskozi pa so jih 
spremljale finančne težave. 
Kljub temu je prebivalcem Sre-
dišča in Godenincev uspelo sezi-
dati nov gasilski dom in nabaviti 
primerno opremo. 

Ob svojem prazniku so gasilci 
pripravili razstavo opreme, do-

kumentov in priznanj, ki so jih 
prejeli v dolgoletnem delovanju. 
Seveda so na slovesnosti podelili 
tudi različna priznanja. Odliko-
vanje za posebne zasluge je pre-
jel Vinko Štefančič iz Ormoža, 
gasilsko odlikovanje 1. stopnje 
Stanko Kocjan iz Ivanjkovcev, 
odlikovanje GZS 3. stopnje Vik-
tor Pučko iz Cvetkovcev, repu-
bliško odlikovanje 3. stopnje 
Štefka Petek s Hardeka, repu-
bliško odlikovanje 2. stopnje Ri-
hard Vaupotič s Hardeka, gasil-
sko odlikovanje 3. stopnje pa 
Stanko Magdič iz Koračic. 
Prostovoljno gasilsko društvo 
Središče ob Dravi je prejelo bro-
nasto plaketo z vgravirano letni-
co, poleg tega pa so bile podelje-
ne po tri gasilske plamenice 2. in 
3. stopnje, sedem občinskih 
priznanj 1. stopnje, 14 plaket ve-
teranom in 42 občinskih priz-
nanj 3. stopnje. 

vki 

Janko Klanjčar je v slikoviti 
opravi prebral razglas iz leta 
1887 - red o ognju in požaru. 

Prostovoljno gasilsko društvo Središče ob Dravi je ob svoji 
110-letnici razvilo nov društveni prapor. 

KOLESARSTVO 

v Novem mestu je na veledromu potekalo državno prvenstvo 
Slovenije v kolesarstvu. Ptujski kolesaiji so se tokrat ponov-
no zelo dobro odrezali, saj prinašajo tri naslove državnih 
prvakov, kar je potrditev njihovega dobrega, predvsem pa 
načrtnega dela. Uspehi so toliko večji, ker vemo, da kolesaiji 
Perutnine Ptuj nimajo možnosti vadbe na veledromu. 

Mlajši mladinci: 200 metrov 
sprint: 4. Gregor Gazvoda, 7. 
Matjaž Finšgar. Zasledovalna 
vožnja 2000 metrov: 2. Gregor 
Gazvoda, 5. Matjaž Finšgar. 
Olimpijski sprint: 3. KK Perut-
nina Ptuj (Matjaž Finšgar, Gre-
gor Gazvoda in Andrej Omulec). 
Ekipna vožnja na 3000 metrov: 
2. KK Perutnina Ptuj (Matjaž 
Finšgar, Gregor Gazvoda, Ma-
tevž Zavec, Andrej Omulec). 
Kriterij- 60 krogov: 3. Gregor 
Gazvoda. Sprint 500 metrov : 6. 
Gregor Gazvoda, 9. Matjaž 
Finšgar. 

Starejši mladinci: sprint 200 
metrov: 3. Matej Marin. Zasle-
dovalna vožnja 3000 m: 5. Matej 
Marin, 6. Jernej Finšgar. Olim-
pijski sprint: 1. mesto KK Per-
utnina Ptuj (Matej Marin, Jernej 
Finšgar, Marjan Kelner). Ekip-
na vožnja 4000 metrov: 1. KK 
Perutnina Ptuj ,(Matej Marin, 
Jernej Finšgar, Rado Rogina in 
Marjan Kelner). Kriterij - 90 
krogov: 3. Marjan Kelner 

ELITE: sprint 200 metrov: 3. 
Miran Kelner. 1000 metrov: 3. 
Miran Kelner. Olimpijski 
sprint: 2. KK Perutnina Ptuj 
(Miran Kelner, Mitja Mahoričin 
Daniel Perša). Ekipna vožnja 
4000 m: 1. KK Perutnina Ptuj 

(Miran Kelner, Mitja Mahorič 
in Danijel Perša). Kriterij - 130 
krogov: 4. Mitja Mahorič, 7. Da-
nijel Perša. 

V nedeljo pa so se kolesarji 
Perutnine udeležili kolesarske 
dirke v Varaždinu. Pri mlajših 
mladincih so vozili 64 kilome-
trov. Šesto mesto je zasedel Mat-
jaž Finšgar. Pri starejših mladin-
cih so vozili 112 kilometrov. 
Drugi je bil Rado Rogina, osmi 
pa Matej Marin. V konkurenci 
Elite so prav tako vozili 112 kilo-
metrov. Tretji je bil Miran Kel-
ner, deveti Mitja Mahorič. 

Danilo Klajnšek 

GRAJENA 

¥mke Igre 

Mi smo močnejši 
Nogometni klub Grajena je tudi letos priredil tradicionalne vaške 

igre. Tekmovalci iz predmestne četrti Grajena, Mestni Vrh, Gra-
jenščak in Štuki so se pomerili v malem nogometu in vlečenju vrvi. 
Tako so se domačini po napornem delavnem tednu sprostili ob 
igrah, dobri glasbi in hrani. Novi predsednik nogometnega kluba 
Grajena Roman Plohi je dejal, da bodo vaške igre nadaljevali in da 
bodo prisluhnil željam nogometnih igralcev. Že to nedeljo pa prire-
jajo pokalno tekmo v velikem nogometu. 

Milan Krajnc 

ŠAHOVSKA RUBRIKA 

Podkrižnik uspešen na SP 
V poljskem mestecu Žaganu se je v nedeljo, 

27. julija, končalo svetovno šahovsko mladin-
sko prvenstvo do 20 let. V konkurenci fantov 
je sodelovalo 78 šahistov, med katerimi je bilo 
kar nekaj velemojstrov. Konkurenca je bila le-
tos najmočnejša doslej, saj se je prvenstva 
udeležilo kar 36 mladih šahistov, katerih ra-
ting presega 2400. 

Slovenijo je zastopal 18-letni Ptujčan Gregor 
Podkrižnik. V prvih kolih je igral precej nepre-
pričljivo, v drugi polovici pa prikazal ves svoj ta-
lent in šahovsko znanje. Po 13 kolih je zbral 6,5 
točke in na koncu delil 37. mesto, kar je 17 mest 
tišje, kot je bil postavljen po ratingu. Zmagal je 
Shaked (ZDA) 9,5 točk, 2. Mirumian (Arm) 9,5 
točk, 3. Banikas (Grč) 9 točk. 

T.Š. 

LESNICA / GRADIJO VAŠKI D O M 

Da leseni Im 
p^ streha 

Krajani Lešnice in Lešniškega Vrha so se že pred tremi leti 
odločili, da si zgradijo vaški dom. Ustanovili so gradbeni od-
bor in pričeli odločno akcijo. Najprej so zbrali les za streho, 
opeko in drugi material, ki lahko čaka. V naslednji fazi je 
sledilo pridobivanje vseh soglasij in dovoljenj. Parcelo so do-
bili v dar od družine Rajh, vendar so za spremembo na-
membnosti državi morali plačati 340.000 tolaijev, to pa je že 
10 odstotkov denaija, ki je letos namenjen za gradnjo doma. 
Z državo so se poskušali nekako dogovoriti, pa ni šlo. 

V soboto je bila prava delovna akcija. Na gradbišču se je 
zbralo okrog 50 prostovoljcev, ki so porabili okrog 5000 opek. 

V začetku letošnjega leta so 
končno lahko pričeli gradnjo. V 
programu krajevne skupnosti 
Ormož imajo za gradnjo namenje-
nih približno 3 milijone tolarjev. 
S tem denarjem poskušajo čim 
bolje gospodariti, kupujejo samo 
material, vsa druga dela so prosto-
voljna. Na ta način želijo čimveč 
zgraditi, že letos naj bi končali 
dela do 3. gradbene faze. Vaški 
dom bo po načrtih sodeč prav 
ličen. Nizko, pritlično zgradbo z 
okoli 130 kvadratnimi metri 
površine bi radi pokrili s strešno 
kri t ino Bramac. To pa bi bilo 
mogoče le, če bi se jim uspelo do-
govoriti za delno sponzorstvo. Če 
bi objekt zidalo podjet je po 
načrtu, bi stal 11,5 milijonov to-
larjev. Prav zato so se odločili za 

samostojno gradnjo z vaščani 
Lešnice in Lešniškega Vrha, na 
pomoč pa priskočijo tudi vsi 
znanci, ki jih poprosijo za pomoč. 
Ludvik Hriberšek, član gradbe-
nega odbora, je povedal, da so z 
odzivom zelo zadovoljni. Da pa 
delavci lahko nemoteno in zado-
voljno delajo, poskrbijo vaščanke, 
ki na domovih pripravljajo hrano, 
tako da se zidarski mojstri ne mo-
rejo pritoževati. 

Danes je tempo življenja lak, da 
se ljudje malo družijo. Vaščani 
Lešnice in Lešniškega Vrha so 
prepričani, da bo druženje v no-
vem domu pripomoglo k prija-
teljstvu in sodelovanju med kraja-
ni in vaščani iz sosednjih vasi. 

vki 

ODBOJKA 

v ženskem odbojkarskem klubu Marsel Ptuj so pričeli pola-
goma zlagati mozaik, ki bo pomenil njihov končni cilj, to pa 
je uvrstitev v prvo žensko odbojkarsko ligo, ki jim je v prete-
kli sezoni ušla za las - manjkala sta samo dva niza. Drugi del 
prvenstva v 1. B ligi so dekleta odigrala zelo dobro. To tek-
movanje jim je služilo kot uign vanje ekipe za naslednjo se-
zono, v kateri so cilji zelo jasni. Igralska zasedba je takšna, 
da jim uvrstitev v 1. ligo ne bi smela uiti. 

O trenutnem stanju v klubu 
smo se pogovarjali s predsedni-
kom ŽOK Marsel Ptuj profesor-
jem Jakobom Rajhom. 

# Lansko sezono vam ni 
uspela uvrstitev v 1. ligo za žen-
ske. Kako bi ocenili uvrstitev 
vaše ekipe, če upoštevamo dejst-
vo, da ste bili novinec v ligi? 

J. Rajh: "Z lansko sezono smo 
bili izredno zadovoljni, če upošte-
vamo dejstvo, da smo v Sloveniji 
dosegli v generalni uvrstitvi deve-
to mesto. Dobili smo dovolj tek-
movalnih izkušenj in predvsem 
dovolj informacij o nasprotnikih." 

# Po vsem tem se je izkrista-
liziral cilj, to je uvrstitev v 1. 
DOL. Je to realnost? 

J. Rajh: "V lanski sezoni smo 
bili zelo blizu tega cilja in upam, 
da nam bo to uspelo v tej tekmo-
valni sezoni." 

# Ste dobili kakšno okrepi-
tev? 

J. Rajh: "Dobili smo podajalko 
Suzano Terbuc iz Celja in mislim, 
da smo z njo veliko pridobili. 
Druge igralke ostanejo vse razen 
Gosakove, ostane tudi trener Na-
gib Zenunovič, ki bo priprave za 
naslednjo sezono pričel 1. avgus-
ta. Želja nam je, da se čim bolje 
pripravimo, in menim, da je uvr-
stitev v prvo slovensko žensko od-
bojkarsko ligo realna." 

V ptujskem Marselu so ponov-
no zasukali rokave, saj bodo poiz-
kušali preiti v elitni slovenski 
ženski odbojkarski razred. Kot je 
to pri n j ih v navadi, vsega ne 
obešajo na veliki zvon, ampak se 
neutrudno predajajo delu, pri 
čemer vsak posameznik ve, 
kakšno nalogo mora opraviti v 
klubu. Prav tako pa ne zanemarja-
jo dela z mladimi, še več, dvigniti 
ga želijo na kakovostnejši nivo. 

Danilo Klajnšek 
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furnir Dravi 
js[ogometni klub Drava je orga-

jjĵ iral mednarodni nogometni 
iiirnir po italijanskem vzorcu, 
ĵ jer so ekipe domače Drave, 
[jrvaškega prvoligaša Zadarko-
ijjerca in avstrijskega deželnega 
ligaša Flavie Solve igrale po 45 
jjiinut. To je bil tudi uradni 
začetek nove nogometne sezone 
jja Ptuju, ko so se okoli 350 gle-
dalcem prvič predstavili domači 
jjogometaši, ki so se za naslednjo 
tekmovalno sezono močno okre-
pili. Za Dravo zaradi poškodb 
jiista zaigrala Igor Poznič in Sil-
vo Plošnik, vratar Riki Lešnik 
pa je bil odsoten. 
V prvem srečanju sta se pome-

rila Drava in Zadarkomerc. 
gostje so se predstavili kot zelo 
čvrsta, predvsem pa fizično zelo 
dobro pripravljena ekipa. 
Domači nogometaši so zaigrali 
odprto, kar se je pokazalo za do-
bro. V vodstvu so prišli domači 
nogometaši z zadetkom Milan 
Emeršiča, ki je zatem imel še dve 
izredne priložnosti. Gostje so iz-
koristili napako v obrambi Dra-
ve in Galešič je uspel izenačiti. 
V drugem srečanju se je avstrij-

ski ligaš Flavia Solva dobro upi-
ral renomiranim gostom iz 
Hrvaške, ki so zmagali z 2:L Na 
koncu je zmagovalca odločila 
boljša telesna pripravljenost 
igralcev Zadarkomerca. 
V tretjem srečanju med Dravo 

in Flavio Solvo je bilo do 20 mi-
nute izenačena igra. Nato pa je 
kapetan domačih, Milan 
Emeršič povedel domače v zas-
luženo vodstvo. Do konca sta za-
dela še Vesenjak in Milan 
Emeršič. Z zmago 3:0, so nogo-
metaši Drave zasluženo osvojili 

prvo mesto. 
Najboljši strelec je bil Milan 

Emeršič (Drava) s tremi zadetki. 
Drava je nastopila v postavi: 

Starovlasnik, Koren, Fanedl, 
Tomaž Vršič, Karanovič, Hot-
ko, Pranjič, Kmetec, Emeršič, 
Volk, Belec. Nastopili so še: 
Golob, Vesenjak, Kovačec, 
Bezjak, Krajnc, Pučko, Bratec. 

Vsa srečanja so vodili sodniki: 
Gorazd Kodrič, Robert Segula 
in Robert Krajnc. 

Danilo Klajnšek 

DRAVA - PRIMORJE 
5:6 (0:0,0:0) 

STRELCI iz 11 m: 1:0 Kara-
novič, 1:1 Stanič, 2:1 Vesenjak, 
2:2 Sculac, 3:2 Hotko, 3:3 
Poljšak, 4:3 Emeršič, 4:4 
Lučič, 5:4 T. Vršič, 5:5 Zelko, 
5:6 Mulahmetovič. 

DRAVA : Starovlasnik, Volk, 
Fanedl, A. Vršič, Karanovič, T. 
Vršič, Pučko, Pranjič (Koren), 
Emeršič, Vogrinec (Vesenjak), 
Kmetec (Hotko). 

V šestnajstini tekmovanja za 
pokal NZ Slovenije je bilo najza-
nimivejše srečanje na Ptuju. 
Skoda, da v Dravi niso uspeli 
pridobiti certifikata iz Hrvaške 
in Portugalske za Roberta Belca 
in Igorja Pozniča. V prvem 
polčasu je bila igra enakovredna 
in je potekala med obema kazen-
skima prostoroma. Najlepšo pri-
ložnost za zadetek so imeli gost-
je, vendar je strel Zlogarja s pe-
tih metrov domači vratar 
uspešno zaustavil. V drugem 
delu srečanja se je ponudila pri-
ložnost domačemu napadalcu 
Emeršiču. Njegov natančni strel 
z 20 metrov pa je gostujoči vratar 
odbil, kar je bilo dovolj, da je 
obramba Primorja razčistila ne-
varnost za svoja vrata. V 54. mi-
nuti je nevarno streljal Pučko, 

vendar njegov strel ni bil na-
tančen. Gostje so imeli dva 
prečnika: v 57. in 64. minuti. Po 
tem so imeli več od igre, vendar 
je pri njihovih strelih in pri-
ložnostih vedno dobro posredo-
val domači vratar Starovlasnik, 
ki je v 77. minuti uspel zadržati 
izredno nevaren^ strel gostu-
jočega napadalca Želka. 

Po neodločenem izidu v regu-
larnem delu sta ekipi igrala dva 
podaljška po petnajst minut. 
Toda tudi po tem delu ni padla 
odločitev, zato so streljali enajst-
metrovke, pri katerih pa so več 
sreče imeli igralci prvoligaša iz 
Ajdovščine in se s težko in 
srečno zmago uvrstili v nadaljnji 
krog pokalnega tekmovanja za 
pokal NZ Slovenije. 

Danilo Klajnšek 

ALUMINIJ - SET 
VEVČE 0:5 (0:4) 

Novi prvoligaši iz Ljubljane so 
200 gledalcem in zlasti domačim 
nogometašem, novim članom 
druge lige, takoj v začetku tekme 
šestnajstine finala pokala Nogo-
metne zveze Slovenije pokazali, 
da so zasluženo uvrščeni v prvo 
ligo. Z agresivno, hitro in igro 
na visoki tehnični ravni so že v 
slabih desetih minutah zabili 
dva zadetka, nato pa do polčasa 
še dva. Domačini, ki so nastopili 
brez okrepitev, po drugi strani 
pa imajo "v nogah" precej manj 
treningov od Ljubljančanov, se 
nikakor niso mogli upirati tako, 
kot so ljubitelji nogometa 
pričakovali. Nekoliko bolje je 
bilo v drugem polčasu, ko so zai-
grali agresivneje, vendar pa še 
vedno premalo za ugodnejši izid. 
Čeprav po takšni tekmi ne gre 
soditi realne moči, čaka Ki-
dričane v drugi ligi težko delo. 
Res pa je tudi, da povprečje dru-
ge lige ni bistveno močnejše od 
Aluminija. 

ALUMINIJ: Leopold Šmi-
goc, Kristofič, Krajnc, Grba-
vac, Miran Emeršič, Fridl 
(Jože Šmigoc), Hertiš (Habja-
nič), Boškovič, Ivančič, Roz-
man, Gojkošek. 

I.k. 

TURNIR V VIDMU 
Nogometni klub Videm bo v 

soboto in nedeljo, 2. in 3. avgus-
ta, ob 12. uri organiziral nogo-
metni turnir, na katerem bo so-
delovalo šest ekip, ki tekmujejo 
v 1. ligi MNZ Ptuj: Gerečja vas, 
Hajdina, Stojnci, Dornava, Slo-
venja vas in Videm. Ekipe bodo 
razporejene v dve skupini po tri 
ekipe in bodo igrale vsaka z vsa-
ko. V prvi skupini so Hajdina, 
Slovenja vas in Stojnci, v drugi 
pa Videm, Dornava in Gerečja 
vas. Vsekakor turnir, ki je vre-
den ogleda, saj se bodo pomerile 
praktično najboljše ekipe iz lige 
MNZ Ptuj. 

Danilo Klajnšek 

PADALSTVO 

Pfv/ccifif celo pred Lešiani! 
v Novem mestu je bilo od 17. do 20. julija 7. člansko in mladin-

sko padalsko tekmovanje, na katerem so se izkazali tako člani kot 
še posebej mladinci Aerokluba Ptuj. 

V skupinskih skokih na cilj je p -vaj)tujska članska ekipa Mir-
ko Vršič, Igor Glažar, Aleksander Cuš, Gorazd Vindiš in Mi-
lan Jurič osvojila drugo mesto za ekipo ALC MONT. Razlika je 
bila le 4 centimetre. Med posamezniki je bil Aleksander Čuš z 11 
centimetri četrti, Gorazd Vindiš pa s 13 peti. V figurativnih sko-
kih je bil Igor Glažar sedmi, Gorazd Vindiš pa deveti. V general-
ni uvrstitvi posameznikov je Gorazd Vindiš osvojil peto mesto, 
Igor Glažar sedmo, Mirko Vršič pa deveto. 

Pri mladincih je Gorazd Vindiš zmagal v disciplini figurativ-
nih skokov, Janžekovič pa je bil peti. Še boljši so bili mladi 
Ptujčani v skokih na cilj, saj je Vindiš osvojil prvo, Kostanjevec 
drugo mesto, od četrtega do šestega pa so se uvrstili Jurič, Balta 
in Janžekovič. Gorazd Vindiš je seveda tudi skupni zmagovalec 
med mladinci, tretje mesto pa sta si razdelila Kostanjevec in 
Jurič. Mladi rod Ptujčanov Je tako krepko prekosil Leščane! 

V generalni uvrstitvi ekip je zmagala ekipa ALC MONT pred 
Ptujem in ekipo ALC ELAN, mlada ptujska ekipa pa je peta. 

I.k. 

STRELSTVO 
Za pokal Ptuja 

v počastitev praznika občine Ptuj 5. avgusta or-
ganizira Strelska družina Ptuj 2. avgusta ob 9. uri 
veliko strelsko tekmovanje z revolverjem in 
pištolo velikega kalibra za pokal Ptuja na stre-
lišču v Babusekovi grabi. Tekmovanje bo pote-
kalo pod pokroviteljstvom župana občine Ptuj in 
generalnim sponzorjem - Trgovskim podjetjem 
Petlja Ptuj. Ekipni favoriti tekmovanja so zraven 
gostiteljev, ekipe SD Ptuj, še strelci SD Policist 
Maribor in SD Dušan Poženel iz Rečice. 

SI 

MLAJŠI MLADINCI V 
CERKLJE 

Najmlajši slovenski strelci so poklicani v polet-
no šolo streljanja v Cerklje. Spoznavanje s strel-

janjem z zračnim orožjem bo od 20. do 25. avgus-
ta. Najštevilčnejši so mlajši mladinci SD Ptuj. 
Poklicani so državni reprezentant in športnik 
mladinskega razreda Robert Šimenko ler zmago-
valca mladinske dopisne lige Matija Potočnik in 
Marjan Gril. Vabilo za poletno šolo streljanja je 
prejel tudi trener mlajših mladincev SD Ptuj 
Jože Malek. 

SI 

POPRAVEK 
Ko smo v prejšnji številki poročali o rezultatih 

z državnega prvenstva, smo pri poročanju z ne-
deljske tekme nepravilno dvakrat zapisali SD 
Ptuj, v resnici pa se druga ekipa iz Ptuja, v kateri 
so bili Danilo Janžekovič, Ludvik Pšajd ml. in 
Zvonko Mlakar, imenuje SD MIP Ptuj. Za napa-
ko se opravičujemo. 

Uredništvo 

KASASTVO / ZADNJA PREIZKUŠNJA PRED SOBOTNIM DERBIJEM 

Jože Sagai ̂  ivnak Liutomera 
TROJNO ZMAGOSLAVJE PREKAUENEGA VOZNIKA IN DVA POKALA ZA EVROP-
SKEGA PRVAKA MARKA SLAVIČA - KAR SEDEM ZMAG OD OSMIH SO POBRALI 
UUTOMERČANI 

Na ljutomerskem hipodromu 
je bila minulo nedeljo pred več 
kot tisočglavo nnožico zanimiva 
konjeniška prireditev z osmimi 
kasaškimi dirkami. To je bila 
hkrati zadnja generalka pred 
letošnjim 7. slovenskim 
kasaškim derbijem, ki bo to so-
boto, 2. avgusta, ob 15. uri na 
ljubljanskih Stožicah. 

V Ljutomeru so v nedeljo bles-
teli domači kasači in njihovi 
vozniki, ki so na dobro pripravl-
jeni progi v lepem, sončnem vre-
menu prikazali dobro pripravlje-
nost in taktično zrele vožnje. 
Prijavljenih je bilo 75 konjev, 
kar 44 iz domačega kluba. Junak 
dneva je bil Jože Sagaj st., ki je 
dobil tri prva mesta, njegov 
mlajši sin Jože pa je osvojil 3. 
mesto, kar je velik športni uspeh 
tega izkušenega rejca in voznika. 
Naj omenimo še to, da so morali 

start zadnje, hitre dirke na trak 
trikrat ponavljati. Sojenje je bilo 
korektno, gledalci pa v glavnem 
zadovoljni. 

Rezultati dirk iz Ljutomera: L 
dirka, avtostart za 2-letne 
kasače, 1600 m: 1. Mister Lobell 
(Sagaj, Ljutomer) 1:23,0, 2. 
Veno (Kolar, Ljutomer) 1:23,1 
in 3. Abarta (Jureš, Ljutomer) 
1:24,1; 2. dirka, avtostart za 3-4-
letne kasače, 1600 m, zaslužek 
do 120 tisoč SIT: 1. Labamba 
(Špindler, Ljutomer) 1:20,5, 2. 
Fao Lobell (Humek, Šentjernej) 
1:20,6 in 3. Lisko Lobell (Erja-
vec, Ljutomer) 1:20,9 - vsi so do-
segli osebne rekorde; 3. dirka, 
avtostart za 3-5-letne kasače, 
1600 m, zaslužek do 250 tisoč 
SIT: 1. Ida MS (Slavič, Ljuto-
mer) 1:20,7, 2. Liktor Lobell 
(Seršen, Ljutomer) 1:20,7 in 3. 
Dukan MS (Mars, Krško) 
1:20,7; 4. dirka, avtostart za 3-
12-letne kasače, 1600 m, zas-
lužek do 400 tisoč SIT: 1. Vister 
(Sagaj, Ljutomer) 1:19,9, 2. Fa-
bian (Slana, Ljutomer) 1:20,0 in 
3. Lelija II. (Jureš, Ljutomer) 
1:20,2 - vsi so dosegli osebne re-
korde; 5. dirka, avtostart za 3-
12-letne kasače, 1600 m, zas-

lužek do 550 tisoč SIT: 1. Lamex 
B (Lucič, Krško) 1:19,0, 2. Sin-
dy (Zan, Ljubljana) 1:19,2 in 3. 
Agil (Antonič, Šentjernej) 
1:19,8; 6. dirka, avtostart za 3-
12-letne kasače, 1600 m, zas-
lužek do 800 tisoč SIT: 1. De-
mos MS (Slavič, Ljutomer) 
1:18,4, 2. Armena (Marinšek, 
Brdo) 1:19,4 in 3. Koran Keysto-
ne (Tramšek, Slovenske gorice) 
1:19,8; 7. dirka, avtostart za 3-
12-letne kasače, 1600 m, zas-
lužek do 1,2 milijona SIT: 1. 
Rosso B (Crnkovič, Ljutomer) 
1:17,7 - najboljši čas dneva in 
osebni rekord, 2. Amita (Jureš, 
Ljutomer) 1:18,3 in 3. Anihila 
(Jože Sagaj ml., Ljutomer) 
1:18,3; 8. dirka, start s traka za 
domače in uvožene konje, 1600 
m: 1. Duras (Sagaj, Ljutomer) 
1:18,1, 2. Lenta (Lovrenčič, Ma-
ribor) 1:19,5 in 3. Somebody 
Lied (Žan, Ljubljana) 1:18,4 - na 
startu je imela 40 m dodatka. 

Naslednja kasaška preizkušnja 
s prestižnim slovenskim 
kasaškim derbijem bo 2. avgusta 
v Ljubljani. 

M.Toš 

ATLETIKA 

Golob uspešen 
med veterani 

v Južnoafriški republiki je 
bilo 12. svetovno veteransko 
atletsko prvenstvo. V sloven-
ski vrsti je nastopil tudi Ivan 
Golob iz Ormoža, član ptuj-
skega tekaškega kluba Mara-
ton, in v maratonu osvojil 
osmo mesto v svoji starostni 
kategoriji. Slovenci so kot 
ekipa v maratonu osvojili 
srebrno medaljo. 

I.k. 

2. TEK NA BORI 
športna zveza Gorišnica je 

uspešno izvedla drugi tek na 
Bori. Na 5421 metrov dolgi 
progi s startom v Gajevcih in 
ciljem na Borlu je nastopilo 
28 tekmovalcev. Na cilju je 
tekmovalce kljub slabemu 
vremenu pričakalo veliko 
gledalcev. 
Rezultati: 1. Alen Horvat, TK 
Gorišnica, 2. Bojan Bratkovič, 
Lenart, 3. Miha Svržnjak. TK 
Maraton. Ekipno: 1. TK 
Gorišnica, 2. RK Pyramidia, 3. 
Formin 

Danilo Klajnšek 

PLAVANJE / MIADINSKO DRŽAVNO 
PRVENSTVO 

KološlievI srebro 
na 100 m delfin 

Od 25. do 27, julija je v Kamni-
ku potekalo kadetsko in mladin-
sko državno prvenstvo v plavan-
ju. Bojana Kološič je kot edina 
predstavnica PK Terme Ptuj 
med leto starejšimi plavalkami 
dosegla odlične naslednje uvr-
stitve. 

V soboto, 26. julija, je plavala 
100 m delfin in s časom 1:09,19 
zasedla 2. mesto, kar je tudi njen 
osebni rekord ter za 32 stotink 
sekunde zgrešila 1. mesto. S tem 
2. mestom si je priborila državni 
status športnice in se je od zim-
skega DP popravila v tej disci-
plini kar za 3 sekunde, kar je ve-

lik napredek in samo pojasnuje 
kakovostno načrtovano delo 
skozi celotno plavalno sezono. 
Naslednji dan je bila na sporedu 
disciplina 200 m delfin, kjer je 
Bojana plavala nekoliko slabše 
od pričakovanega ter je s časom 
2:33,68 zasedla 4. mesto. 

Sedaj Bojano čaka še absolutno 
DP, ki bo potekalo prav tako v 
Kamniku od 8. do 10. avgusta. 
Od nje v klubu pričakujejo A fi-
nale in novi osebni rekordi. 

Dragutin Kološič 
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LUJZEK 
Dober den vsoki den! Sedim pod 

brajdami in pišem. Oči mifkuper 
lezejo, saj je za menoj boj krotka 
noč. Z Mico sma bla na prazniki 
gospodinj in gospodinjcov v 
Juršincih. Kak je dišalo na raz-
stavi po dobrotah, naretih iz raz-
ličnih vrst sadja! Dvorana v lov-
skem dumi blapuna dišečih sadov 
pridnih ženskih rok. Toto gospo-
dinjsko društvo mi je resen zlo 
simptomatično in sen sklena, da 
bom tudi jaz jihov član. Če že ne 
zavolo drugega pa zavolo toga, 
ker me Mica večkrot z nudlvale-
kom ali pa z burklo okoli mize in 
voglov pregoja. Mon pa tudi 
določene kulinarične sposobnosti 
Ven segreti toplo vodo, skuhati 
hrenovko tak, ke mi poči, spražti 
jajca tak, ke se v renglo zasmodi-
jo, in mleko skuhati tak, ke mi 
prek odide. V glavnem sen pa zlo 

dober jedec oziroma uničevalec 
vsega dobrega, kaj moja Mica 
skuha. Od vsega dobrega man naj-
rajši svinjsko, kureqo in žensko in 
vinsko. Ženske sicer še nibene ne-
sen poja, če glih mi Mica skoro 
vsoki den provi: - Ne žeri me več, 
dedfrdamani! 

Tak vam je to. Moren vam še po-
vedati, da bla v Juršincih tudi 
kmečka gospodija Trezika, kije 
vredik ženska s kosmotirrd nogami 
in lulekom med njimi. S^aj vete, 
kak smo včosik pravli: -Če bi nas 
stric tisto mel^ te bi teta bili Ali 
pa obratno: -Če bi naša teta tisto 
mela, te bi stric bila. 

Gremo dale za iste pare, kak smo 
včosik pravli. Zaj par več nema-
rno, pač pa mamo stotine od tola-
ra. Saj totemi našemi tolari niti ne 
gre tak slabo in mu dobro stoji, 
celo tak dobro, ke včosik celo teto 
marko nategne. Še boljše pa bi 
bilo, če bi meja vrednost vejkega 
brata dolara. Pa bodimo zado-
voljni s tem, kaj imamo, si pač kaj 
drugega najbrž tudi ne zaslužimo. 

O politiki pa gnes nič dobrega in 
nič slabega. Ptučanom želim vse 
najbojše ob občinskem prazniki 
Popudne grema z Mico na veseli-
co. Včosik smo rekli: Auf-biks, kri 
v luft, čreva pa rm plot... In smo 
bežali domu! 

Srečno, vaš LUJZEK 

Vroče sonce in valujoče morje sta 
me omamila, da sem se odpravil na 
dopust. Glasbena industrija pa prak-
tično nima nikoli dopusta, saj vsak 
teden pošlje na police s ploščami ne-
kaj vročih novosti. 

Ameriška vokalna skupina ALL 4 
ONE je priredila čudovito balado I 
Swear, ki jo je v originalu v country 
verziji pel John Michael Montgome-
ry. Soul kvartet ponovno prepeva 
večglasno soul balado I TURN TO 
YOU 

NATALIE GOLE, hčerka legen-
darnega Nata Kinga Golea, je svojo 
pevsko pot začela že pri 11 letih. NA-
TALIE je tipična predstavnica soul 
glasbe (soul je črnska glasba, ki jo pe-
vec odpoje s posebnim občutkom in 
dušo) in predstavlja tipično soul ba-
lado A SMILE L I K E YOURS 

ki temelji na izrednih gla-
sovnih kvalitetah pevke. 

Britanskega pevca Omarja se neka-
teri bralci spominjate po izredni po-
pevki There 's nothing Like this. 
Omar kar štiri leta ni snemal glasbe, 
saj je študiral petje. Kako je študiral, 
lahko sami ocenite v popevki SAY 
NOTHIN' 

v ZDA poteka prava mala vojna 
med rap sceno z vzhoda in zahoda. 

Sovraštvo je prerastlo že vse meje in 
v zadnjem letu sta bila ustreljena dva 
super popularna raperja: 2 Pac in 
Notorious BIG. Trenutno največji 
svetovni hit Fll be Missing you izva-
jalcev Puff Daddy & Faith Evans & 
112, posvečen pa je Notorious Bigu, 
ki so ga ustrelili v februarju letos. 
Privlačen rap trio sestavljajo NOTO-
RIOUS BIG & P U F F DADDV & 
MASE s posthumno izdajo komada 
MO MONEV MO PROBLEMS 

ki se v glasbeni podlagi 
naslanja na komad Tm Coming out 
pevke Diane Ross. 

Pravi "boom" pa je pred dvema me-
secema naredila skupina WU TANG 
GLAN s svojim albumom Wu Tang 
Forever, ki so ga prodali že v več kot 
2 milijonih kopijah. Pravi rap WU 
TANG GLAN promovirajo tudi s 
singlom z naslovom T R I U M P H 

Fi lm Noth ing to Lose dokaj 
uspešno vrt i jo v ZDA, vendar je 
uspešnejši kot film reper Goolio s 
svojim filmskim hitom G U when U 
get there. S filmskega albuma pa pri-
haja še en vroč hit: NOT TONIGHT 

ki ga izvajajo same vroče 
temnopolte (ženske) pevke L I L 
KIM & DA BRAT & LEFT EVE & 
MISSY E L I O T T and ANGIE 
MARTINEZ. 

Britanska studijska skupina LIVI-
N'JOY je množice dvignila na noge 
po diskotekah s komadom Dreamer. 
LIVIN' JOY so sanjali tudi, da bo 
njihov novi standardni plesni ko-
mad DEEP IN YOU ( * * * ) velik 
hit. 

DANNII MINOGUE je seveda se-
stra bolj znane in uspešnejše Kylie. 
Za ljubitelje Kylie Minogue naj naja-
vim, da bo pevka izdala novo pesem 
Do it yourself enkrat v oktobru in da 
se je iz pop vod podala v pop/rock 
vode. DANNII pa ostaja pri sodobni 
plesni glasbi, ki jo promovira s ko-
madom A L L I WANNA DO 

Avstralski pevec PETER ANDRE 
je zaslovel lansko poletje s super regi 
komadom Mysterious Girl. Mladi, 
mišičasti PETER je pripravil še eno 
potencialno uspešnico ALL ABO-
UT US v njej pa sodeluje 
tudi reper Little Bo Peep. 

Nemški pop/rock band FOOL'S 
GARDEN sem v začetku primerjal 
celo s skupino The Police, saj je bila 
prva njihova pesem Lemon Tree 
zelo podobna glasbi slavne skupine. 
FOOL'S GARDEN pa v svoji novi 
skladbi WHY D I D SHE GO 

čakajo na različne stvari 
in za to pop/rock skladbo bi lahko 
zapisal, da je dokaj dolgočasna. 

David Breznik 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

a^Mladi dopisniki 
METUU V ŠOLI 

Bil je lep ponedeljek. 
Metulj je vstal in se oblekel. Pogla-
dil si je pisana krilca. Poletel je v 
šolo. V razredu je imel prijatelje. 
Prvo uro so imeli matematiko. Pri 
matematiki so se učili poštevanko 
števila 7. Drugo uro so se učili o na-
ravi. Tovarišica ga je vprašala, s čim 
metulji srkajo sladko medičino. Re-
kel je, da z rilčkom. V redovalnico je 
dobil petico. Metul j je bil vesel. 
Pouka je bilo konec. Metulj je odle-
tel proti domu. Med potjo pa je letal 
s cveta na cvet in srkal sladko 
medičino. 
Tako je metulj preživel lep ponedel-
jek. 

Vanja Terbuc, 2. b, 
OŠ Dornava 

PROMETNI ZNAK 
PRIPOVEDUJE 
Nekoč je živel prometni znak Ivan, 
ki je bil zelo zgovoren in je mimoi-
dočim rad pripovedoval zgodbe o 
tem, kaj vse je že doživel. Najraje je 
vedno pripovedoval o stričku Jane-

zu,ki je skora j povozil ubogega 
Jurčka, ker ni bil dovolj previden. 
"Takrat sem požugal s prstom in jez-
no pogledal Janeza!" je rekel hudo-
mušno Ivan. Tako je rešil življenje 
ubogega Jurčka in opozoril nepre-
vidnega voznika. 
V svojem dolgem življenju je rešil 
na tisoče otrok in odraslih. 
Pred dnevi pa so ga odpeljali na od-
pad, ker je bil star in utrujen. Tam 
je srečal tudi druge prometne znake 
ter jim z veseljem pripovedoval o 
svojih dogodivščinah. In še danes 
pripoveduje, na vsakem koraku, le 
prisluhniti mu morate! 

Jana Bedrač, 3. a, 
OŠ Ljudski vrt 

MOJA PRVA 
VOŽNJA S KOLESOM 
Nekega dne sem si zaželela, da bi se 
naučila voziti brez pomožnih ko-

lesc. Želja se mi je izpolnila in očka 
mi je snel kolesca. V prvem preizku-
su mi je šlo še slabo, zato me je mo-
ral držati. V drugem preizkusu pa 
me je nenadoma izpustil, in ko sem 
se ustavila, mi je povedal, da sem 
peljala sama, brez njegove pomoči. 
Te besede so me tako razveselile, da 
sem kar naprej in naprej poskušala. 
Tako sem se naučila zelo dobro in 
spretno voziti. Tako se še vozim da-
nes in si želim, da bi z odličnim 
uspehom opravila kolesarski izpit. 

Tarnata Kostevc, 3. a, 
OŠ Ljudski vrt 

SREDI VELEMESTA 
Stopila sem iz vlaka in se podala na 
pot. Svetlo sonce mi je svetilo narav-
nost v zaspan obraz. 
V živahno mesto sem prišla, da bi si 
ogledala znameni tos t i in velike 
trgovine z vsemogočo reklamo. Pol-
na radosti sem hodila med ozkimi 

ulicami, obdanimi z visokimi stav-
bami. Vsaka zgradba ima svojo 
značilnost. Ena je polna zelenja na 
širokih okenskih policah in balko-
nih, druga je stara, okrušena, samot-
na ... Ob pogledu na to mesto se v 
človeku vzbudi velika pozornost 
tudi na pisano množico ljudi. Ravno 
v tem občudujočem trenutku se pro-
ti meni požene suh, velik gospod. 
Občutek imam, da je izgubljen, pre-
strašen. Z mogočnim glasom me 
vpraša, kje bi najhitreje prišel do go-
vorilnice. Razločno mu odgovorim 
in stopim pred steklena vrata trgovi-
ne. Ob vstopu so me nasmejane pro-
dajalke prijazno pozdravile. Na lese-
nih policah je bilo ogromno igrač in 
vse je bilo pisano, veselo ter polno 
življenja. Čez kratek čas sem spet 
bila na glasni ulici. Žgoče sonce je 
zašlo, pihal je nežen veter. Kot člo-
vek, ki gre v neznano, sem tavala 
med ul icami. L j u d j e so me poz-
dravljali, moji koraki so ob tem hru-
pu bili neslišni. Počutila sem se kot 
list, ki ga je veter odtrgal od veje in 
ga ponesel v neznano. 

Bojana Iljaž, 8. a, 
OŠ Kidričevo 



26 - POSLOVNA SPOROČILA 3Ljum 1997- TEDNIK 



TEDNIK - 3 i . j u m 1997 OGLASI IN OBJAVE - 27 



P T U J / HAJDOSKE GASILKE SREJEL ZUPANU 

Velik uspeh za ptujsko gasilstvo 
Potem ko so č lanice Prostovoljnega gasilskega društva 
Hajdoše na letošnji 11. gasilski olimpiadi na Danskem osvo-
ji le naslov olimpijskih prvakinj, je z njimi srečo delil tudi 
župan mestne občine Ptuj in podpredsednik državnega zbo-
ra dr. Miroslav Luci. V ptujski Mestni hiši je gasilke in 
vodstvo PGD Hajdoše sprejel v ponedeljek, za izjemen 
športni dosežek pa j im je podelil priznanje mestne občine 
Ptuj - plaketo mesta. 

Župan dr. Miroslav Luci je na 
sprejemu med drugim povedal: 
"Veliko truda je potrebnega za 
tako velik uspeh, predvsem pa je 
potrebno pred pomembnim tek-
movanjem ekipo dobro pripravi-
ti in vzgojiti. Za prvo mesto je 
pomembna prava forma in zra-
ven morajo imeti tekmovalci še 
nekaj športne sreče, pa vendar 
bo težko tak rezultat še enkrat 
ponoviti. Vesel sem, ko vidim 
mlade ljudi v gasilstvu. Ptuj je z 
gasilkami - olimpijskimi prva-
kinjami veliko pridobil." 

Besedam župana Lucija so se 
na krajši svečanosti pridružili še 
nekateri predstavniki mi-
nistrstva za obrambo, štaba ci-
vilne zaščite in predsednik ga-
silske zveze mestne občine Ptuj 
Edi Kozel, ki je dejal, da so v 
ptujski občini na tako velik us-
peh v gasilstu že dolgo čakali. 
Nekateri govorniki so poudarili, 
da je želja le ta, da se zgodba o 
uspehu ponovi, Janez Vidovič, 
podpredsednik PGD Hajdoše, 
pa je dejal, da je prvo mesto čla-
nic pika na i dosedanjemu delu. 

V prihodnji številki Tednika 
bomo objavili daljši zapis o 
letošnji gasilski olimpiadi v 

danskem mestu Herninga. 
Tekst in fotografija: 

T. Mohorko 

Ž u p a n dr. M i ros lav Luci je h a j d o š k i m g a s i l k a m po-
deli l p l a k e t o z a i z j e m n e špor tne d o s e ž k e . 

TEDNIKOVO NAGRADNO VPRAŠANJE 

Aliprepo-

zmriekmjna 
f o t o g n f i i i ? 

Iz ptičje perspektive je videti 
vse nekoliko drugače. V prejšnji, 
30. številki Tednika smo objavili 
ribnik pri Podlehniku (ali pri 
Gorci, kakor želite, tudi Dežno 
je bil pravi odgovor), v 29. števil-
ki Tednika pa Skorbo. Nagrado 
prejme: M. Dregarič, Maribor. 

Dobro si oglcjic današnjo to-
tografijo. Med Vašimi pisnimi 
odgovori, ki jih boste poslali do 
četrtka, 7. avgusta, na naslov 
Uredništvo Tednika, Raičeva 6, 
Ptuj , bomo ponovno izžrebali 
nagrajenca. V pisarni uredništva 
ga bosta čakali dve vstopnici za 
festival domače zabavne glasbe, 
ki bo septembra. 

M Z Ali p o z n a t e kra j na fotograf i j i? Foto M i l e n a Z u p a n i č . 

JEZA CEZ SLOVENIJO 

Na konju od Seiovelj do Hodoša 
Slovenijo so v šestih letih samosto-

jnosti nekateri izkoristili za različne ne-
vsakdanje dosežke. Eni so jo pretekli, 
drugi prekolesarili, Dak Kleva, konjenik 
iz Kopra, pa je Slovenijo od Sečovelj do 
Hodoša prejezdil v pičlih štirinajstih 
dnevih. 

Dak je doma s Primorskega, na poti 
proti Prekmurju pa je v torek, 22. julija, na 
svojem rjavcu Džoniju jaiial tudi skozi 
Ptuj. Za krajši čas se je ustavil v prostorih 
Konjeniškega kluba Ptuj v Rogoznici, kjer 
so oba gosta, kot se spodobi, pogostili. 

Podviga se je Dak lotil iz čistega nav-
dušenja. Startal je v ponedeljek, 14. julija, 
v Sečovljah in z Džonijem prejahal vso 
Primorsko in Notranjsko, z velikimi očmi 
so ga gledali sredi Ljubljane, v povprečju 
pa je dnevno prejezdil okoli 50 km. Vse 
podrobnosti, zgode in nezgode z ježe po 
Sloveniji pa bo zapisal v reviji o konjih, saj 
je njen zvesti dopisnik. 

• O M 
D a k Kleva s svo j im D ž o n i j e m m e d p o č i t k o m v Ptu-
ju. Foto: M . O z m e c 

PTUJ 

Kdo uniiuie v mestnem parku? 
v noči s 23. na 24. julij so bili 

znova na delu vandali, ki so 
poškodovali nekaj avtomobilov 
v Prešernovi ulici v Ptuju, obis-
kali pa so tudi ptujski mestni 
park, kjer so bile ponovno na 
udaru svetilke. Najmanj osem 
balonov se je znašlo v Dravi, 
poškodovane pa so tudi instala-
cije. Samo v parku je po prvi oce-
ni škode najmanj za štiristo tisoč 
tolarjev. To je že drugo letošnje 
poškodovanje svetil v ptujskem 
mestnem parku. 

Policijska postaja Ptuj je še v 
isti noči prijela pet osumljencev, 
ki jih utemeljeno sumi, da so 
storilci omenjenih dejanj. 

M G Svet i lke v p t u j s k e m p a r k u so bile ponovno t a r č a 
ob jes tnost i . Foto: Kosi 

PTUJ • Poletni večeri Gle-
dališča Ptuj: 31 . julija ob 
20 .30 uri na dvorišču mi-
noritskega samostana 
koncert hrvaške pevke Jo-
sipe Lisac; 1. avgusta ob 
20 .30 uri v refektoriju mi-
noritskega samostana 
nastop komornega or-
kestra Bolšoj teatra iz 
Moskve; 3. avgusta ob 
20 .30 uri v križnem 
hodniku dominikanskega 
samostana v Ptuju nastop 
študentov Akademije za 
glasbo z gregorijanskim 
koralom; 5. avgusta ob 
20 .30 uri v refektoriju mi-
noritskega samostana 
koncert britanske komor-
ne skupine The Schubert 
Ensemble of London; 7. 
avgusta ob 20 .30 uri na 
dvorišču minoritskega sa-
mostana komedija Iščem 
moža s kulturo srca v iz-
vedbi kulturnega doma 
Španski borci Ljubljana. 

PTUJ • Od 28. julija do 7. 
avgusta vsak večer od 21. 
do 24. ure na ulicah stare-
ga mestnega jedra Ptuja 
poulični nastopi ansam-
blov s Kube, Bplivije, Peru-
ja, Ekvadorja, Španije ... 
PTUJ • V restavraciji Ribič 
v Ptuju so na ogled dela 
slikarke Lučke Falk. 
PTUJ • Slikarka Cecilija 
Bernjak iz Ptuja je tudi v 
tem obdobju zelo delavna 
in ima več razstav. Stalno 
razstavo ima v restavraciji 
Stari Ribič. Skupaj s 
celjskim akademskim sli-
karjem Nikom Ignjatičem 
pa imata prodajno razsta-
vo v ptujskih Termah. 

KINO PTUJ • Nocoj ob 
20. uri Anakonda. Od pet-
ka do nedelje ob 18. uri 
Anakonda, ob 20. uri 
Angleški pacient. 

V OVINKU TRČILA 
AVTOMOBILA 

Po regionalni cesti skozi nasel-
je Mostje, občina Juršinci, je v 
sredo, 23. julija, nekaj pred 21. 
uro vozil osebni avto 33-letni Dar-
ko P. iz Žalca. V ostrem desnem 
nepreglednem ovinku je na 
mokrem cestišču zapeljal na 
nasprotni vozni pas in trčil z 
osebnim avtomobilom, ki ga je 
nasproti vozil 41-letni Franc M. iz 
Slovenske Bistrice. V trčenju sta 
se hudo ranila voznik Darko P. in 
sopotnica 38-letna Erika Č. iz 
Slovenske Bistrice. 

PO TRČENJU ODPELJAL 
v petek, 25. julija, okoli 22.30 

se je, kot kaže, precej "razpo-
ložen" voznik, peljal z osebnim 
avtomobilom po lokalni cesti 
skozi naselje Štajngrova, občina 
Lenart. Pri hiši Štajngrova 30 je 
zapeljal desno na zelenico in s 
sprednjim desnim delom avto-
mobila trčil v vrtno žično ograjo, 
nato je pri vhodu na dvorišče te 
hiše zadel peško, 45-letno Silvo 
K. iz Lenarta, ki je hodila po des-
nem robu ceste. Voznik tudi te-
daj ni ustavil, temveč zapeljal 
vzvratno in nadaljeval vožnjo 
proti Ihovi, pri hiši Benedikt št. 21 
pa je trčil še v drevo in brž odpel-
jal naprej. Kako uro za tem so 
policisti že izsledili tega drznega 
voznika na domu in ugotovili, da 
je to bil 23-letni Bojan Z. od Sve-
tega Jurija. 

KOLESARKA SE JE 
HUDO RANILA 

Po lokalni cesti od Selc proti 
Rogoznici, KS Veličina, se je v 
četrtek, 24. julija, ob 11.30 peljala 
s kolesom 63-letna Marija B. iz 
Lenarta. Med vožnjo po klancu 
navzdol je padla po cestišču in 
se hudo ranila. 

TRČENJE V KRIŽIŠČU 
v soboto, 26. julija, dopoldne 

se je po lokalni cesti od Slo-
venske Bistrice proti Lokanji vasi 
peljala z osebnim avtomobilom 
23-letna Jelka G. iz Slovenske 
Bistrice. V križišču z lokalno ces-
to je zavila levo v trenutku, ko je 
iz nasprotne smeri pravilno po 
desni z osebnim avtomobilom 
pripeljal 49-letni Peter R. iz 
Poljčan. V trčenju se je Jelka G. 
huje ranila. 

VLOMA V PÎ IROČNO 
SKLADIŠČE 

v noči z nedelje na ponedel-
jek, 21. julija, so neznanci izpraz-
nili kovinski zabojnik, postavljen 
na stadionu NK Aluminij v 
Kidričevem, last gradbenega 
podjetja Bajraktaraj z Obrežne 
ulice v Mariboru. Iz zabojnika so 
ukradli več raznih električnih 
strojev in s tem podjetje oškodo-
vali za okoli 1,3 milijona tolarjev. 

V KONTEJNERJU 
PREVAŽAL MAKEDONCE 

Na Gomili pri Kogu so v četrtek 
popoldne policisti iz Ormoža us-
tavili voznika tovornjaka, 34-let-
nega Ivana K. iz Ormoža. V to-
vornjakovem kontejnerju so od-
krili 20 makedonskih državljanov, 
ki so ilegalno prestopili državno 
mejo. Ilegalne potnike so napotili 
k sodniku za prekrške voznika, 
tovornjakarja pa kazensko ovadi-
li. 

PRIVEDLI SO GA K 
PREISKOVALNEMU 
SODNIKU 

Mariborski kriminalisti so v so-
delovanju s ptujskimi policisti 
prejšnjo nedeljo prijeli in privedli 
pred dežurnega preiskovalnega 
sodnika okrožnega sodišča na 
Ptuju 46-letnega Antona T. Ta naj 
bi bil dan prej storil kaznivo de-
janje preprečitve uradnega de-
janja uradni osebi v Murski So-
boti, kjer je prometna policista 
skoraj povozil, ko pa sta ga izsle-
dila na domu, jima je grozil z vila-
mi. 

PTUJČAN ARETIRAN V 
GRADCU 

V Gradcu so prejšnji teden 
avstrijski policisti aretirali in priprli 
38-letnega Hermana N. iz Ptuja. 
Utemeljeno ga sumijo, da je dan 
prej v enem od graških gostins-
kih lokalov streljal na 25-letnega 
Andzeja B., državljana Poljske. 
Herman N. naj bi bil sredi junija 
letos v eni od zgradb v Gradcu 
najel sobo. To sobo so krimina-
listi preiskali in baje našli še ne-
kaj predmetov, ki naj bi izhajali iz 

RODILE SO - ČESTITA. 
MO: Nada Mesaric, Stogovcj 
34, Pt. Gora - Roka; Helena 
Jurič, Borovci 56/b, Markovci 
- deklico; Sonja Janžekovič, 
Stojnci 77, Markovci - dečka; 
Brigita Vuk, Pobrežje 90, Vj, 
dem - Džimija; Štefanija Per-
ko, Lahonci 64, Ivanjkovci -
Petro; Doroteja Ploh, Mali 
Okič 29, Cirkulane - Bianko; 
Alenka Krajnc, Noršinci 25, 
Ljutomer - Saro; Vesna 
Žmavc, Zasadi 14, Destrnik -
dečka; Kristina Zelenik, Cun-
kovci 4, Markovci - dečka; 
Marija Štuhec, Sp. Ključaro-
vci 18 - dečka; Pavlina Kajba, 
Koračice 45, Žetale - Antonija; 
Marjetka Petek, Savci 1, 
Tomaž - dečka; Marija Petek, 
Polenci 26, Polenšak - deklico. 
POROKE: Janko Erhadč, 
Muretinci 55, in Brigita Gab-
rovec, Brezovec 73/a; Edvard 
Zoreč, Zagrebška c.71, Ptuj, in 
Snežana Soba, Rimska ploščad 
1, Ptuj; Boris Kovačič, Kuna-
verjeva ul. 7, Ljubljana, in He-
lena Kodrič, Nova vas pri 
Markovcih 23. 

UMRLI SO: Kristina Krušič, 
roj. Širovnik, Trstenjakova ul 
14, Ptuj 1921, t 18. julija 
1997, Terezija Kacijan, roj. 
Ribič, Lancova vas 54/a, 
1941, t 17. julija 1997., Marija 
Ploj, Selce 36 ,* 1927,1 17. ju-
lija 1997., Jožefa Horvat, Zg. 
Hajdina 70, 1912,117. julija 
1997, Bolfenk Lukman, 
Lačaves 57, * 1934, umrl 17. 
julija 1997, Angela Gašparič, 
Mala vas pri Ormožu 8, 
1924, t 20. julija 1997, Neža 
Viher, roj. Arnuš, Spodnji Ve-
lovlek 16, * 1923, t 20. julija 
1997, Janez Banič, Belavšek 3, 

1914, t 22. julija 1997. 

drugih kaznivih dejanj. 
Podrobnejša preiskava poteka. 

V BRATISLAVSKEM 
RIBNIKU POGINILE 
RIBE 

v soboto, 26. julija, je v ribniku 
v Bratislavcih, občina Dornava, 
poginilo precej rib, za okoli 150 
kilogramov. Ribe naj bi bile pogi-
nile zaradi okvare na črpalki. 
Pristojne službe, ki so si ogledale 
kraj dogodka, dopuščajo tudi 
možnost, da so bile ribe zast-
rupljene, vendar se zastrupitev 
ne širi. Napako na črpalki so 
odpravili, poginule ribe pa od-
stranili. 

VLOM V 
STANOVANJSKO HIŠO 

v stanovanjsko hišo v 
Spodnjem Porčiču, občina Le-
nart, je v nedeljo, 27.julija, po-
poldne vlomil neznanec in odne-
sel predvsem zlatnino. S tem je 
lastnico Rezko S. oškodoval za 
okoli 60.000 tolarjev. 

FF 


